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Komunální volby  

 

Rok 2023 byl rokem komunálních voleb 

Volby do obecních zastupitelstev se letos uskutečnily v pátek 23. a sobotu 24. září. Ve stejném 

termínu se v České republice konaly i volby do třetiny Senátu, což se však správního obvodu 

MČ Praha 5 netýkalo.  

Termín voleb do Zastupitelstva MČ Praha 5 a Zastupitelstva HMP pak proběhl v klasických 

časových termínech tedy:  

v pátek 23. září 2022 od 14.00 hodin do 22.00 hodin,  

v sobotu 24. září 2022 od 8.00 hodin do 14.00 hodin.  

 

Městská část snížila počet zastupitelů  

Na Zastupitelstvu Městské části Praha 5 před volbami se vždy určuje počet zastupitelů pro další 

volební období. Zastupitelstvo Městské části Praha 5 se rozhodlo snížit počet členů 

zastupitelstva pro další období na 41 z původních 43. Zastupitele k tomu vedla snaha 

o postupné snižování finančních nákladů a o úspory.  

 

Obyvatelé Prahy 5 vybrali své nové zastupitele: 

Obyvatelé Prahy 5 rozhodli v zářijových volbách, koho chtějí mít ve vedení městské části 

v následujících čtyřech letech.  

Mandát dosavadních zastupitelů zanikl dnem voleb, ve funkci do doby ustavujícího zasedání 

nového zastupitelstva zůstali pouze starostka, místostarostové a ostatní členové rady.  

O pouhých šest setin procenta se stala vítězem Praha 5 sobě (21,38 %). Na druhém místě 

skončila koalice Společně pro Prahu 5 (ODS, TOP 09) s 21,32 %. Její zástupci byli před 

zářijovými volbami v čele městské části společně se STAN a ANO 2011. Praha 5 sobě 

a Společně pro Prahu 5 získaly po deseti mandátech. Na třetím místě skončilo ANO 2011 (13,84 

% a 7 mandátů). Čtvrté místo obsadila Česká pirátská strana (11,74 % a 6 mandátů). Páté 

místo patří Koalici SEN 21 pro Prahu 5 (11,01 % a 5 mandátů). A do zastupitelstva se 
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probojovali také Starostové a nezávislí (6,98 % a 3 mandáty). Naopak „za branami“ zůstaly 

„Solidarita pro Prahu 5“, SPD s podporou Trikolory, KDU-ČSL, která kandidovala společně se 

Zelenými a Nezávislými, dále pak Praha bez chaosu a také Přísaha se SNOP 5. KDU-ČSL i SNOP 

5 byly součástí minulého zastupitelstva.  

 

PRAHA 5 SOBĚ:     21,38 % 10 mandátů 

SPOLEČNĚ PRO PRAHU 5 (ODS, TOP 09)  21,32 %  10 mandátů 

ANO 2011:      13,84 %   7 mandátů 

ČESKÁ PIRÁTSKÁ STRANA:    11,74 %   6 mandátů 

SEN 21 pro Prahu 5     11,01%   5 mandátů 

STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ:     6,98 %   3 mandáty 

 

Letošní komunální volby v Praze 5 charakterizovala nízká volební účast. Z 60 242 oprávněných 

voličů jich vhodilo svůj platný lístek do urny pouze 25 520, což je 42,4 procenta. 

Celorepublikový průměr přitom byl 45,3 procenta. V roce 2018 byla při posledních komunálních 

volbách volební účast 45,22 procenta.  

 

Výrazná obměna zastupitelstva 

Jedním z charakteristických rysů výsledku letošního komunálních voleb v Praze 5 je bezesporu 

výrazná personální obměna. Z 41 zastupitelů je hned 21 nových, kteří v minulém zastupitelstvu 

nebyli. Nejvíce jich je z Praha 5 sobě (10), dále z Koalice SEN 21 pro Prahu 5 (5), za Společně 

pro Prahu 5 jsou to dva, za Českou pirátskou stranu jeden a za ANO 2011 tři. Potěšujícím 

zjištěním je nárůst počtu žen v zastupitelstvu. Zatímco v tom minulém, které mělo 43 členů, 

jich bylo 8, nyní jich je mezi 41 zastupiteli 11. Nejstaršímu zastupiteli je 69 let, nejmladšímu 

19 let. Věkový průměr nově zvoleného zastupitelstva je 48,5 roku.  
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Volby do Zastupitelstva Hlavního města Prahy na Praze 5 

Stejně jako v celé Praze se i na Praze 5 konaly zároveň volby do Zastupitelstva hlavního města 

Prahy. V pětašedesátičlenném zastupitelstvu získal vítěz voleb SPOLU pro Prahu (ODS, TOP 09 

a KDU-ČSL) devatenáct mandátů (24,72 %), ANO 2011 čtrnáct mandátů (19,33 %), Česká 

pirátská strana třináct mandátů (17,72 %), Praha sobě jedenáct mandátů (14,72 %), 

Starostové a nezávislí pět mandátů (7,76 %) a sdružení SPD, Trikolora, PES a nezávislí pro 

Prahu tři mandáty (5,16 %). Volební účast byla 43,91 %.  

 

Zvolení nového vedení Městské části Prahy 5 

Na ustavujícím zasedání Zastupitelstva MČ Praha 5 dne 8. 11. 2022 bylo zvoleno nové vedení 

městské části Prahy 5 pro volební období 2022–2026.  Novou Radu Městské části bude 

tvořit koalice politických subjektů: Praha 5 Sobě s Koalicí Sen 21 a Českou pirátskou stranou. 

Nová koalice, tvořená uskupeními PRAHA 5 SOBĚ, Česká pirátská strana a Koalice SEN 21 a 

Společnost proti developerské výstavbě v Prokopském údolí, má v jedenačtyřicetičlenném 

zastupitelstvu 21 křesel. Dosud vládnoucí koalice, kterou tvořily ODS, TOP 09 (ve volbách 

kandidovaly společně jako Společně pro Prahu 5), ANO 2011 a STAN, přešla do opozice. 

Opozice má v zastupitelstvu dvacet míst. Novým starostou Prahy 5 se stal Jaroslav Pašmik 

(PRAHA 5 SOBĚ). Zvolilo ho 21 z přítomných 40 zastupitelů, zbylí se zdrželi hlasování.  

Nově zvolená Rada MČ Praha 5: 

Starosta:   Mgr. Jaroslav Pašmik, MBA 

Místostarosta:  Ing. Milan Kryl 

Místostarostka:  Monika Shaw Salajová, M.Sc. 

Místostarosta:  Ing. arch. Radek Janoušek 

Radní:    Ing. Jolana Dočekalová 

Radní:    Bc. Alena Janďourková 

Radní:    Ing. Štěpán Rattay 

Radní:    Ing. Filip Karel, PhD. 

Radní:    Ing. Milan Vrkoč 
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Nová koalice oznámila své představy 

Během listopadového ustavujícího jednání zastupitelstva městské části ohlásili zástupci nové 

koalice zásadní změny v přístupu k vedení Prahy 5, řešení problémů jejích obyvatel i ve stylu 

a obsahu komunikace s veřejností. Proměna má být v systému i struktuře řízení Prahy 5. 

S velkou pravděpodobností provede nové vedení například revizi strategického plánu, který 

zpracovalo minulé vedení, a plánuje pokračovat v přípravě stavby nových škol, zřejmě ale 

s úpravami jejich projektů. Pozornost chce zaměřit i na řešení situace na Smíchově, a to 

z hlediska bezpečnosti i kvality veřejného prostoru. Zvýšenou péči chce věnovat také místní 

dostupnosti sociální péče, a to v důsledku očekávaného rapidního nárůstu seniorů v Praze 5. 

Nové vedení Pětky hodlá v souvislosti s růstem řady nových čtvrtí klást důraz i na řešení 

nedostatku veřejné vybavenosti. Prioritně pak na dostavbu škol, jejichž deficit pociťuje jako 

velký problém.  

 

Pro řešení problémů a rozvoje stále se rozrůstající Prahy 5 bude pracovat i devět odborných 

výborů, devět komisí a redakční rada, z nichž část zřídila koalice jako nové. Zastoupení v nich 

má i opozice. Spolu s členy Rady včetně starosty bude pro tuto práci uvolněných, a z rozpočtu 
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městské části Praha 5 placených, 16 zastupitelů. Tedy starosta, tři místostarostové, pět 

radních, pět předsedů výborů a dva předsedové komisí.  

Výbory a jejich předsedové jsou následující: kontrolní výbor – Petr Lachnit, uvolněný pro výkon 

funkce (ANO 2011), výbor finanční a investic – Karel Bauer, uvolněný pro výkon funkce (Česká 

pirátská strana), výbor majetku – Radka Šimková (PRAHA 5 SOBĚ), výbor pro územní rozvoj 

– Václav Láska (SEN 21), výbor dopravní – Milan Kostohryz (PRAHA 5 SOBĚ), výbor školský – 

Jiří Krátký, uvolněný pro výkon funkce (Česká pirátská strana), výbor životního prostředí 

a veřejného prostoru – Linda Neubergová, uvolněná pro výkon funkce (Česká pirátská strana), 

výbor pro otevřenou radnici – Lucie Boudová, uvolněná pro výklon funkce (PRAHA 5 SOBĚ), 

výbor sociální a zdravotní – Václav Kučera (PRAHA 5 SOBĚ).  

Rada městské části pak zřídila redakční radu a devět komisí. Konkrétně to jsou komise pro 

strategické řízení, komise pro udržitelný rozvoj, komise pro podporu podnikání a zahraniční 

vztahy, komise bezpečnostní, komise bytová, komise kulturní a obnovy památek, komise 

informačních technologií (uvolněným předsedou je Michal Kočandrle – PRAHA 5 SOBĚ), komise 

obchodních aktivit, dotací a EU fondů a komise sportu (uvolněným předsedou je Svatopluk 

Bartoň – Společnost proti developerské výstavbě v Prokopském údolí).  

 

Představení nového vedení Městské části Praha 5 – Rady Městské části Praha 5 

STAROSTA  

Mgr. Jaroslav Pašmik, MBA  

(PRAHA 5 SOBĚ)  

Gesce: strategické řízení, udržitelný rozvoj, podpora 

podnikání a zahraniční vztahy, bezpečnost a prevence 

kriminality, PR  

Mou vizí je Praha 5 jako město s nejvyšší kvalitou 

života, které je srovnatelné s těmi nejlepšími městy 

Evropy. Posledních sedm let jsem strávil na Vysoké 

škole ekonomické v Praze, kde jsem vedl jedno z center 

a přednášel management. Profesně jsem vystudovaný 

manažer (Chapman University) a muzikolog (FF UK). 

S partnerkou a dvěma dětmi žiji v Motole. 
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MÍSTOSTAROSTA  

Ing. Milan Kryl  

(Česká pirátská strana)  

Gesce: doprava, strategické plánování  

Jako jednatel Spolku na ochranu Barrandova jsem 

před čtyřmi lety vstoupil do komunální politiky 

a věnoval se územnímu rozvoji a dopravě. Podílel 

jsem se na tvorbě Strategie 2030, strukturálního 

plánu, Generelu dopravy i na připomínkách 

k Metropolitnímu plánu. Rád bych využil své znalosti 

a zkušenosti a pomohl Praze 5 vytvořit příjemný 

celek pro bydlení, práci i rekreaci s dostatečnou 

veřejnou vybaveností a fungující kvalitní 

infrastrukturou. 

 

MÍSTOSTAROSTKA  

Monika Shaw Salajová, M.Sc.  

(SEN 21)  

Gesce: sociální oblast, zdravotnictví, sociální 

bydlení, sport, občansko-správní agendy  

Dlouhá léta jsem studovala a pracovala ve Velké 

Británii a z těchto zkušeností čerpám dodnes. Na 

Praze 5 se angažuji již osm let skrze senátní 

kancelář Václava Lásky. Jako místostarostka chci 

především zlepšit komunikaci naší radnice 

s občany. V sociální oblasti se zaměřím na lepší 

dostupnost a vysokou kvalitu sociálních služeb pro 

seniory a občany v nouzi. V oblasti sportu budu 

pokračovat v podpoře sportovních klubů 

a dohlédnu na transparentní a spravedlivé rozdělování dotací. Věřím v solidární a férovou 

společnost, ve které mají všichni rovné příležitosti. 
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MÍSTOSTAROSTA  

Ing. arch. Radek Janoušek  

(PRAHA 5 SOBĚ)  

Gesce: územní rozvoj a strategické investice  

Vystudoval jsem Fakultu architektury ČVUT 

a posledních osm let se věnuji rozvoji měst a obcí 

se zaměřením na urbanismus a veřejný prostor. 

V územním rozvoji je mojí prioritou koncepční 

a strategický přístup s dlouhodobou vizí. Dohlédnu 

na to, aby nová zástavba vznikala v souladu 

s pravidly výstavby na Praze 5 a byl chráněn 

charakter hodnotných lokalit. Směrem k veřejnosti 

chci posilovat její informovanost a zapojení do 

chystaných záměrů. 

 

RADNÍ  

Ing. Jolana Dočekalová  

(PRAHA 5 SOBĚ)  

Gesce: finance, investice, obchodní aktivity, dotace 

a EU fondy  

Bydlím na Malvazinkách. Před devíti lety jsme se se 

sousedy začali angažovat v záchraně parku Na 

Pláni před necitlivou masivní zástavbou a založili 

jsme spolek Přátelé Malvazinek. Od té doby se 

aktivně zajímám o komunální politiku. Chtěla bych 

být dobrým hospodářem, najít úspory v rozpočtu 

a zajistit další zdroje financování rozvoje městské 

části Praha 5. 
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RADNÍ  

Bc. Alena Janďourková  

(PRAHA 5 SOBĚ)  

Gesce: školství  

Praha 5 je nejrychleji rostoucí městskou částí. Rozvoj 

občanské infrastruktury bohužel zaostal za 

výstavbou nových bytových domů a kapacita škol 

a školek je na Pětce nedostatečná. V přeplněných 

školách můžeme jen stěží zvyšovat kvalitu výuky 

a udržovat příjemné klima. Mojí prioritou je, aby 

všechny děti měly jisté místo v kvalitní škole i školce 

v blízkosti svého bydliště. 

 

 

RADNÍ  

Ing. Štěpán Rattay  

(Česká pirátská strana)  

Gesce: majetek, kultura a obnova památek  

V kultuře podpoříme významné zástupce zdejší 

umělecké scény a živého umění, jako jsou Švandovo 

divadlo, Jazz Dock, Arena bratří Formanů či 

Meetfactory. Na své si přijdou i menší spolky díky 

dotačním programům. Rád bych, aby „výtvarně“ 

ožila Portheimka a nově se rozjelo kulturně-

komunitní centrum Elišky Peškové. Cílit budeme 

zejména na mladé a rodiče s dětmi. A v oblasti 

majetku? Ten má sloužit zájmům Prahy 5, preferuji 

proto jeho opravu před prodejem. 
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RADNÍ  

Ing. Filip Karel, Ph.D.  

(Česká pirátská strana)  

Gesce: informační technologie, otevřená radnice, 

participace  

Chci, aby radnice Prahy 5 byla moderní a otevřený 

úřad. Budu proto podporovat zveřejňování všech 

podstatných informací formou přehledných 

a snadno dostupných nástrojů. Budu také 

podporovat další digitalizaci úřadu, zlepšení 

a zjednodušení komunikace s obyvateli, institucemi 

a spolky Prahy 5. 

 

 

 

RADNÍ  

Ing. Milan Vrkoč  

(SEN 21)  

Gesce: životní prostředí, veřejný prostor  

Jsem vystudovaný zemědělský inženýr a více než 

deset let jsem pracoval v odpadovém hospodářství. 

Na Praze 5 chci pozvednout projekty modro-zelené 

infrastruktury a také zlepšit péči o veřejný prostor. 

Tedy lepší řešení odpadové problematiky, větší péči 

o zeleň, a hlavně zlepšit komunikaci mezi občany 

a úřadem. Šel jsem do komunální politiky, protože 

mi vadí nepořádek v ulicích. Ze svých zkušeností 

vím, jak to zlepšit. 
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Nový ombudsman Úřadu MČ Praha 5  

Na ustavujícím jednání zastupitelstva zvolili jeho členové také nového ombudsmana, tedy 

veřejného ochránce práv Úřadu MČ Praha 5. Stal se jím zastupitel Svatopluk Bartoň ze 

Společnosti proti developerské výstavbě v Prokopském údolí, které byla při komunálních 

volbách součástí Koalice SEN 21 pro Prahu 5. Ve funkci vystřídal Marii Ulrichovou Hakenovou.  

Hlavním úkolem ombudsmana je především komunikace s obyvateli o podnětech, 

připomínkách a stížnostech k práci radnice Prahy 5. Zkušenost pro tuto práci, i když v menším 

rozsahu, si Svatopluk Bartoň přináší z Jinonic. V domě, kde žije, je menší komunitní centrum, 

v němž pomáhá lidem, především seniorům, obvykle s tím, že si nedokážou zařídit například 

mailovou korespondenci, nevědí si rady s tlakem podomních prodejců a podobně. Lidem 

přicházejícím na radnici chce především pomáhat v orientaci, kam se mají a mohou obracet, 

a to i mimo působnost úřadu.  
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Válka na Ukrajině 

Ruská invaze na Ukrajinu neboli rusko-ukrajinská válka, v Rusku pouze pod označením 

„speciální vojenská operace na Ukrajině“, je ozbrojený konflikt, který začal zrána 24. února 

2022 ruským útokem na Ukrajinu. Je součástí ruské vojenské intervence na Ukrajině 

a vyvrcholením rusko-ukrajinské krize. Jedná se o největší konflikt v Evropě od konce druhé 

světové války (osmý největší celosvětově).  

 

Zastupitelé Prahy 5 odsoudili ruskou agresi vůči Ukrajině a souhlasili s pomocí 

Zastupitelstvo městské části Praha 5 na únorovém zasedání schválilo toto usnesení: 

„Zastupitelstvo MČ Praha 5 nesouhlasí s vojenskou agresí Ruské federace proti Ukrajině 

a zároveň tento akt odsuzuje. Souhlasí s poskytnutím pomoci MČ Praha 5 v rámci svých 

pravomocí pomoc občanům Ukrajiny s pobytem v Praze 5 ve složitých životních situacích 

s konfliktem na Ukrajině.“ 
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Zároveň byla na budově radnice Prahy 5 vyvěšena vlajka Ukrajiny. Rada městské části tak 

vyjádřila svůj nesouhlas s konfliktem. Vyjádřila také obavu o bezpečnost celé Evropy, kterou 

nikdo nemůže přehlížet. 

„Musím říci, že se naplnil ten nejčernější scénář. Doufala jsem, že se snad podaří zabránit 

konfliktu. Naše země ví, jaké je ráno s tanky v ulicích, proto vyjadřuji podporu Ukrajině. Je 

těžké přijmout fakt, že umírají nevinní lidé. Zatím nevíme, kam se bude konflikt ubírat a zda 

dojde k jeho brzkému zastavení. Pevně doufám, že se to nakonec stane,“ řekla starostka 

Městské části Praha 5 Renáta Zajíčková. 

 

Pomoc pro Ukrajinské občany, kteří jsou v České republice. Radnice přispěla 

v mnoha směrech  

Od prvních okamžiků ruské invaze na Ukrajinu radnice Prahy 5 pracovala na projektech pomoci 

lidem, kteří prchali před válkou. Ať už jde o nouzové ubytování, charitu, spolupráci 

s neziskovými organizacemi či školskými zařízeními. Rozsah pomoci byla skutečně 

širokospektrální, ale v rámci materiálních a lidských kapacit, které pátá městská část má 

k dispozici. 

Do agendy pomoci Ukrajincům se zapojilo nejen vedení Prahy 5, ale také zaměstnanci radnice 

a organizace působící na území pátého obvodu. Zřejmě první otázkou v rámci krizového řízení 

na základě výzvy pražského magistrátu bylo zajištění nouzového ubytování pro desítky 

uprchlíků, a to do konce března.  

Radnice připravila ubytování pro tento nouzový stav v první fázi 26 krizových bytů a ve čtyřech 

nebytových prostorech. „Na krizových bytech se pracovalo již v době vyhlášení válečného 

stavu. Zajišťovali jsme první vybavení, abychom včas podchytili situaci, kdy začne docházet 

materiál. Měli jsme výhodu, že krizové řízení již disponovalo základním vybavením a bylo 

opravdu dobře připraveno,“ míní starostka Renáta Zajíčková. Místostarosta Tomáš Homola si 

v této souvislosti cení přístupu developerských firem působících v Praze 5. „Požádali jsme je, 

zda by nepomohly rychle zajistit vybavení těchto bytů s tím, že by v nich zůstalo k dispozici 

i do budoucích let. Většina z firem reagovala kladně. Za to jim patří dík,“ konstatoval 

místostarosta.  

Zhruba padesátka uprchlíků našla zázemí v nebytovém prostoru na Smíchově, svým 

charakterem je vhodný zejména pro matky s dětmi. Zde bylo třeba zajistit nejnutnější 

technické přípravy – opravy, revize, úklid, vybavení lehátky, spacáky, zprovoznění kuchyně 
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a jídelního koutu, WC a sprchových koutů, prostor pro praní a sušení prádla a také hracích 

prostor pro děti či zajištění nepřetržité ostrahy. Radnice intenzivně mapovala další objekty 

vhodné pro nouzové ubytování. Na základě nabídky Junáka například zajistila nouzové 

ubytovací kapacity pro 15 osob v objektu skautů na nezbytně nutnou dobu.  

Stravování ve školách  

Pátá městská část se snažila uprchlíky ubytovat v podmínkách lepších, než jsou například 

tělocvičny. „Snažíme se zajistit odpovídající hygienické nároky na počet WC a sprch, vaření, 

poskytování stravy a vymezení hracích prostor a zajištění sociální a psychologické péče, jak to 

nejlépe jde. Respektujeme soukromí těchto lidí na maximum, pomáháme zajišťovat lékařskou 

péči, ve spolupráci s Adrou probíhají řízené rozhovory s maminkami, sbírání požadavků, 

zajišťování materiální a psychologické pomoci, nabízíme volnočasové aktivity ve spolupráci 

s místními spolky,“ informovala starostka Zajíčková. Podle ní je nutno poděkovat 

zaměstnancům úřadu i partnerských firem, kteří intenzivně pracovali na přípravách objektů, 

při ubytovávání, provozu, tlumočení a tak dále.  

Sociální práce s uprchlíky a s tím související informační a pomáhající servis byly zajišťovány 

několik hodin denně, do života se uvedla adaptační skupina pro děti podle zákona „Lex 

Ukrajina“.  Ohledně zajištění stravování v základních a mateřských školách patří velké 

poděkování kuchařkám, které se velmi pečlivě o maminky s dětmi starali. Některé z nich se již 

aktivně zapojili, například samotným úklidem prostor, výpomocí v kuchyních škol či výuce dětí.  

 

MČ Praha 5 obdržela věcný dar ve formě zdravotního materiálu a vitamínových 

balíčků 

Městská část Praha 5 spolupracuje s poskytovatelem pracovně lékařských služeb s firmou EUC 

PLS, s.r.o., která v rámci skupiny EUC a.s. poskytla věcný dar ve formě zdravotního materiálu 

a vitamínových balíčků. Tento dar využila MČ Praha 5 k vybavení bytů a nebytových prostor, 

které zařizovala pro uprchlíky z Ukrajiny. 

 

Benefiční koncert pro Ukrajinu 

Pod patronací MČ Prahy 5 a ve spolupráci s agenturou MusicArt a Sdružením soukromých škol 

Čech, Moravy a Slezska proběhl dne 17. 03. 2022 Benefiční koncert pro Ukrajinu. Na programu 

byly skladby převážně z období baroka či klasicismu, kdy se sólových a pěveckých partů zhostili 
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Radek Matoušek (trubka), Alexandra Usvald Hladyniuk (housle), Jana Bínová Koucka (zpěv) 

a Martina Čabanová (hoboj). Doprovodnou roli pod pečlivým vedením dirigenta Josefa 

Vondráčka spolehlivě splnila Smíchovská komorní filharmonie. Výtěžek koncertu ve výši 

40 000,- Kč byl věnován Ukrajině prostřednictvím Nadace člověk v tísni. 

 

Setkání na Barrandově 

V kostele Krista Spasitele na Barrandově se uskutečnilo setkání azylantů a ukrajinské komunity, 

a to za účelem detekce potřeb a jejich zajištění uprchlíkům. Nechyběly praktické informace 

k zařazení ukrajinských dětí do škol, z úřadu práce a o sociálních dávkách v nouzi. Součástí 

akce, kterou si nenechala ujít ani senátorka Miroslava Němcová (ODS), byla i společná modlitba 

za Ukrajinu. 
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Veřejná sbírka dětem z Ukrajiny 

Vedení páté městské části zřídilo účet pro veřejnou sbírku pod názvem „Pětka dětem 

z Ukrajiny“. Jejím účelem bylo pokrytí nákladů dětem prchajícím z válkou zasažené země, které 

jsou nebo budou přijaty ve školách zřizovaných MČ Praha 5 po 24. únoru 2022.  

Po sečtení sbírky bylo zjištěno, že bylo vybráno přes 101 tisíc korun, které darovali obyvatelé 

Prahy 5 na pomoc ukrajinským dětem prchajícím před ruskou agresí. Vybrané peníze putovaly 

na základní a mateřské školy zřizované Prahou 5, které ukrajinské děti navštěvují. „Sbírka 

pomohla hradit převážně náklady spojené s výlety, školami v přírodě, se zajištěním činnosti 

kroužků a dalšími mimoškolními aktivitami v rámci dané školy,“ uvedla starostka Prahy 5 

Renáta Zajíčková. „Všem, kteří se do sbírky zapojili, patří velké poděkování. Jejich pomoc byla 

opravdu konkrétní a adresná,“ dodala.  
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Společnost a politické dění  

 

Úspěch Prahy 5 v místní Agendě 21 

Zapojování veřejnosti, strategické řízení, rozvoj města a budování místního partnerství. To je 

jenom krátký výčet, jak se dá podle pravidel místní Agendy 21 (MA 21) zlepšit kvalita veřejné 

správy. A radnici Prahy 5 se to úspěšně daří. Městské části se totiž podařilo koncem roku 2021 

posunout na třetí pozici, tedy z kategorie D na C. 

Mezi důležité podmínky pro postup z »Déčka« do vyššího »Céčka«, je podle kritérií potřeba 

uspořádat několik osvětových kampaní a veřejných setkání, mít aktuální informace 

na webových stránkách a mít také schválenou finanční podporu aktivit MA21. Pro naplňování 

MA21 je potřeba také aktivně komunikovat s obyvateli, podnikateli a neziskovým sektorem. Od 

října na radnici také oficiálně funguje poradní orgán rady, a to Komise pro místní Agendu 

a udržitelný rozvoj. Členy komise jsou nejenom politici, ale i zástupci úřadu a veřejnosti. 

A co to MA21 je? Jedná se o oficiální metodu zvyšování kvality veřejné správy, která je 

založena na principech otevřenosti, transparentnosti a zodpovídání se veřejnosti. Je efektivní 

a umožňuje občanům se zúčastnit procesu rozhodování a plánování. Je založena 

na partnerství s ostatními subjekty na daném území. Nástrojem pro měření a hodnocení místní 

Agendy 21 je sada kritérií. Úspěšnost v jejich naplňování pak rozděluje zúčastněná města do 

pěti kategorií – od nejnižší kategorie „zájemci“, přes kategorii D, C, B až k nejvyšší kategorii A. 

  

https://ma21.cenia.cz/Str%c3%a1nkymunicipalit/00063631/tabid/12440/language/cs-CZ/Default.aspx


20 
 

Jedním z velkých přínosů místní Agendy 21 je také, že vznikl komplexní dokument Strategie 

rozvoje 2030+. Jedná se o dlouhodobý plán rozvoje naší městské části, který vychází z již 

dostupných analýz a dokumentů, dále z demografické studie i dotazníkového šetření potřeb 

obyvatel. A získávání zpětné vazby od obyvatel stále probíhá. Od konce roku 2021 mohli 

obyvatelé v tzv. Pocitové mapě označovat místa v městské části, která se jim líbí a kde to mají 

rádi. Vyznačit tam šlo i místa, která se jim naopak nelíbí a kde by bylo možné například něco 

zlepšit.  

 

Praha 5 spustila aktualizované webové stránky 

Větší přehlednost, lepší dostupnost informací a celkové zvýšení uživatelské přívětivosti. To byly 

hlavní cíle aktualizace webových stránek Městské části Praha 5. 

„Chtěli jsme jít cestou grafické i obsahové změny. Informace jsou nově seskupeny do 

tematických oblastí a jsou prezentované formou aktivních dlaždic. Při úpravách webu jsme 

vycházeli z ankety při přípravě Strategie 2030+, kde si právě takové změny přála čtvrtina 

dotázaných občanů,“ vysvětluje změny tajemnice úřadu MČ Praha 5 Kateřina Černá. 
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Změny jsou patrné hned na titulní straně. Titulní strana, která mimo jiné přehledně upozorňuje 

na aktuální informace z dění na úřadě, v městské části, na zajímavé akce kulturního 

a společenského charakteru a obsahuje také náhledy na video zpravodajství například z TV 

Praha. Pro zahraniční uživatele byl zapracován on-line vícejazyčný překládací nástroj 

společnosti Google. Při tvorbě nového webu bylo využito inspirativních webů měst, které 

v posledních letech zvítězily v soutěži Zlatý erb. 

Kromě těchto novinek titulní stranu webových stránek osvěžuje měnící se prezentační 

fotografie ze zajímavých míst Prahy 5, čtenáři se rovněž mohou seznámit s aktualitami z dění 

v městské části, kdy těm nejdůležitějším je věnována sekce Vybíráme. Obdobným způsobem 

je upozorňováno na plánované, a právě probíhající akce kulturního a společenského 

charakteru, kde se občan může zaměřit na akce dle různých témat. Dále jsou ke zhlédnutí 

nabízeny video reportáže Expres Prahy 5 vytvořené televizní stanicí Praha TV.  

 

Radnice opět ocenila osobnosti udělením čestného občanství Prahy 5 

Celkem pět osobností letos převzalo nejvyšší ocenění Prahy 5 za roky 2019 a 2020. Starostka 

Renáta Zajíčková spolu s dalšími radními v Museu skla Portheimka předávali čestná občanství 

městské části. Novými nositeli tohoto titulu jsou první česká pilotka dopravních letadel Vlasta 

Diblíková, básník Jáchym Topol, bývalý vrchní sládek Staropramenu Zdeněk Lux a herec 

Miroslav Donutil. Jedno čestné občanství bylo uděleno in memoriam, a to spisovateli 

Ferdinandu Peroutkovi.  

„Bylo mi velkou ctí, že jsem mohla předat pěti významným osobnostem čestné občanství 

městské části Prahy 5. Jsou to totiž lidé, kteří dosáhli výrazných úspěchů v některém oboru 

lidské činnosti a proslavili nejen své jméno, ale i místo, kde žijí. Jsme proto na ně právem hrdi 

a všichni si tento titul zaslouží,“ řekla starostka Zajíčková.  

Titul se uděluje od roku 2015 a jeho držiteli je již dvacet pět osobností, včetně těch letošních. 

 

Vlasta Diblíková  

V patnácti letech získala pilotní průkaz na větroně, rok předtím poprvé absolvovala let v Blaníku 

L-13. Od roku 1996 létá u ČSA na dopravních letadlech, začínala jako druhý pilot (vlastně 

pilotka) na strojích ATR a v roce 1998 přesedlala na stroje typu Boeing. V březnu 2003 se 

vrátila na stroje typu ATR a usedla do kapitánského křesla. Nyní létá na velkokapacitních 
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letadlech typu Airbus. Ve své profesní dráze pilotky dopravních letadel létala po celém světě, 

mimo jiné i do Kanady, USA, Venezuely, Mexika, Dominikánské republiky nebo na Kubu či 

Dálný východ. Ze všech destinací a zemí, kam létala, jí nejvíce učarovala Indie.  

Jáchym Topol  

Český básník, prozaik, hudebník a žurnalista, jenž se stal v říjnu roku 2017 za román Citlivý 

člověk laureátem Státní ceny za literaturu. Jeho významná díla jsou Sestra, Noční práce, 

Chladnou zemí, Kloktat dehet. V jeho klubovém bytě v Radlicích tehdy proběhlo pásmo 

literárně-dramatických pořadů. Od roku 1991 je spisovatelem z povolání. Do roku 1993 byl 

šéfredaktorem časopisu Revolver Revue. Byl členem redakce týdeníku Respekt od jeho založení 

v roce 1990 do roku 2007. V letech 2009–2011 působil v redakci deníku Lidové noviny, nyní 

pracuje jako dramaturg Knihovny Václava Havla.  

Zdeněk Lux  

Je absolventem Vysoké školy chemicko-technologické v Praze. Více než čtvrtstoletí působil 

v Pivovarech Staropramen. V roce 2007 přešel z pozice vrchního sládka Braníku do postu 

vrchního sládka Pivovarů Staropramen a jeho velkým dílem bylo přestěhování výroby z Braníka 

do smíchovského pivovaru. Stál také za modernizací a rozšířením produkce na Smíchově.  

Ferdinand Peroutka  

Český spisovatel, dramatik a publicista. Bývá považován za jednoho z nejvýznamnějších 

představitelů české předválečné demokratické žurnalistiky. Je autorem díla Budování státu, 

pojednávajícího o vzniku a prvních letech Československa. Svoji novinářskou kariéru započal 

hned po maturitě v roce 1913 příspěvky do Herbenova časopisu Čas. Po komunistickém 

únorovém převratu roku 1948 odešel do exilu. Byl oceněn řádem Tomáše Garriguea Masaryka. 

Miroslav Donutil  

Vystudoval brněnskou Janáčkovu akademii múzických umění. Již za studií hrál v Divadle Husa 

na provázku v Brně, kde působil od roku 1973 až do roku 1990. Poté se stal, do roku 2013, 

členem souboru Činohry Národního divadla. Pan Miroslav Donutil s rodinou bydlí v Praze 5 

v Hlubočepech spokojeně již 20 let. 
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Proběhla soutěž o dílo, které připomene osobnost spisovatele Ferdinanda Peroutky 

Radnice Prahy 5 se rozhodla připomenout odkaz spisovatele a novináře Ferdinanda Peroutky 

výtvarnou soutěží na jeho památník. Jednalo se o jednokolovou soutěž. Předmětem soutěže 

byl návrh uměleckého díla, které má připomínat osobnost Ferdinana Peroutky, který bydlel 

a tvořil v domě v Matoušově ulici v blízkosti parku Portheimka. Hodnota zakázky měla činit dva 

miliony korun bez DPH.  

Pětičlenná porota složená ze zástupců radnice, architektů či umělců vybrala jako 

nejpovedenější návrh Radka Talaše, na druhém místě skončil Ondřej Bělica. Třetí cena nebyla 

udělena. Mezi oběma oceněnými a ostatními návrhy byl velký kvalitativní rozdíl. Žádný 

z dalších návrhů nesplnil očekávání do té míry, aby mu porota udělila cenu. A to jak v rovině 

konceptu, tak v rovině realizovatelnosti, shodla se porota. Celkem se do soutěže, která byla 

vypsána 20. prosince 2021, přihlásilo 23 zájemců.  
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Předmětem soutěže byl návrh výtvarného, materiálového a technického řešení uměleckého 

díla, které by mělo svým výtvarným ztvárněním, použitými materiály a proporcemi dotvářet 

charakter a atmosféru veřejného prostranství parku Portheimka nebo ulici Matoušova a být 

důstojným připomenutím výjimečné osobnosti Ferdinanda Peroutky. Výtvarné pojetí, forma 

výtvarného ztvárnění a kompoziční začlenění do prostoru bylo ponecháno na svobodné vůli 

a volné kreativitě autorů. Umělecké dílo je v podmínkách soutěže chápáno jako osobitý 

umělecký projev určitých kvalit, který reflektuje současnost a je schopen komunikovat 

s divákem a bezprostředním okolím jakožto součást veřejného prostoru. 

 

1. místo  

Návrh s titulem „Jací jsme“ oceňuje porota jako výrazný solitér. Projekt kombinuje jasný 

symbol a konkrétní citaci Peroutkovy knihy Jací jsme. Tvarově odkazuje k ikonické dýmce, s níž 

je Ferdinand Peroutka neodlučně spjat na řadě dobových fotoportrétů, ale posouvá ji 

k abstrahované formě. Jako bychom zároveň slyšeli Magrittovo „Toto není dýmka“, tematizující 

rozdíl mezi zobrazením a skutečností. Předpokládaná realizace sází na precizní technologické 

řešení kombinující různé kvality leštěného kovového povrchu, jenž odráží okolí parku 

i bezprostřední blízkost domu, ve kterém Peroutka bydlel. Dílo nenuceně zahrnuje i interaktivní 

prvek v podobě plochy věrně zrcadlící chvilkové portréty jednotlivých kolemjdoucích či 

návštěvníků parku. V neposlední řadě lze konstatovat, že dílo nepředpokládá nadstandardní 

náklady spojené s údržbou či energetickým provozem. 

 

2. místo  

Konceptuálně přesvědčivá instalace, která pracuje s konkrétním místem a doslova „srůstá“ 

s parkem. Performativně propojuje Peroutkův dům s přilehlým parkem, minulost s přítomností, 

konkrétní odkaz na Peroutkův časopis s celou škálou asociací abstraktního pojmu „přítomnost“. 

Pomník tak otevírá množství interpretací i bez toho, aby byl rozpoznán jako pocta Peroutkovi. 

Předností je také bezproblémová realizovatelnost a trvanlivost navrženého objektu. U části 

poroty vyvolal návrh otázky ohledně míry a způsobu údržby trávy prorůstající písmeny. 
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Setkání s občany dominovala ekologie 

Desítky občanů si v polovině března 2022 nenechaly ujít další z řady setkání s vedením pátého 

obvodu. Témata byla „jarní“, hodně se mluvilo o veřejném prostoru, odpadech či komunitních 

zahradách. Praha 5 i těmito kroky plní svůj závazek být takzvaně otevřenou radnicí.  

Podle starostky Renáty Zajíčkové se radnice snaží otevírat různá témata, která jsou spojena 

s životem našich občanů v naší městské části. „Dnes jsme zaměřeni na velmi trendy téma, 

které je s blížícím se jarem velmi aktuální, a tím tématem jsou komunitní zahrady, které jsou 

velmi vyhledávané, zvláště ve velkých městech, jakým Praha je. Pozvali jsme i odborníky na 

slovo vzaté, zástupce sdružení Kokoza. Toto sdružení se zabývá právě komunitními zahradami. 

Takže lidé měli možnost se dozvědět vše, co je s touto iniciativou, s touto možností spojeno,“ 

konstatovala po setkání starostka Zajíčková.  

Během setkání proběhla informace, že radnice aktuálně vytipovala dva vnitrobloky na 

Smíchově, kde by komunitní zahrady mohly vzniknout. Na základě průzkumu mezi okolními 

obyvateli se ukáže, zda je z jejich strany zájem. Pokud ano, pátá městská část je pomůže 

vybudovat. Lidé navrhovali i jiná místa. Například Císařský ostrov nebo areál bývalé mateřské 

školy na Barrandově. Na Císařském ostrově by si leckteří dokázali představit i vytvoření 

komunity s chovem hospodářských zvířat, jako koz či ovcí. A proč chtít komunitní zahrady? 

Třeba z důvodu nedostatku stromů v ulicích, důležitými aspekty jsou i podpora aktivního 

sousedství, relax, participace či bezpečí pro děti.  

Dalšími tématy, která zástupci vedení radnice na tomto setkání s občany řešili, byly třeba 

pocitová mapa, geoportál Prahy 5 nebo nedostatek kontejnerů na tříděný odpad v oblasti 

Dívčích hradů. Zajímavým podnětem bylo zřízení bezodpadových parků, což je v současnosti 

populární trend v zahraničí.  

Geoportál a pocitová mapa jsou důležitou součástí komunikace s občany. Vedení radnice 

i touto cestou získává zpětnou vazbu v podobě připomínek či podnětů. Na jejich základě pak 

může problémy řešit.  

 

O výlety se starostkou okolo pětky byl velký zájem 

I v roce 2022 proběhly již tradičnější akce pojmenované Se starostkou kolem pětky. V únoru 

akci netradičně zahájil historik Pavel Fabini, aby šedesátku výletníků zaujal vyprávěním 

o historii dvou vil Václavky a Helenky. Účastníci postupně prošli Santoškou, kolem Krulišovy 

vily do parku Na Pláni, který projde plánovanou revitalizací. O plánované zástavbě 
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a možnostech samosprávy v rámci územního rozvoje vedla diskusi starostka Renáta Zajíčková 

a došlo i na informace o proměně Radlické. Setkání s občany uzavřela návštěva poeziomatu, 

jehož výstavbu na hřbitově Malvazinky podpořila městská část. Následně proběhla debata 

v restauraci Na vinici k proměně předpolí Alberta, o které podrobněji informoval Jan Panenka, 

předseda dopravního výboru.  

 

V dubnu měla akce podtitul „po Vltavě.“ Sraz a nalodění bylo na smíchovské náplavce. Jan 

Flegl z radnice Prahy 5 informoval o plánovaných projektech územního rozvoje kolem Vltavy. 

Velkým tématem byly samozřejmě mosty, ať už Palackého, železniční, Barrandovský, který se 

právě opravuje, nebo ten „zlíchovský“, na jehož základní kámen se zanedlouho poklepe 

a název pro něj se teprve hledá. Loď zamířila až k modřanskému jezu a odtud pokračovala 

zpět. Cestu poté zpestřila přednáška o historii v podání historika Pavla Fabiniho a jedné 

z pamětnic, která zavzpomínala na život na Barrandovských terasách. Nechybělo ani losování 

a deset výherců získalo knihu Slavné stavby Prahy 5 – Barrandov. Výlet okolo pětky skončil 

opět na Smíchovské náplavce.  

V létě se pak společně s paní starostkou a panem radním Janem Kavalírkem konalo setkání, 

kde se prošlo za horkého nedělního odpoledne sídlištěm Barrandov. Diskutovalo se o všem 
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možném, na co lze ve veřejném prostoru narazit. Hlavním tématem, ale bylo využití našich 

čtyřnohých přátel a okolní zeleň. Cílem celé akce bylo nejen vytvoření vhodného prostoru pro 

naše čtyřnohé kamarády, ale také jsme měli možnost se seznámit s historií Barrandova, projít 

si místa našich dalších budoucích investičních záměrů, ke kterým rozhodně patří nová budova 

střední školy případně základní škola. 

Zástupci radnice informovali, že obecně dobře vědí, jak je důležité mít v okolí bydliště vhodný 

prostor, kde se pes vyvenčí, vyřádí a zároveň nikoho neobtěžuje, proto k výletu zařídili i ukázku 

psí agility. Pro Barrandov se dle jejich slov řeší aktuálně dvě místa, kde by mohly psí loučky 

vzniknout. Jedna z nich se diskutuje i ve spolupráci s místním Lidlem. 

  

Další díl, v pořadí již jedenáctý, ze seriálu putování Se starostkou okolo Pětky se uskutečnil 

v neděli 28. srpna. Jejím cílem byly tentokrát proměny Motolského údolí. Vycházku s výkladem 

se starostkou absolvovalo na 45 účastníků. Sraz měli před Motolským krematoriem.  

Velmi zajímavý exkurz do minulosti pohřbívání a krematorií připravil hned na začátku historik 

Pavel Fabini. Poté všichni přešli k Maltézskému mlýnu, kde se dozvěděli nejen o jeho historii, 

ale také o historii celé lokality Motol. Následovala prohlídka exteriérů bývalého maltézského 
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pivovaru, který byl nejvýznamnějším průmyslovým provozem v Motole, a dnes slouží jako hotel 

s restaurací. V závěru této části vycházky, která byla zaměřená na historii, byl pak cílem zámek 

Motol, a to včetně běžně nepřístupného nádvoří.  

Nedaleko DUN Motol (dešťové usazovací nádrže) pak účastníci mohli blíže poznat studii parku 

Motolka, která klade velký důraz na místní zeleň. Vznikala za aktivního zapojení veřejnosti. 

Obsah studie představila Eliška Šárová z krajinářského ateliéru Terra Florida. Finále procházky 

pak patřil dopravě. Cesta vedla například kolem nově budovaného chodníku v Zahradníčkově 

ulici, Jan Panenka představil také proměnu křižovatky na Kotlářce, kam se všichni přepravili 

z Poštovky tramvají. Akci pak završilo příjemné povídání spojené s odpověďmi na dotazy 

v restauraci U Sousedů, kde bylo připravené i pohoštění. 

 

Úřad Prahy 5 čelil kybernetickému útoku  

Správcem informačních a komunikačních systémů úřadu bylo 14. března večer detekováno 

nestandardní výkonové zatížení jednoho z poštovních serverů úřadu městské části. Následná 

diagnostika zjistila, že se jedná o šifrovací útok, jehož cílem pravděpodobně bylo znepřístupnit 

či dokonce zničit data úřadu. Okamžitě se přijaly kroky k minimalizaci destruktivních činností 

a ke stabilizaci infrastruktury. Úřad byl z bezpečnostních důvodů odpojen od internetu.  

Urychleně vznikl expertní tým. Ten podnikl příslušná technická i organizační opatření k ochraně 

technologií úřadu, a následně se podílel na postupné obnově bezpečného chodu informační 

a komunikační infrastruktury radnice. Radnice podala trestní oznámení na neznámého 

pachatele.  

Současně byl informován Národní úřad pro kybernetickou bezpečnost (NÚKIB), jehož ředitel 

přislíbil maximální podporu. Z posledních informací je zřejmé, že analýza incidentu probíhá 

v rámci koordinované spolupráce NÚKIB, policie a zpravodajských služeb. Na web Prahy 5 byly 

pro občany umístěny základní informace o omezení provozu úřadu, o činnostech a službách, 

které jsou i v této nepříznivé situaci úřadem poskytovány a také dočasné mobilní telefonní 

kontakty na jednotlivé útvary úřadu, protože ani telefonní ústředna nebyla v provozu.  

Následně byla obnovena veškerá klíčová data s minimální ztrátou a neexistují důkazy o jejich 

odcizení. Souběžně probíhalo forenzní šetření s cílem odhalit, odkud byl útok veden a jakou 

měli útočníci motivaci. Do budoucna pro minimalizaci opakování této situace byla přijata přísná 

bezpečnostní opatření v oblasti chování všech uživatelů v prostředí ICT úřadu, a to bez 

výjimek, včetně vzdáleného přístupu. 
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V pondělí 28. 3. 2022 byly činnosti úřadu a poskytované služby občanům plně obnoveny 

a současně byla velmi striktně nastavena pravidla pro práci s informačními systémy úřadu.  

 

Rodačka z pražského Smíchova Madeleine Albrightová zemřela ve věku 84 let 

 

S obrovským zármutkem oznamujeme, že Madeleine Albrightová, která byla rodačkou 

z pražského Smíchova a zároveň první ministryní zahraničí Spojených států, zemřela 

23. března ve svých 84 letech. 

Madeleine Albrightová jako nejvýše postavená politička v amerických dějinách a šéfka 

zahraniční diplomacie, byla tvrdou zastánkyní demokracie a utvářela zahraniční politiku 

po studené válce. Silně obhajovala svobodu a aktivně utvářela globální politiku. Odešla velká 

dáma, která patří k těm velkým světovým státníkům, kteří mají mimořádné zásluhy o Českou 

republiku. 

V této souvislosti vyjadřuje MČ Prahy 5 svůj smutek vyvěšením černé vlajky na budově úřadu. 

 

Opravy zdravotně technické instalace v budově radnice náměstí 14. října 4 

V průběhu oprav zdravotně technické instalace došlo k celkové výměně dožilých rozvodů vody, 

odpadů a celkové obnově WC v části budovy orientované na náměstí. Práce byly zahájeny 

od 1.6.2022 a dokončení akce proběhlo v říjnu 2022. 
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Opravy probíhaly za provozu úřadu a dle možnosti byla většina prací, při kterých vzniká 

nadměrný hluk a prach, prováděna mimo úřední dobu a případně i ve dnech pracovního volna 

s cílem minimalizovat dopad na práci jednotlivých odborů. 

 

Praha 5 zavádí tlumočnickou službu, která usnadňuje jednání s lidmi se sluchovým 

postižením/handicapem. 

Zdánlivě obyčejný tablet, připojení k internetu a pomůcka, která výrazně usnadňuje 

komunikaci s lidmi se sluchovým či kombinovaným postižením, je na světě. Úřad MČ Praha 5 

se na provozu Tiché linky domluvil s organizací Tichý svět, o.p.s., která se problematice věnuje 

od roku 2006. 

 

 

Farmářské trhy jsou zpět! 

Farmářské trhy u Anděla během covidu zažily krušnější časy. Jejich fungování ovlivnily výrazně 

předpisy vydávané během epidemie. V roce 2022 již covid neovlivňoval tuto činnost, a tak se 
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trhy mohly vrátit. Začalo se v dubnu a pokračovalo každý další pátek. V nabídce byly, jako 

před covidem, domácí produkty a chutné občerstvení. 

Provozovatel trhů se řídí platným tržním řádem. Kromě pravidelných pátečních farmářských 

trhů počítá dále s vánočními v průběhu adventu.  

 

 

Ojedinělá kniha ukazuje Prahu 5 v dějinách minulého století 

Procházkou dějinami páté městské části doplněnou vzpomínkami pamětníků je publikace 

s názvem Člověk v soukolí dějin. Napsali ji historici Pavel Fabini a Lukáš Cvrček a vyšla 

u příležitosti stého výročí připojení městské části k Velké Praze. Ojedinělou publikaci autoři 

slavnostně pokřtili 19. května v Cargo Gallery na Smíchově. 

Monografie, která nese podtitul Století městské části Praha 5 v lidských osudech, mapuje 

klíčové historické události 20. století na osudech konkrétních lidí, jež ovlivnily převratné 

momenty českých a československých dějin, anebo oni sami k nim přispěli svým jednáním. 

Vyprávění doplňuje více než 200 obrazových příloh a QR kódy s odkazy na audiovizuální 

záznamy rozhovorů s pamětníky.  

„Základem samozřejmě byl rozsáhlý výzkum v Národním archivu v Praze či Archivu HMP, ale 

také třeba v Archivu Židovského muzea nebo Národním filmovém archivu,“ říká o práci na 

knize historik Fabini. Právě tam se podle něj se Cvrčkem dostali i k životu filmového producenta 

Josefa Auerbacha, který ve 30. letech obýval vilu na Barrandově a podílel se na vzniku 
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kultovního filmu Extáze. Stranou zájmu nezůstali ani pomocníci parašutistů operace 

Anthropoid, developer Václav Maria Havel, politička Milada Horáková, prezident Antonín 

Zápotocký a příběhy dalších známých osobností, ale ani osudy osob historiky dosud zcela 

přehlížených.  

K osobám, jejichž osudy autoři zahrnuli do poutavého vyprávění, patří i košířská dělnice Marie 

Skoupá, německý bankéř Bedřich Rulf, student židovského původu Jindřich Deimel, majitelka 

barrandovské vily Anna Komárková a mnoho dalších. 

Ve svém celku kniha nastiňuje klíčové historické události minulého století, jako byla například 

první i druhá světová válka, vznik Československa, světová hospodářské krize, Květnové 

povstání, nástup komunistického režimu, vpád vojsk pěti států Varšavské smlouvy nebo 

sametová revoluce. Jednotící kulisou příběhů je podle autorů prostor obcí a měst tvořících 

současnou městskou část Praha 5. Publikace, jejíž vznik iniciovala starostka Renáta Zajíčková, 

putovala na všechny základní školy, které městská část zřizuje. Veřejnost si ji mohla zakoupit 

nebo ji lze objednat přímo u autorů na stránkách www. czech-archives.com. 
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Návštěva ze středního Slovenska na radnici Prahy 5 

Radnici Prahy 5 poctila návštěva primátorů a starostů měst ze středního Slovenska, kterou 

osobně přivítala starostka městské části Praha 5 Mgr. Renáta Zajíčková. Mezi hosty byli 

např. primátor Detvy Ing. Ján Šufliarský nebo primátor města Hriňová Mgr. Stanislav Horník. 

Kolegové z vedení územních samospráv Slovenské republiky se také seznámili s vedením 

městské části, historií i současnou správou. Hosté se zajímali o fungování veřejné správy, 

výstavbu družstevních bytů, o investice a také jak městská část zvládla covid a následný příliv 

ukrajinských uprchlíků. 

 

 

Pětka má ojedinělou digitální úřední desku v Praze 

Pátá městská část spustila v polovině května unikátní elektronickou úřední desku, která 

v takovémto provedení v žádném jiném obvodu Prahy není. Občané ji najdou před budovou 

úřadu na náměstí 14. října. 

Úřední desky tradičně poskytují k nahlížení dokumenty, které jsou úřady územně 

samosprávných celků povinné ze zákona zveřejňovat. Cílem nově instalované úřední desky 

Prahy 5 nebylo podávat veřejnosti jen strohé informace, ale vnést do této činnosti nový 

a moderní styl.  
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Při vyřizování svých záležitostí, jako je například nový občanský průkaz, cestovní doklad nebo 

řešení přestupku, najdou občané přehlednou mapu, která barevně rozlišuje čtyři pracoviště 

úřadu a na nich poskytované služby, aby občan rychle našel příslušné pracoviště.  

Elektronická úřední deska nabízí i další informace a zajímavosti, například o tom, co se 

v městské části aktuálně děje a jaké se chystají kulturní akce. Deska je oboustranná, kdy 

u příchozí strany je umístěno posezení ve tvaru L a samotná deska nabízí interaktivní 

dotykovou část, na níž si občané mohou volit témata a informace, které je zajímají. Zadní 

strana desky nabízí veřejnosti informace a pozvánky na různé akce Prahy 5, které se 

v pravidelných intervalech obměňují. Občané zde mohou posedět i na lavičce.  

Informace, které si uživatelé zvolí, naleznou současně i na webových stránkách Prahy 5 

www.praha5.cz, z nichž deska čerpá. Aby deska v průběhu noci nikoho neobtěžovala 

nadměrným osvětlením, její jas reguluje časovač.  

 

 

Ulice v projektu Smíchov City ponesou jména významných žen 

Ulice v nově budované čtvrti Smíchov City, která je největším developerským projektem 

v novodobých dějinách Prahy, mají nést jména slavných žen, které se ve 20. a 21. století 

zasloužily o boj proti totalitě. Hlavní kilometrový pěší bulvár bude třídou Madeleine Albrightové, 

významné americké političky českého původu, která se narodila na Smíchově. Vizí zakladatele 

společnosti Sekyra Group, která je investorem projektu Smíchov City, je věnovat názvy ulic 

památce významných žen, neboť v Praze je po ženách pojmenováno méně než pět procent 

ulic. Tato myšlenka má rovněž podporu městské části Prahy 5, Knihovny Václava Havla a řady 
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významných osobností, jakož i rodiny Madeleine Albrightové. Návrh již schválila Místopisná 

komise Rady HMP a doporučila ho Radě HMP.   

Sekyra Group od roku 2020 mění bývalé drážní pozemky na Smíchově v novou pražskou čtvrť. 

Po dokončení celého projektu zde vznikne téměř 400 tisíc metrů čtverečních bytových, 

administrativních, obchodních a veřejných ploch, které bude spojovat kilometrový pěší bulvár. 

Návrh na jeho pojmenování a zároveň na pojmenování šesti ulic, dvou parků a školy předložily 

vedení Prahy 5 Sekyra Foundation a Knihovna Václava Havla s podporou dalších významných 

osobností, jako jsou například ředitel Knihovny Václava Havla Michael Žantovský, profesor 

a teolog Tomáš Halík, politik a filozof Daniel Kroupa či filozof a diplomat Martin Palouš. 

Následně Praha 5 žádost a návrh předala Místopisné komisi Rady HPMP, která jej schválila 

a doporučila Radě HMP. 

Na stávající ulici Za Ženskými domovy, která lemuje Smíchov City směrem 

k historickému jádru, naváže převážně síť nových „ženských ulic“. Centrální pěší bulvár 

se stane třídou Madeleine Albrightové a bude do něj ústit ulice její přítelkyně a sousedky 

z washingtonského Georgetownu, mecenášky a sběratelky umění Medy Mládkové. Jistým 

středobodem lokality bude i škola – opět pojmenovaná po Albrightové. S centrální třídou 

souběžná páteřní ulice pak dostane jméno po jedné z nejstatečnějších českých žen novodobé 

historie, historičce a vězněné disidentce Růženě Vackové. Dále zde budou například ulice jedné 

z prvních českých feministek, disidentky Jiřiny Šiklové, malířky Toyen či parky filozofky Hannah 

Arendtové a Alice a Anny Masarykových. 

Ne všechny ulice na Smíchově ale ponesou ženská jména. Ulice, která povede ke škole bude 

pojmenována například po literátovi Josefu Škvoreckém a bude na ni navazovat budoucí ulice 

lemující Smíchov City směrem ke smíchovskému nádraží, která by měla nést jméno spisovatele 

Františka Langera, a to na základě iniciativy Společnosti Františka a Jiřího Langerových 

a městské části Prahy 5. 

V nové čtvrti Smíchov City bude podle předpokladů pracovat a bydlet přes 12 tisíc lidí. Celkové 

náklady projektu byly vyčísleny na více než 20 miliard korun. Smíchov City tvoří dvě části, a to 

severní a jižní. Ty jsou budovány postupně po několika etapách. Obě části spojí již zmíněný 

bulvár, který má plnit funkci nejen komunikační osy, ale má být i místem setkávání 

a občanských aktivit. Bulvár bude lemován zelení. Celkově se v rámci projektu Smíchov City 

počítá s více než dvěma hektary zelených ploch. 
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Zachován bude i objekt komunitního centra Radlická kulturní sportovna, kterou vytvořila 

skupina nadšenců z opuštěného nádražního skladu pro setkávání a kulturu. V jižní části téměř 

kilometrového pěšího bulváru pak vyroste celá komerční čtvrť včetně kampusu pro Českou 

spořitelnu. Zásadní modernizací projde i smíchovské nádraží. Projekt Smíchov City inspiruje jak 

svým komplexním řešením rovnováhy mezi soukromým a veřejným prostorem, tak originálním 

členěním do jednotlivých domovních bloků ztvárněných různými architekty, což vytváří pocit 

přirozeně rostlého města a rozbíjí fádní monobloky, v nichž často nachází zalíbení moderní 

architektura. To vše včetně kultury pěšího bulváru či korza jako středobodu občanského života 

nastavuje nové standardy rozvoje velkých území a transformace brownfieldů nejen v Praze, 

ale i v dalších metropolích střední a východní Evropy. 

 

Antigraffiti program pomáhá Pětce už pět let 

Už pět let se Praha 5 snaží bojovat proti nelegálním graffiti. Od roku 2017 do konce června 

letošního roku vydala ze svého rozpočtu 13,2 milionu korun, aby z fasád a zdí na veřejných 
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prostranstvích nechtěné malby zmizely. Z takzvaného Antigraffiti programu systematicky platí 

nejen opravy, ale i osvětu pro mládež. 

Úkolem Antigraffiti programu je evidovat, kolik objektů je poničeno, odborně posuzovat 

opravy, aplikovat antigraffitový nátěr a monitorovat, jak se daří nelegální malby odstraňovat. 

Roční náklady se pohybují kolem 2,6 milionu korun.  

Za pět let přinesl program zjevné pozitivní výsledky. Na začátku se zaměřoval především na 

domy, které byly v majetku městské části Praha 5, školské a ostatní objekty. „Bylo ale zřejmé, 

že účinnost nového programu na odstraňování graffiti se může zvýšit, pokud se nám do něj 

podaří zapojit co nejvíce těch, kteří se stali terčem útoku vandalů,“ vysvětluje místostarosta 

Lukáš Herold, z jehož iniciativy Antigraffitový program vznikl.  

V roce 2019 proto radnice uzavřela prvních 18 smluv se subjekty (firmy, instituce i soukromé 

osoby), které se rozhodly s finanční podporou Prahy 5 graffiti ze svých objektů odstranit. 

A letos v květnu dosáhl počet těchto smluv již čísla 75.  

„Od začátku jsem také prosazoval, abychom zároveň hledali i vhodné plochy pro graffiti art, 

výtvarné umění ve veřejném prostoru. Se souhlasem Technické správy komunikací se tak 

objevily legální graffiti malby na opěrné zdi u metra Radlická, které vytvořily děti ze ZŠ Tyršova 

a ZŠ Waldorfská,“ říká místostarosta Lukáš Herold.  

Výtvarnou plochou se letos stala také opěrná zeď v ulici Pod Stadiony. Na konci května se u ní 

uskutečnil workshop pro děti z ragbyového klubu Tatry Smíchov pod názvem Malý sen na velké 

zdi. Návrh, jak by mohla vypadat, vypracoval grafik Jan Černý.  

Další formou podpory smysluplného a kvalitního umění jako způsobu vyjádření umělců v ulicích 

Pětky jsou velkoformátové malby na vybraných objektech, takzvané muraly. Jeden vznikl v roe 

2021 na zdi budovy v ulici Stroupežnického 493/10 u příležitosti 30. výročí vzniku Visegrádské 

skupiny V4. Jeho autorkou je polská umělkyně Magda Miszczak. Dílo vzniklo ve spolupráci 

s Polským institutem v Praze. Tento rok se připravili společně s výtvarníkem Davidem 

Strauzzem další dva muraly, a to na objektu takzvané Trafačky a v ulici Elišky Peškové. Měla 

by to být pocta významným osobnostem, které jsou spojené s Prahou 5.  

 

Praha 5 chce rozšířit Památkovou zónu Smíchov 

Městská část Prahy 5 chce rozšířit památkovou zónu a zachovat tak historický ráz lokality 

Smíchova a Košíř a uchránit architektonické a stavitelské skvosty pro budoucí generace. Pokud 



38 
 

Ministerstvo kultury ČR schválí záměr Městské části Praha 5, bude se jednat o průlom 

v rozšíření památkové péče na tak masivním území Smíchova.  

 

Pátou městskou část vede k záměru rozšíření současné památkové zóny Smíchov přesvědčení, 

že dosavadní památková zóna Smíchov aktuálnímu stavu ochrany nedostačuje. Městská část 

si uvědomuje i důsledky situací, kdy památková zóna nedosahuje na území, kam by měla.  

Prvotním případem se stal široce známý návrh demolice vily stavitele Viktora Beneše 

na Smíchově, jež se nachází těsně za hranicí Památkové zóny Smíchov. Ten jasně ukázal 

potřebu rozšíření plošné památkové ochrany na Praze 5 jako systémového nástroje k ochraně 

kulturně historických hodnot.  

Na základě podkladů k podnětu, který Rada městské části schválila, byla podána žádost 

na Ministerstvo kultury ČR o rozšíření stávajících památkových zón na území MČ Praha 5.  

Nově navržená hranice památkové zóny sestává z pěti částí, které přirozeně navazují 

na stávající hranici památkové zóny. Hlavní část Hřebenka-Košíře tvoří většinu navrhnutého 

území. Další dvě části se nacházejí na Malvazinkách (jihozápadně od stávající památkové zóny) 

a v oblasti vilové zástavby Kesnerka a Konvářka. Chráněné území je dále rozšířeno o tři 
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samostatné bloky při hranicích stávající zóny. Jde o blok na sever od ulice Na Hřebenkách, blok 

sevřený ulicemi U Blaženky a Na Provaznici a blok pod Pavím vrchem v severovýchodním 

kvadrantu ulic K Vodojemu a Radlická. Cílem MČ Praha 5 je zachování původního rázu 

rezidenčních vilových čtvrtí na svém území.  

 

Starostka MČ Praha 5 přijala italskou delegaci z partnerského města Pistoia 

Starostka městské části Praha 5 Mgr. Renáta Zajíčková společně s místostarostou Lukášem 

Heroldem a radním MgA Davidem Duškem přijali radního pro cestovní ruch a politiku mládeže 

města Pistoia Alessandra Sabellu, se kterým zahájili výstavu Et Cetera FESTIVAL 2022: Street 

art for Freedom” na náměstí 14. října před kostelem svatého Václava v Praze 5. 

 

Umělecká výstava/performance představuje deset význačných mladých českých a italských 

umělců oslavujících svobodu, koná se za podpory Nadačního fondu Eleutheria, městské části 

Praha 5 a města Pistoia. První performance se uskutečnila letos v květnu právě v Pistoii.  Osm 

českých a italských umělců zde vytvořili a vystavili svá streetartová díla na téma “SVOBODA”. 

  



40 
 

104. výročí vzniku Československé republiky 

K oslavě státního svátku ke vzniku Československé republiky připravilo tradičně vedení radnice 

pietní akt s kladením věnců na pamětní desce Generála Dr. Milana Rastislava Štefánika 

umístěnou na budově úřadu a následně se položil věnec u pomníku Obětem z I. a II. světové 

války v kostele farnosti sv. Václava. 

Pietního aktu se zúčastnili místostarosta Ing. Lubomír Brož, radní JUDr. Petr Lachnit a Mgr. 

Zdeněk Doležal. 

 

 

Úřad práce v Ženských domovech 

Do nebytových prostor v Ženských domovech se příští rok nastěhuje Úřad práce ČR. Praha 5 

pronajme úřadu kanceláře a skladové prostory za bezmála čtyři miliony korun ročně. 

„Připravujeme nájemní smlouvu na tři roky s dvouletou opcí. Vedle vítaného příjmu pro 

městskou část jde také o významné rozšíření služeb, které zabezpečují státní politiku 

zaměstnanosti pro Prahu 5 a 13 v okolí Anděla. Lidé tak budou mít po ruce úřad městské části 

a v případě potřeby v docházkové vzdálenosti i úřad práce. Pokud bychom jako radnice toto 

řešení nenabídli a nepřipravili, stěhoval by se úřad práce na Novodvorskou, a to jsme nechtěli 

dopustit,“ řekl místostarosta pro oblast majetku Martin Damašek.  
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V současné době probíhají v Ženských domovech nutné stavební úpravy. Úřad práce ČR pak 

bude využívat kanceláře ve třetím nadzemním podlaží a také část skladovacích prostor budovy.  

 

Den válečných veteránů na Pětce 

Den válečných veteránů připadá na 11. listopad, a to na den svatého Martina, kdy v roce 1918 

bylo podepsáno příměří, které ukončilo první světovou válku. Symbolem se stal vlčí mák, který 

vyrostl na hrobech padlých vojáků. Tento den je nejen připomínkou válečných veteránů 

a obětí, ale také by nám měl připomínat i dnešní hrdiny, kteří bojují a nasazují své životy pro 

zachování míru ve světě. 

 

Uctění památky padlých válečných hrdinů a veteránů si připomněl také starosta městské části 

Praha 5 Jaroslav Pašmik. Společně s ředitelem organizace Post Bellum Mikulášem Kroupou 

symbolicky vysázel vlčí máky na trávnících náměstí Kinských a položil květiny u památníku 

všem obětem, které padly při osvobozování Prahy v roce 1945. 

“Dnešní den byla dobrá příležitost, abych se propojil s Post Bellum a zároveň jim přispěl do 

sbírky na podporu veteránů,” říká starosta a dodává: “Mluvil jsem o spolupráci také se zástupci 

České obce legionářské. S organizacemi, které se starají o veterány na Praze 5 budu víc 

spolupracovat a podporovat je.” 
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Na konferenci Úřad na cestě k rovnosti   

Dne 1. 12. 2022 proběhla na Úřadu vlády ČR ve Strakově akademii konference k soutěži „Úřad 

na cestě k rovnosti“, kterou společně pořádají Institut pro veřejnou správu Praha, Ministerstvo 

vnitra a Úřad vlády. 

 

Soutěž “Úřad na cestě k rovnosti” je pokračováním úspěšných ročníků soutěže Úřad roku „Půl 

na půl“, která podporuje od roku 2007 zavádění politiky rovnosti žen a mužů a principu gender 

mainstreamingu do práce úřadů veřejné správy. Každý úřad veřejné správy by měl do své 

práce začlenit priority vlády při prosazování rovnosti žen a mužů, a to ve dvou základních 

směrech: dovnitř vlastního úřadu, tedy směrem k zaměstnancům a zaměstnankyním, ale 

i navenek vůči klientům veřejné správy. 
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Úřad MČ Praha 5 získal v rámci 16. ročníku soutěže Čestné uznání v soutěži Úřad na cestě 

k rovnosti 2022 v kategorii obcí III. typu a stal se jedním z příkladů dobré praxe. Ocenění 

převzal za radnici ÚMČ Praha 5 zástupce tajemnice Mgr. Petr Janů. 

  

Geoportál je studnicí informací a stále se rozšiřuje 

Interaktivní mapa městské části, tzv. Geoportál Prahy 5, slouží veřejnosti již více než rok. 

Moderní a přehledný nástroj umožňuje zájemcům nahlížet na rozličné geografické údaje 

o Pětce prostřednictvím map. Rozhodně stojí za to ho navštívit, zahrne vás nepřeberným 

množstvím zajímavých informací. Listovat v něm zvládne každý. 

Geoportál naleznou zájemci na webové adrese: https://geoportal. praha5.cz. Informace jsou 

zde rozděleny do sedmnácti kategorií a dalších vrstev. Najdete zde plánovaný rozvoj, ale 

i historii. Objevovat zde můžete tipy na výlety, informace ke vzdělání, životnímu prostředí, 

sportovištím či nakládání s odpady. Z dopravy jsou jistě užitečné aktualizované mapy uzavírek 

nebo zón placeného stání.  

Geoportál poradí, kudy Prahou, a to na kole, koloběžce i pěšky. Interaktivní mapa se může 

stát vaším průvodcem po zajímavých vilách na území Prahy 5, sakrálních stavbách, usedlostech 

a dalších památkách.  

Jednotlivé vrstvy mapového systému je možné zapínat a vypínat tak, aby si uživatel zobrazil 

kombinace dat podle svého zájmu. Geoportál je velmi jednoduše zpracován, a práce s ním je 

tedy velmi snadná. Je možné si ho prohlížet i na mobilním telefonu či tabletu. Geoportál 

prochází stálým rozšiřováním. Největší se uskutečnilo v srpnu 2022, kdy přibylo množství 

vrstev a celé nové kategorie Životní prostředí a Senioři. V geoportálu nově najdete doplněné 

výlety okolo Pětky, cyklostojany, historii trolejbusů, veřejná ohniště a grilovací místa, základny 

skautů, pečovatelské služby a wellness pro seniory. 

Nejvíce vrstev pak přibylo v sekci Životní prostředí, která mapuje lesy, studánky, rybníky, sady 

a aleje, přírodní památky či naučné stezky. Další vrstvy budou v geoportálu nadále přibývat.  
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Hospodaření radnice 

 

Praha 5 vstoupila do roku 2022 s největší rozpočtovou úsporou v novodobé historii 

O sto milionů korun (12,8 %) nižší provozní výdaje v roce 2022 prosadil radní pro oblast financí 

Jan Kavalírek. Šetřit se bude například na propagaci městské části, jednotlivých politiků 

i provozních výdajích úřadu. 

„Všechny nás čeká finančně složitý rok s růstem cen energií a služeb. Městská část není 

výjimkou a musí si také stanovit výdajové priority. Chci, abychom měli štíhlý, efektivní 

a moderní úřad, který bude hospodařit maximálně šetrně tak, aby co nejvíce prostředků 

zůstalo na strategické investice a rozvoj naší Prahy 5. Jsem rád, že většina kolegů 

na zastupitelstvu můj záměr pochopila a rozpočet byl schválen,“ říká radní Prahy 5 pro oblast 

financí Jan Kavalírek. 

Jen na snížení byrokracie, počtu úředníků a externích spolupracovníků ušetří městská část přes 

dvacet milionů korun. Dalších deset milionů pak na správě úřadu, provozu kanceláří, 

konzultačních službách a poradcích pro politiky. Další výrazné škrty jsou v oblasti 

PR a propagačních akcích, reprezentačních výdajích či na provozu IT. 

Rozpočet městské části naopak posílí příjmy z investic volných finančních zdrojů. V roce 2021 

se zastupitelstvo rozhodlo vložit 400 mil. Kč našich volných zdrojů do rukou profesionálů a další 

stamiliony na spořící účty. Byť jsou tyto investice hodně konzervativní, zejména ve státních 

dluhopisech, tak se očekává výnos do deseti milionů korun pro letošní rok. Pro rozpočet Prahy 

5 to není zanedbatelná částka.“ 

I díky úsporám si tak městská část mohla letos dovolit vyšší investice než v roce 2021 

v hodnotě přes přes 350 milionů korun. Mezi největší patřilo zateplení Polikliniky Barrandov, 

vybudování dvou domů pro seniory – Poštovka a Hlubočepy nebo revitalizace Chaplinova 

náměstí na sídlišti Barrandov. Řada investic byla plánováno do oblasti školství. Zvýšily 

se kapacity některých škol a třeba ZŠ Weberova čekala rekonstrukce bazénu. Připravila 

se i rekonstrukce hřiště na Hořejším nábřeží, v Hlubočepech a dalších sportovišť. 
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Významné letošní investiční akce dle rozpočtu:  

• Rozšiřování školských kapacit – vestavba do půdního prostoru ZŠ Kořenského, zvýšení 

kapacity MŠ Beníšková (objekt Naskové Slunéčko), přístavba pavilonu MŠ Pod Lipkami, 

odkoupení MŠ Walterovka, příprava ZŠ Smíchov City  

• Rekonstrukce bazénu na ZŠ Weberova 

• Rekonstrukce kuchyní základních škol na Barrandově  

• Revitalizace Chaplinova náměstí  

• Rekonstrukce hřišť – Hořejšího nábřeží, hřiště Hlubočepy  

• Rekonstrukce parků – rekonstrukce chodníků v parku Mrázovka, vybudování parku Na 

Pláni, park V Remízku  

• Snižování energetické náročnosti MŠ Beníškové, MŠ nám. 14. října  

• Zateplení a výměna oken poliklinika Barrandov  

• Oprava bytového domu Elišky Peškové  

• Bydlení pro seniory – Poštovka, Hlubočepy II 

 

Radnice nabízí byty k pronájmu  

Bydlení je v současné době termín skloňovaný ve všech směrech, nejčastěji jako potřeba 

bydlení či investice. Radnice Prahy 5 dokončila na začátku roku opravy bytů v historické části 

Smíchova.  

Jedná se o nadstandardní velké byty o rozloze zhruba 125 m2 v domech v pásmu ochranné 

památkové péče. Komfortní byty nadchnou zejména pro svoji polohu, vysokou kvalitu 

materiálu, provedení stavebních prací, své umění předvedli například štukatéři. Ačkoliv tyto 

domy stojí v centru Prahy 5, překvapí vás příjemné odhlučnění a ticho v bytě i pro práci doma.  

Městská část Praha 5 se rozhodla byty pronajmout formou nabídkového řízení – elektronickou 

aukcí, protože právě pro svou velikost jsou vhodné ke komerčnímu pronájmu. Navíc po 

vysokém zvýšení stavebních prací je nutné zajistit i ekonomickou návratnost.  
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Letní tábory s Pětkou se vrací! Radnice MČ Praha 5 také letos podpoří děti během 

letních prázdnin 

Radnice MČ Praha 5 také v roce 2022 podpořila děti z Prahy 5 finančním příspěvkem na tábory, 

příměstské tábory, sportovní soustředění a kempy. Výše příspěvku byla v roce 2022 celkem 

600 Kč na jedno dítě do 18 let. 

Příspěvek bylo možno použít na úhradu části nákladů na pobytový nebo příměstský tábor, 

soustředění či sportovní, pohybovou, vzdělávací, kulturní, jazykovou, rukodělnou a obdobně 

zaměřenou aktivitu. Podmínkou bylo trvání v délce minimálně 4 po sobě následujících dní 

v průběhu letních prázdnin, věk dítěte do 18 let a trvalé bydliště na území příslušné městské 

části. Finanční příspěvky bylo možné použít pro aktivity konané od 30. 6. – 31. 8. 2022. 

Rodiče dětí se mohli do Aktivního města registrovat na adrese www.aktivnimesto.cz. 

 

Zastupitelé schválili hospodaření Prahy 5 za rok 2021 

Přes 280 milionů korun investovala v loňském roce městská část Praha 5. Velká část peněz šla 

do snížení energetické náročnosti budov. Vyplývá to ze závěrečného účtu, který projednalo 

zastupitelstvo Prahy 5 na svém květnovém jednání. 

Navzdory epidemii onemocnění covid-19 a častým lockdownům hospodařila městská část 

s lepšími výsledky, než se plánovalo. Praha 5 dokázala splnit investiční plán na úctyhodných 

82 % a podstatně také snížila plánovaný schodek rozpočtu. O výsledcích informovali 

zastupitelé pomocí letáků.  

Velké rozpočtové výdaje si mohla Praha 5 dovolit i díky úsporám na provozních výdajích úřadu, 

které současné vedení městské části připravilo už v loňském roce a bude v tom pokračovat.   

Výrazné investice uvolnila loni městská část do snížení energetické náročnosti budov. Přes 40 

milionů korun stálo zateplení základních škol Nepomucká a Pod Žvahovem. Nových oken se 

dočkala také poliklinika Barrandov. Celkově městská část splnila rozpočtový plán investic na 

82 procent.  

Celkově Praha 5 loni hospodařila s více než miliardou korun. Na běžných výdajích městská část 

vynaložila tři čtvrtě miliardy převážně do oblastí zeleně. Zejména na úklid a péči o veřejné 

prostranství. Tradičně nejvíce běžných výdajů šlo do školství na správu budov, podporu 

pedagogů i nepedagogických pracovníků a na vzdělávání dětí.  
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Dotace na rozvoj. Radnice pokračuje v úspěšné praxi 

Téměř 85 milionů korun dotací získala Praha 5 na své rozvojové projekty a na tento vývoj chce 

navázat. Rozpočet není jen o šetření na provozních výdajích úřadu, ale i o příjmové stránce – 

tedy o tom umět sehnat další externí zdroje financování investičních akcí městské části. 

Zastupitelstvo hlavního města Prahy vyčlenilo v rozpočtu na rok 2022 částku 500 milionů korun 

určenou jako investiční rezervu pro městské části. Z této částky Praha 5 uspěla se žádostí 

o dotaci 17 milionů korun na rekonstrukci objektu Základní školy Pod Žvahovem. Konkrétně se 

jedná o rekonstrukci kuchyně, jídelny a navazujících prostor pro družinu.  

Další žádost, kterou úřad zpracoval, je na investiční akci vybudování parku Na Pláni. V něm 

vznikne hřiště na volejbal, street workout, altánek, ohniště nebo třeba dětské hřiště a ovocný 

sad. Pro tento účel využil výzvu v rámci projektů podporující klimatický závazek Hlavního města 

Prahy a žádá o 30 milionů korun.  

Úspěšných žádostí o dotace je ovšem během posledních čtyř let mnohem víc, a to zejména 

z evropských dotačních titulů. Třeba zateplení mateřských škol Nad Palatkou, Renoirova, 

Lohniského či Kroupova. Za zmínku určitě stojí i dotace na projekt unikátních akumulačních 
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nádrží na dešťovou vodu při rekonstrukci Raudnitzova domu. Nebo přístavba nového pavilonu 

Základní školy waldorfské pro 120 žáků a dvanáctku učitelů se školní zahradou.  

„Jde dohromady o desítky projektů, kde výše dotací za poslední čtyři roky přesáhla 84 milionů 

korun. Přičemž náklady na přípravu a administraci jednotlivých dotací jsou velmi nízké. To 

považuji za úspěch a pro další období připravujeme projekty, kde by se celková částka získaná 

na dotacích měla blížit 150 milionům korun,“ vysvětlil radní pro finance.  

I v dalším období bude řada dotačních titulů směřovat do školství ať už na modernizaci zázemí, 

či pro zvýšení kapacit. Ale také třeba na aktuální zateplení polikliniky na Barrandově, výstavbu 

bydlení pro seniory či rozvoj komunitních center Prahy 5. 

 

Fotovoltaická elektrárna na střeše ZŠ Weberova 

Praha 5 schválila realizaci pilotního projektu instalace fotovoltaického systému v ZŠ Weberova 

realizovaného ve spolupráci s městskou příspěvkovou organizací Pražské společenství 

obnovitelné energie.  

Rada městské části nechala vyhotovit statické posudky pěti základních škol FZŠ a MŠ 

Barrandov II, ZŠ a MŠ Barrandov Chaplinovo náměstí, ZŠ Pod Žvahovem, ZŠ Nepomucká a ZŠ 

Weberova zřizovaných městskou částí Praha 5. Zároveň se ověřovala možnost připojení do sítě 

PRE a vypočítala se úvodní ekonomická rentabilita.  

„Weberovka nám z analyzovaných škol vyšla jako nejlepší varianta, a to díky tomu, že 

se veškerá vyrobená energie ihned spotřebuje na její provoz, a také na ohřev vody ve školním 

bazénu, jehož provoz je nákladný. Předpokládáme, že na její střechu instalujeme až 300 

kilowatt peaků fotovoltaických panelů, díky kterým vyrobíme přibližně 250 MWh energie ročně. 

Díky tomu dosáhneme citelné úspory na provozních nákladech školy, která se tak stane 

energeticky soběstačnější,“ vysvětluje přínos projektu radní pro finance Jan Kavalírek.  

Cílem zavádění energetického managementu v rámci příspěvkových organizací Prahy 5 je 

snížení spotřeby energie, úspora nákladů městské části a zlepšení životního prostředí. Díky 

zavedení přesného monitoringu spotřeby energie a elektronické analýze dat bude možné tento 

model použít pro další instalace fotovoltaických elektráren v objektech MČ Praha 5.  
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Fotovoltaika je jednou z věcí, která může prakticky okamžitě výrazně snížit náklady na energie. 

Zejména při dnešních cenách energie je vidět, že jde o investici, která se bohatě vyplatí.  

 

 

Uložené peníze slušně vydělávají na investice 

V roce 2021 schválilo zastupitelstvo Prahy 5, aby městská část mohla zhodnotit „volné“ peníze 

na účtu. Cesta k investování tři čtvrtě miliardy nebyla snadná, ale jednoznačně se to vyplatilo. 

Do rozpočtu se získá v roce 2022 navíc přibližně 35 milionů korun. To je opravdu významná 

částka.  

Praha 5 uložila 750 milionů korun. 450 milionů nakonec zamířilo na spořicí účty, které lze 

v případě potřeby ihned opět vybrat, a 300 milionů dostala do správy Komerční banka na 

nákup převážně českých státních dluhopisů. Tato částka byla pečlivě spočítána na horizont 3 

let, tedy do doby, než se zapojí do rozpočtu na plánované investice. S růstem základních 

úrokových sazeb České národní banky se navíc městské části podařilo domluvit i navýšení 

úroků na spořicích účtech.   
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Nové nápady pro Pětku. Rozhodlo hlasování 

Deset nových projektů přihlásili letos obyvatelé Prahy 5 do participativního rozpočtu – Zlepšuj 

Pětku. Na jejich uskutečnění uvolnila městská část ze svého rozpočtu sedm milionů korun – 

z toho tři miliony na „malé“ a čtyři miliony na „velké projekty“. 

Své návrhy na vylepšení veřejného prostoru Prahy 5 mohli lidé posílat od února do dubna roku 

2022. Od května do srpna pak probíhalo prověřování, zda jsou projekty vhodné, uskutečnitelné 

a zda neporušují některé z pravidel, která jsou k dispozici na webových stránkách 

www.zlepsujpetku.cz. Na tomto webu jsou také dostupné informace o participativním 

rozpočtu, dále pak deník projektů, kde jsou sepsány aktuality o jednotlivých projektech, 

všechny návrhy z minulých ročníků, výsledky hlasování a již zmíněná pravidla.  

Čerpat peníze z participativního rozpočtu mohou obyvatelé Pětky od roku 2017. Například loni 

posloužily k vysazení květinových luk a louček, letos k zastínění dětského hřiště Hamsíkova.  

Do letošního hlasování veřejnosti o nejzajímavější projekt jich nakonec postoupilo šest. Naopak 

za „branami“ zůstaly čtyři, a to koš na odpad a psí exkrementy v ulici Výmolova, soubor dvou 

pingpongových stolů, čtyř laviček a dvou odpadkových košů ve vnitrobloku ulic Dreyerova 

a Renoirova na sídlišti Barrandov, dále projekt na rekonstrukci hřiště v Lamačově ulici, 

a nakonec i návrh na vysazení stromů do ulic, nikoliv do květináčů, v ulici Staropramenné, Na 

Bělidle a v ulici Vrázova.  

Tři projekty nesplnily bod 6 formálních pravidel, tedy návrh nebyl podán spolu s minimálně 

pěti podporovateli. V případě jednoho projektu plánuje odbor územního rozvoje lokalitu hřiště 

uchopit komplexněji, a to nad rámec participativního rozpočtu.  

Hlasování veřejnosti o postoupivších šesti projektech probíhalo na www.zlepsujpetku. cz od 5. 

září do 31. října 2022.  

 

1 Skatepark Plaza Barrandov pro každého 

 Autor: Michal Bendl  

Kategorie: Velké projekty – do 2 000 000 Kč  

Předpokládaný rozpočet: 2 000 000   

Umístění: ul. Štěpařská – louka za Albertem  
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Zdůvodnění autora (kráceno): Sportoviště pro volnočasové aktivity obyvatelů žijících nejen na 

Barrandově, pro všechny věkové kategorie, nejen děti a mládež, ale i rodiče dětí. Vznikl by 

nový prostor pro jezdce na skateboardech, freestylových koloběžkách, in-line bruslích, BMX 

kolech. Mládež se tak bude moci scházet na místě k takovýmto aktivitám určeném a nebude 

tak docházet k neúmyslnému ničení jiných prostranství, která nejsou přímo skatepark. Pokud 

se vybuduje kvalitní skateplaza, její údržba nebude do budoucna nic stát. A mládež bude moci 

využít svůj čas smysluplnou aktivitou.  

 

2 Novinky z kopce – informační síť v Košířích  

Autor: Dagmar Šormová  

Kategorie: Malé projekty – do 400 000 Kč  

Předpokládaný rozpočet: 175 000  

Umístění: projekt nemá přesnou adresu – bude na více místech   

Zdůvodnění autora (kráceno): Cílem projektu je informovat obyvatele i návštěvníky Košíř 

a Cibuleckého kopce o aktuálním dění pomocí sítě strategicky rozmístěných informačních 

vývěsek. Ty budou sloužit usedlíkům i novým obyvatelům, přičemž umožní zapojení obou 

skupin do komunitního dění. Vývěsky budou rozděleny na dvě části. Jedna část, spravovaná 

spolkem Hájovna, bude informovat o akcích místních spolků a důležitých akcích v Košířích typu 

umístění kontejnerů, výluka dopravy atp., druhá je zamýšlena k veřejné inzerci.  

 

3 Pítko v parku Waltrovka  

Autor: Tereza Matonohová   

Kategorie: Malé projekty – do 400 000 Kč  

Předpokládaný rozpočet: 400 000 Kč s DPH  

Umístění: Peroutkova 588, 158 00 Praha 5 – Jinonice  

Zdůvodnění autora (kráceno): Stále oblíbenějšímu parku na Waltrovce chybí jedna věc – 

veřejné pítko. Přes dostatek vodních prvků v okolí nemají lidé v parku možnost osvěžení. 

Přitom se jedná o prostranství využívané k odpočinku a ke hře stále větším množstvím lidí 

nejen z okolí, ale i ze sousedních Malvazinek a Jinonic. Pítko svým charakterem vizuálně doplní 



52 
 

stávající mobiliář. Kromě zvýšení komfortu návštěvníků parku omezíme zbytečnou spotřebu 

plastů a zbavíme se problému s přeplněností košů právě plastovými lahvemi. 

 

4 Barevné hřiště na Malvazinkách  

Autor: Magdalena Králová  

Kategorie: Malé projekty – do 400 000 Kč  

Předpokládaný rozpočet: 168 000  

Umístění: Cesta podél zdi hřbitova, souběžně s ul. Xavierova  

Zdůvodnění autora (kráceno): Cílem našeho projektu je vytvořit místo, kde by rodiče s dětmi 

mohli aktivně trávit čas venku. Hry děti rozvíjí, vzdělávají a pomáhají je socializovat. 

Navrhujeme využít betonovou uličku podél hřbitovní zdi na Malvazinkách, kde bychom nechali 

nakreslit pestrými barvami 16 her. Různorodé aktivity bychom rozmístili po celé stezce 

v rozestupech, aby na sebe navazovaly a přiměly děti k procházce. Hlavní myšlenkou 

Barevného hřiště je jednoduchým způsobem rozveselit místa, která byla ještě před chvílí 

například jen obyčejnou nudnou betonovou uličkou. Cílovou skupinou jsou děti od 1 roku do 

15 let.  

 

5 Obnovení kapličky ve Švédské ulici  

Autor: Ing. Arch. Antonín Holubec  

Kategorie: Velké projekty – do 2 000 000 Kč  

Předpokládaný rozpočet: 1 500 000 kč  

Umístění: Kaplička v zatáčce ulice Švédská   

Zdůvodnění autora (kráceno): Nenáročné obnovení kapličky v zatáčce stoupající jednosměrné 

Švédské ulice v místě švédského vojenského tábora z roku 1648 připomene pozapomenuté, 

ale stále platné křesťanské civilizační základy jednotné Evropy. Odpočinkové sezení pod 

kolmým srazem opěrných zdí kláštera a zvýšených zahrad je pod dlouhým západním a jižním 

sluncem s vyhlídkou přes údolí Plzeňské ulice. Obnovená kaplička stahuje energii dvou 

rohových západních věží bývalého kláštera a předává ji dál přes věže kostela sv. Václava 

a Vltavu ke skále Vyšehradu.  



53 
 

 

6 Betonové stoly na ping-pong na Barrandově  

Autor: Jitka Šimanovská  

Kategorie: Malé projekty – do 400 000 Kč  

Předpokládaný rozpočet: 400 000  

Umístění: Lamačova 11, 152 00 Praha  

Zdůvodnění autora (kráceno): Betonový stůl na ping-pong lze umístit kdekoliv, kde se najde 

trochu místa – proto navrhujeme hned sedm lokalit na Barrandově. Nepotřebuje žádnou 

údržbu. Tato hra baví jakoukoliv věkovou kategorii obyvatel nejen Barrandova. „Pinec“ už 

nebudeme hrávat jen na dovolených v kempu, ale i jen tak po škole a práci. Kdekoliv a kdykoliv 

na Barrandově si skutečně kdokoliv bude moci zpestřit volný čas. Stůl může stát jen tak na 

trávě nebo na podkladu a jeho pořizovací cena se pohybuje okolo 20 000 Kč. Nutností je na 

takovém stole kovová síťka.  

 

Mezi „velkými“ projekty se nejvíce líbil návrh areálu Skatepark Plaza Barrandov pro každého. 

Získal 338 hlasů (87 %). Druhé místo obsadil s 50 hlasy (13 %) návrh na obnovení kapličky 

ve Švédské ulici. Vítězem v kategorii „malé“ projekty je návrh na pořízení betonových stolů na 

ping-pong na Barrandově se 194 hlasy (50 %). Druhý byl projekt barevného hřiště na 

Malvazinkách (121 hlasů – 31 %), třetí návrh pítka v parku Waltrovka (105 hlasů – 27 %) 

a čtvrté místo obsadil projekt s názvem Novinky z kopce – informační síť v Košířích (45 hlasů 

– 12 %). Více informací o jednotlivých projektech naleznete na www.zlepsujpetku.cz a také 

v minulém (říjnovém) vydání měsíčníku Pětka.  

Největší zájem o anketu byl u obyvatel ve věku 35 až 45 let, následovala kategorie 25 až 34 

let. Její účastníci bydlí především v Hlubočepech (Barrandov), v Košířích a Jinonicích. Přes 82 

procent ze všech hlasujících si přeje, aby participativní rozpočet pokračoval i v příštím roce.  

Finanční podpora pro vybrané projekty by měla být taková, jakou si jejich autoři vyžádali, 

anebo i vyšší, pokud se zjistí, že navržený rozpočet pro danou akci byl podhodnocený. Může 

být ale naopak i nižší, jestliže se návrh podaří zajistit levněji. Autoři projektu nic neplatí. 

 

 



54 
 

Územní plánování a výstavba 

 

Praha 5 se rozhodla lidem přiblížit problematiku územního rozvoje. Vydala v roce 

2022 speciální číslo radničních novin 

Ukázat komplexní proces od myšlenky k realizaci stavebního projektu včetně pravomocí 

městské části zasahovat do procesu výstavby na svém území. To je hlavní idea speciálu 

radničního časopisu Pětka, který se rozhodla vydat Praha 5. 
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„Často se setkáváme s názory lidí, jak jste mohli něco takového povolit, nebo proč to 

nezakážete. Chceme tedy přehlednou formou ukázat, co městská část může a nemůže 

v procesu stavebního projektu dělat. Co přesto děláme nad rámec našich zákonných možností 

a také chceme ukázat v jaké fázi se v současné době nacházejí velké developerské projekty 

na území Prahy 5,“ řekl radní pro územní rozvoj Zdeněk Doležal. 

Speciál časopisu mimo jiné ukazuje, jak se městská část snaží přimět investory k určitým 

závazkům, i když k tomu nemá žádné legislativní nástroje. Přesto se daří domluvit finanční 

i nefinanční plnění pro danou lokalitu, kde developerský projekt vzniká. Například finanční 

příspěvky na rozvoj veřejné infrastruktury, investice do veřejného mobiliáře například 

vybudováním dětských hřišť či sportovišť, a v neposlední řadě třeba výstavbu městských bytů. 

Finanční i nefinanční příspěvek se přitom vypočítává podle daného koeficientu. 

Praha 5 patří v metropoli mezi průkopníky v uzavírání memorand o spolupráci s investory 

a developery. Inspirovalo se i vedení pražského magistrátu, které chce na podobném principu 

založit Fond spoluúčasti investorů na rozvoji veřejného prostoru. 

 

Chaplinovo náměstí čekala v roce 2022 revitalizace 

Tolik očekávaná revitalizace Chaplinova náměstí na Barrandově započala v březnu dokončení 

proběhlo v listopadu 2022.  
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V souladu s přijatým opatřením ze Strategie rozvoje 2030+ probíhala v roce 2021 příprava 

projektové dokumentace a inženýrská činnost spočívající v zajištění všech nezbytných 

rozhodnutí, souhlasů a povolení dotčených orgánů státní správy, správců inženýrských sítí 

a správců komunikací.  

Na základě dokončené projektové přípravy a zpracované zadávací dokumentace bylo v září 

2021 zahájeno otevřené zadávací řízení v režimu zákona o zadávání veřejných zakázek, a to 

s možností účasti neomezeného počtu dodavatelů.  

Předmětem stavebních prací byla komplexní obnova veřejného prostoru Chaplinova náměstí 

zahrnující celkovou kultivaci prostředí odpovídající soudobým potřebám obyvatel a technickým 

a estetickým standardům. Na základě dendrologického průzkumu byla součástí této investiční 

akce rekultivace zelených ploch a zajištění technologie péče o jednotlivé stromy, a to včetně 

zdravotních a bezpečnostních úprav. Revitalizace Chaplinova náměstí byla připravována na 

základě přání a připomínek místních občanů.  

Do předprojektové i projektové přípravy stavby se zapojila i veřejnost. Své připomínky 

a návrhy formulovaly i vedení zdejší základní školy, spolek rodičů a společenství vlastníků 

bytových jednotek v této oblasti.  

Úpravy zahrnovaly odstranění keřů z hlavního zeleného pásu v prostřední části, tak aby vznikl 

přehledný transparentní prostor s pobytovým trávníkem, který umožňuje variabilní využití. Na 

pěších komunikacích byl povrch nahrazen vsakovací betonovou dlažbou. Hlavní chodníky podél 

zelených pásů jsou rozšířeny, tak aby odpovídaly frekvenci provozu chodců a potřebám 

pojezdu údržby. Prostor před školou kolem sochy Charlieho Chaplina je doplněn pryžovými 

povrchy s integrovanými zemními trampolínami a betonovou plochou graficky uzpůsobenou 

pro hry dětí. Kolem stromů jsou nainstalovány kruhové lavice. Na vybraných místech byly 

přidány drobné herní prvky, lavice a další mobiliář tak, aby vznikl moderní a přehledný parter.  

Kompletně obnoveno bylo také veřejné osvětlení, které je vybaveno energeticky úspornými 

svítidly. Součástí úprav bylo napojení na vodovod pro pokrytí potřeb závlahového systému 

a pítka. Veškeré dešťové vody ze zpevněných ploch se budou nyní v místě vsakovat pomocí 

speciálních dlažeb, systému drenáží a vsakovací jímky. „Součástí revitalizace bylo i ošetření 

stávajících stromů a keřů a výsadba nových. Nainstalované je také nové zábradlí, které bude 

doplněno o zábradlí pro děti.  
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Dostupné družstevní bydlení jako inovativní řešení 

Nový přístup k získání bydlení nabídl startující projekt dostupného družstevního bydlení 

zejména rodinám střední třídy. Hlavní město vytipuje pozemky, na nichž se budou stavět 

bytové domy. První takový projekt připravilo hlavní město Praha s pátou městskou částí. 

Ročně mají vzniknout až stovky takových bytů. Konkrétně 266 družstevních bytů by se zhruba 

do pěti let mělo vybudovat na pozemku v Radlické ulici. Třetina bytů bude určena pro bydlení 

lidí pracujících v potřebných profesích – pro učitele, zdravotníky nebo hasiče. Zbylé dvě třetiny 

pomohou třeba mladým rodinám. Předražený trh s bydlením chce radnice podle něj rozhýbat, 

proto nechala vypracovat studii družstevního bydlení a chystá její realizaci.  

  

 

Lidé, kteří budou mít o družstevní bydlení zájem, si nebudou muset brát hypotéku, ale úvěr na 

výstavbu si vezme družstvo. Aby mohli vstoupit do družstva, budou muset splnit tyto 

podmínky: státní občanství ČR a trvalý pobyt na území hlavního města Prahy, absence 

vlastního bydlení a bezdlužnost (daně, zdravotní pojištění, sociální zabezpečení, dluhy vůči 

hlavnímu městu Praze a jím zřízeným právnickým osobám). Družstevník bude úvěr splácet 

v rámci měsíčních plateb spojených s užíváním bytu.  

Investice s předpokládanými náklady kolem miliardy korun by měla poskytnout nové bydlení 

až o třetinu levněji oproti tržním cenám, a navíc možnost rozložit náklady na více generací. 

V rámci strategie rozvoje Prahy 5 plánuje radnice mimo jiné i desítky družstevních bytů v ulici 

Nad Koulkou.  
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K Metropolitnímu plánu Prahy se Praha 5 vyjádřila! 

Zastupitelstvo městské části Praha 5 schválilo na svém zasedání ze dne 28. 6. 2022 celkem 

246 připomínek k návrhu nového územního plánu Prahy. Nevypořádání zásadních připomínek 

městské části Praha 5 by v budoucnosti mohlo mít negativní vliv na život občanů. 

Hlavní město Praha rozhodlo již dne 26. 4. 2012 o pořízení nového územního plánu Prahy 

a od té doby probíhá příprava a zpracování návrhu tohoto dlouhodobého koncepčního 

dokumentu.  Část připomínek do současného návrhu k veřejnému jednání zapracoval – 

např. zajištění ochrany parku Kavalírka či parku Motolka. Velká část zásadních připomínek, a to 

zejména systémových, však do návrhu pro veřejné jednání zohledněna a zapracována nebyla. 

„Vyjadřuji své hluboké zklamání nad současnou podobou nového územního plánu Prahy, 

kterou pořizovatel spolu se zpracovatelem dokumentu předložil městským částem a veřejnosti 

k veřejnému projednání. Městská část po čtyřech letech opět podává řádově stovky 

připomínek, přesněji 246 připomínek“ upřesňuje radní Mgr. Zdeněk Doležal, který má 

na starosti územní rozvoj Prahy 5. 

Městská část požaduje v rámci svých připomínek zejména: zajištění dostatečné ochrany zeleně 

a unikátních vilových čtvrtí, garanci ploch pro občanskou vybavenost nebo veřejně prospěšné 

stavby. Jako zcela zásadní problém vnímá nesrozumitelnost a nečitelnost současného návrhu 

Metropolitního plánu.  

Městské části měly na zpracování připomínek a jejich přípravu pouhých 60 dní, resp. 30 dní 

na zpracování návrhu připomínek do zastupitelstev městských částí. Na příliš krátkou a pro 

městské části téměř nereálnou dobu pro připomínkování návrhu Metropolitního plánu 

upozornila starostka městské části Renáta Zajíčková již začátkem března letošního roku, kdy 

dopisem adresovaným náměstkovi primátora Petrovi Hlaváčkovi, který má na starosti oblast 

územního rozvoje a územního plánu, žádala o prodloužení lhůty pro podání připomínek. 

I přesto, že žádosti nebylo vyhověno, vypracovala ve stanovené krátké době tzv. „pracovní 

skupina pro Metropolitní plán“ zřízená Radou MČ ve spolupráci s dalšími přizvanými odborníky 

v oblasti dopravy, ochrany životního prostředí, zeleně a včetně odborníka na platnou legislativu 

celkem 246 připomínek. 

Vedení Prahy 5 bude trvat na tom, aby Magistrát hlavního města Prahy zapracoval všechny 

zásadní připomínky k Metropolitnímu plánu. 
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Klíčový dokument pro budoucnost – Strukturální plán  

Zastupitelstvo Prahy 5 souhlasilo se Strukturálním plánem, jehož cílem je určit rámec rozvoje 

městské části Praha 5 a dále definovat priority pro pořízení koncepčních materiálů samosprávy, 

vše v souladu se schváleným akčním plánem na období 2021-2024 a Strategií rozvoje MČ 

Praha 5 2030+ a dále uložilo tento strukturální plán do konce roku projednat s veřejností. 

 

Praha 5 má jedinečné území údolní nivy Vltavy, přilehlých údolí a kopcovitého terénu. 

Vyznačuje se několika charakteristickými druhy zástavby a je vyhledávaným a kvalitním 

místem pro život i díky velkému množství zeleně. Smysluplnému a citlivému rozvoji a ochraně 

hodnotných území věnuje městská část značné úsilí. Samospráva má v tomto směru velkou 

zodpovědnost, ale omezené pravomoci. 

Závazná pravidla pro rozvoj a ochranu území města stanovuje výhradně zastupitelstvo 

hlavního města, závazně je vykládá magistrát. Rolí městské části v plánování města je 

vyjednávat se zástupci metropole při tvorbě pravidel a připomínkovat jejich výslednou podobu 

a jednat s investory o tom, jakým způsobem budou pravidla naplňovat. A nakonec, když 

vyjednávání selžou, se odvolávat anebo i soudit. Pravomoci samosprávy městské části tak jsou 

velmi podobné těm, které má každý občan. Městská část má především povinnost své 

pravomoci využívat v zájmu občanů Prahy 5.  
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Klíčem k úspěchu je předvídatelnost a věcnost její pozice jak k jednotlivým záměrům, tak 

i dílčím a systémovým změnám územně plánovacích dokumentací hl. m. Prahy. To se snáz 

říká, než uskutečňuje. Praha 5 je jedinečná svou morfologií, ale i rozdílnými druhy zástavby. 

Na různých místech tak souběžně probíhají desítky záměrů na velmi rozdílné změny s různou 

mírou dopadu na své okolí. Od jednotlivých domů ve vilových čtvrtích po přestavby celých 

sousedství. Pokud už probíhá jejich oficiální či plánovací příprava, je k formulaci stanoviska 

zpravidla jen velmi málo času, a to zejména tehdy, kdy je třeba zkoordinovat stanovisko 

několika odborů najednou.  

„Proto jsme se rozhodli zpracovat Strukturální plán Prahy 5, jehož cílem je vytvořit pevný 

základ pro věcnou diskusi o žádoucí podobě rozvoje území městské části a umožní vyhodnotit 

všechny důsledky vyplývající ze zvolených řešení,“ sdělil radní pro územní rozvoj Zdeněk 

Doležal.  

Strukturální plán bude sloužit jako podklad pro ovlivňování rozvoje území při vyjádřeních 

(připomínkách a námitkách) ke konkrétním záměrům na provedení změn v území 

a k podmínkám jejich realizace, jakož i k územně plánovacím podkladům a územně 

plánovacím dokumentacím pořizovaným Magistrátem hl. m. Prahy. Kromě popisu žádoucího 

budoucího stavu obsahuje i jeho odůvodnění. Tak bude sloužit jak pro jednání s ostatními 

aktéry v území, tak i jako základ pro formulaci případných právních úkonů městské části podle 

stavebního zákona (podněty či požadavky na změny územně plánovací dokumentace hl. m. 

Prahy, formulaci připomínek či zásadních připomínek k návrhům územně plánovací 

dokumentace hl. m. Prahy, formulace připomínek ke konkrétním územním řízením, zadání či 

územních studií). 

Strukturální plán pro přehlednost pracuje ve třech úrovních podrobnosti. První řeší na území 

celé městské části základní uspořádání tak, aby se Praha 5 stala skutečným městem krátkých 

vzdáleností.  

Druhou úrovní podrobnosti jsou „lokality“ městské části, které v každodenním režimu žijí jako 

kvazi samostatné jednotky městské části (zejména z hlediska občanské vybavenosti 

a každodenní rekreace a sportu), anebo by měly mít tuto ambici. V nich jsou řešeny koncepce 

(základní) občanské vybavenosti, rekreace, využití zastavěného území či otevřené krajiny.  

Třetí úrovní podrobnosti jsou dílčí části lokalit – „sublokality“, které mají v cílovém stavu 

jednotný charakter vystavěného prostředí. V této nejpodrobnější úrovni řešení jsou popsány 

parametry stávajícího vystavěného prostředí, určující jejich cílový charakter.  
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Vnitroblok Svornost čekají změny 

Vnitroblok Svornost dostane novou tvář. Místní mateřská škola se má rozšířit a řešené území 

by měly doplnit i nové byty a parkovací stání. Přibude také zeleň, která pomůže zlepšit 

mikroklima a snížit prašnost. 

Ověřovací architektonicko-urbanistická studie, kterou Praha 5 vyhlásila v roce 2021 jako 

veřejnou zakázku, ukázala nové řešení nároží ulic Svornosti a U Železničního mostu. Sídlí zde 

už mateřská škola s hřištěm a garážemi. Studio DAM architekti, jež studii řešilo, vnímá tyto 

ulice jako důležitou lokalitu pro propojení budoucích parků se Smíchov City a Vltavou. Navrhuje 

proto například dvojnásobně ulici rozšířit tak, aby byla přívětivější pro bydlení, pěší i cyklistiku.  

Architekti chtějí stávající mateřskou školu ponechat v původní podobě i kvůli její historii. Doplní 

ji malá předzahrádka a kolmo k budově směrem do vnitrobloku má vzniknout nové křídlo se 

vstupní halou a čtyřmi dalšími třídami. Novostavba vylepší i standard stávajících tříd, které 

budou bezbariérové s přímým vstupem na terasu nebo zahradu.  

Roh Vnitrobloku Svornost uzavře novostavba bytového domu, který bude mít v přízemí varnu 

pečovatelské služby s jídelnou, komunitním centrem a obchody. Obsáhnout má až 82 bytů 

a téměř stovku parkovacích stání. Přibude i zeleň. Ulice U Železničního mostu se rozšíří až o 15 

metrů, aby ji doplnilo stromořadí, cyklostezka a mobiliář. Další stromy budou vysázeny 

i v zahradě MŠ.  

 

Memorandum o multifukčním hřišti a pozemku pro školu 

Proměna brownfieldu v Radlicích vstoupila do třetí fáze. V rámci projektu Waltrovka III získá 

městská část Praha 5 multifunkční hřiště a pozemek pro základní školu. Vyplývá to 

z memoranda, které Praha 5 uzavřela s investorem projektu společností Penta Real Estate. 

Po dokončení projektu Waltrovka III získá základní škola tak potřebné venkovní hřiště. 

Proměna Radlické je jeden z dalších počinů, který tuto lokalitu polidští. Už to nebude místo, 

kterým se jen projíždí, ale stane se příjemným veřejným prostorem k využívání volného času. 

 

Lihovar povstává z ruin 

Záměr konverze a dostavby původního lihovaru Fischl a synové na Zlíchově se připravoval již 

od roku 2015, pod názvem Zlatý lihovar získal kolem roku 2018 územní rozhodnutí. 



62 
 

Projekt pak koupil nový vlastník – společnost Trigema, a. s., a spolu s architektonickým 

ateliérem Black n’ Arch navázal na původní projekt, představil ale velmi originální způsob 

dostavby. Vychází z industriální minulosti místa a do lokality přináší nejen bydlení ve 175 

bytech a loftech, ale mnoho dalších aktivit a funkcí. Projekt, který se již jmenuje pouze Lihovar, 

je rozdělen do tří bloků s nádvořími. Zachovává obě stavební památky (varnu a komín) a dává 

jim novou funkci. Ve varně vznikne galerie výtvarného umění, komín se stane součástí 

zastřešeného dvora s restaurací a bude na něm vyhlídka. Dále soubor nabídne 

prodejnu potravin, dětskou skupinu, sportovní hřiště a také výtvarné dílo od Davida Černého, 

který na tvorbě celého záměru úzce spolupracuje s architekty.  

V urbanisticky důležitém jižním cípu má vzniknout dominanta odkazující na tvarosloví 

smíchovských komínů. A pokud mohu soudit podle jednání ve výboru rozvoje, tak tento projekt 

se opravdu líbí, zastupitelům i veřejnosti,“ dodala.  

V červnu roku 2022 začala klepáním na základní sud samotná realizace projektu. Areál je již 

vyčištěný od ruin a rozeběhly se stavební práce na první, severní etapě. Zároveň již probíhá 

rekonstrukce varny na galerii, která by měla být otevřena pro veřejnost jako jedna z prvních.  
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Lavičky se vrací na Prahu 5  

Z ulic celé Prahy postupně mizí lavičky! Od roku 1996 je spravovala, co se týká reklamy, 

soukromá firma AD-Net, která je nyní v insolvenci. V roce 2019 hlavní město Praha s firmou 

ukončilo smlouvu, následně probíhaly soudní jednání a nyní dochází k postupnému odstranění 

asi 1400 laviček. Odstranění laviček provedl Magistrát hlavního města Prahy. Městská část 

Praha 5, bohužel odstranění nemohla zabránit. 

Pětka tak přišla o 237 laviček, aniž by je mohla nahradit, protože byly umístěné na pozemcích 

hlavního města Prahy, které slíbilo náhradu, ale bez jasné časové představy o instalaci nových 

laviček. 

Vedení Prahy 5 vzalo iniciativu do svých rukou. Díky významné pomoci místostarostů Lukáše 

Herolda, Lubomíra Brože a radního Jana Kavalírka při jednáních s TSK Praha a Magistrátem 

hlavního města Prahy se podařil, postupný návrat laviček. Počítáme, že budou kompletně 

nahrazeny během dalších týdnů i měsíců. 
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Radnice se tento rok na řadě míst v Praze 5 pustila do obnovy i oprav 

Na hřišti ve Vejražkově ulici v Košířích došlo k výměně herních prvků a mobiliáře (lavičky, 

odpadkový koš) za nové, vznikla i dopadová plocha s písečným povrchem. Vstup do areálu 

ozdobila betonová skládaná dlažba, opravilo se i oplocení 

Sportovní hřiště získalo nový asfaltový povrch. Na kratších stranách bylo hřiště ohraničeno 

sportovním oplocením výšky pět metrů. Do oplocení byly zabudovány házenkářské branky 

a basketbalové koše, na své si přišli i milovníci nohejbalu. Počítalo se i se zatravněním prostoru 

hřišť.  

Nové herní prvky vznikly i ve vnitrobloku mezi ulicemi Štěpařská a Záhorského v Hlubočepech. 

Zmizel stávající pískový povrch, nahradili ho kombinace kačírek (dopadové a bezpečnostní 

plochy) a mlat (povrch mezi herními prvky). Vzniklo nové pískoviště se stínicí plachtou. Dále 

byly instalovány nové herní prvky pro menší i větší děti a nový mobiliář (koše a piknikové 

lavice) včetně dvou pingpongových stolů. Hřiště by mělo být hotové v lednu 2023. Foto – 

původní stav.   
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Radnice také vylepšilo propojení dětských hřišť Kudrnova a Deylova v Motole, které se 

nacházejí v těsné blízkosti.  

„Děti se škrábou do svahu, který obě hřiště odděluje, sbíhají dolů, nebo se snaží sjet po 

kalhotách. Přitom se podle častých komentářů a přání mnohých rodičů dětí nabízí propojení 

obou hřišť pozemní skluzavkou,“ vysvětlil místostarosta Brož. Skluzavka byla umístěna v pravé 

části svahu v místě vyježděného koryta tak, aby v levé části zbýval dostatečný prostor pro 

zimní sáňkování. Pod skluzavkou návrh počítal s vybudováním odpovídající dopadové plochy 

z tartanu. Pro usnadnění stoupání do svahu zejména menším dětem bylo instalováno vodicí 

lano a lezecké úchyty.  

 

Smíchovské nádraží čeká velká proměna  

Stane se nejmodernějším dopravním uzlem v České republice. Městská část Praha 5 umožní 

pronájem pozemku pro uskutečnění stavby. Smíchovské nádraží bude v budoucnu příjemným 

prostorem navazujícím na rezidenční část Smíchov City. Nová podoba Smíchovského nádraží 

by měla sjednotit dopravní uzly a nabídnout rychlejší a celkově snadnější přestup mezi různými 

druhy dopravy, čímž bude lépe propojena železniční doprava s autobusy, městskou hromadnou 

dopravou, metrem i parkovištěm P+R. Stavět se má začít v roce 2024.  

 

Nové spojení mezi Barrandovem a Slivencem?  

Městská část Praha 5 připravila směnu pozemků v lokalitě ulice Wassermanova se soukromým 

investorem. To by umožnilo vybudování nového chodníku a spojení se Slivencem přes ulici 

K Barrandovu. Cílem při jednání s investorem bylo zajištění potřeb obyvatel v dané lokalitě. 

V tomto případě se podařilo vyjednat výstavbu sportovní haly, ordinace lékařů i získání 

pozemků pro potřebné pěší propojení mezi Barrandovem a Slivencem. „Nechceme bránit 

v rozvoji Prahy 5, to by nemělo smysl. Ale musíme pečlivě vážit, aby tempu nové výstavby 

odpovídala i infrastruktura. Investor si musí být této odpovědnosti vědom a jsem rád, že 

se nám podařilo vyjednat získání pozemků, které jsou potřeba k vybudování dlouho chybějícího 

pěšího propojení mezi Prahou 5 a Slivencem,“ vysvětlil místostarosta Prahy 5 Martin Damašek. 
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Anketa pro občany: vyjádřete svůj názor na veřejná prostranství, bezpečnost a 

dopravu 

Za účelem doplnění strategického dokumentu s názvem „Strukturální plán Prahy 5“ o náměty 

občanů, spustila MČ Praha 5 anketu, kterou bylo možno vyplnit až do 6. ledna 2023.  

Strukturální plán je významný koncepční dokument Prahy 5, který popisuje priority rozvoje jak 

celé městské části, tak jednotlivých čtvrtí a konkrétních lokalit. Je i zásadním podkladem pro 

budoucí postoj radnice k novým stavebním záměrům a ke změnám územního plánu, ale 

zároveň vytipovává, kam umístit nové školy, školky a další veřejnou vybavenost apod. 

Aby Strukturální plán opravdu vyjadřoval potřeby občanů Prahy 5, nemohou ho tvořit pouze 

odborníci, pracovníci úřadu a političtí zástupci – proto jsou naprosto klíčové právě zkušenosti 



67 
 

občanů s okolím bydliště, místní znalost lokalit, kam chodí do práce, děti do školek a škol a kde 

spolu s rodinou tráví společné chvíle. 

Cílem Strukturálního plánu je zpracovat velmi konkrétní představu o tom, jak rozvíjet Prahu 5 

pro budoucnost – aby byla zachována její výjimečnost, ochráněny její cenné hodnoty a zároveň 

vyřešena místa, kde je prostor pro zlepšení. 

 

Otevření Motolského potoka.  

Radnice Prahy 5 si před několika lety nechala zpracovat urbanisticko-architektonickou studii 

proměny Motolského údolí z dílny ateliéru A69 architekti. 

Její vizí je změnit Plzeňskou ulici z dopravního koridoru na zelený bulvár s mottem, že ulice 

nesmí být bariérou, ale spojnicí protilehlých zelených svahů. Na základě zmíněné studie vznikla 

nová představa, jejímž cílem by mělo být odkrytí Motolského potoka poblíž křižovatky ulic 

Plzeňská, Musílkova a Nad Zámečnicí.  

Studii Motolského údolí už schválila Rada hlavního města Prahy a řídit by se jí měly i městské 

firmy.  

Původní varianta naznačila možnost otevření Motolského potoka, nicméně se nevědělo, kudy 

přesně teče. Snahou je vrátit vodu zpět do města, po čemž je při současné klimatické situaci 

všeobecná poptávka. Hlavní město na novou studii přispělo, jde o její první část, ještě se 

musejí dopracovat hydrodynamické výpočty především z důvodu bezpečnosti, což by se mělo 

stát do konce roku 2022. Studie každopádně potvrzuje, že otevření potoka je možné.  

Radnice tento záměr prezentovala občanům, a to na veřejném jednání Výboru pro územní 

rozvoj 6. září v sále zastupitelstva na adrese Štefánikova 13.  

 

Soud vyhověl žalobě, stavba zdymadla se odsouvá 

Radnice Prahy 5 uspěla se správní žalobou na rozhodnutí Ministerstva zemědělství, které 

povolilo záměr vybudovat novou vltavskou plavební komoru, a to na východní straně Dětského 

ostrova. 

Soud dal za pravdu prvnímu bodu žaloby, jenž se týkal nesprávné interpretace právní úpravy 

týkající se přezkumu závazných stanovisek, kvůli čemuž nebyly řádně vypořádány námitky proti 
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příslušným závazným stanoviskům. Z těchto důvodů shledal soud rozhodnutí ministerstva 

nezákonným a nepřezkoumatelným.   

Mimoto soud dále přisvědčil tomu, že v řízení doposud nebyla náležitě zvážena otázka 

veřejného zájmu na výstavbě plavební komory ve srovnání se zásahem do práv místních 

obyvatel. Pro další pokračování v řízení pak soud také uložil ministerstvu obstarat si relevantní 

podklady rozhodnutí, především co se týče počtu proplavených lodí.  

Pátá městská část proti záměru protestuje dlouhodobě. Před více než třemi lety dokonce 

iniciovala petici nazvanou „Zachraňme Vltavu v centru Prahy“, kterou podepsala skoro tisícovka 

občanů. Proti komoře se postavilo i Ministerstvo kultury. 

Ministerstvo nyní bude muset znovu posoudit všechna odvolání (Hlavní město Praha, MČ Praha 

5, spolek Zdravý Rozum), a přitom bude vázáno závěry soudu.   

Povodí Vltavy záměr výstavby hájí tím, že jedna stávající plavební komora nestačí uspokojit 

hustý lodní provoz, a to zvláště v letních měsících. Radnice Prahy 5 naopak tvrdí, že stavba by 

nesloužila potřebné vodní dopravě, ale hlavně provozovatelům turistických parníků. To by 

údajně znamenalo zvýšení hluku i emisí. Stávajícím smíchovským zdymadlem ročně propluje 

skoro třicet tisíc lodí.  

 

 

 



69 
 

Obnova Cibulky začala rekonstrukcí domku zahradníka 

Rekonstrukcí domku zahradníka začala náročná obnova historického areálu usedlosti Cibulka. 

Nadace rodiny Vlčkových zahájila první fázi vypsáním výběrového řízení na stavební firmu. 

Domek zahradníka by měl být hotov v roce 2023. 

Následně bude pokračovat rekonstrukce ostatních historických budov i stavba nového 

lůžkového pavilonu. Náklady na rekonstrukci celého areálu se v roce 2021 odhadovaly na 350 

milionů, ale vlivem růstu cen budou určitě znatelně vyšší.  

„Máme za sebou první kolo výběru stavební firmy. Volba nebyla vůbec snadná, protože se 

přihlásili kvalitní kandidáti. Aktuálně pro ty, kteří postoupili, připravujeme podklady pro druhé 

kolo,“ říká František Brychta, vedoucí projektu Cibulka a zároveň architekt, který je 

spoluautorem návrhu domku zahradníka. Nadace rodiny Kataríny a Ondřeje Vlčkových v roce 

2021 koupila historicky významný, avšak dlouho chátrající areál Cibulka, jehož historie sahá až 

do 14. století. Vizí nadace je podpořit rozvoj dětské paliativní péče v České republice tak, 

abychom se jako stát v horizontu deseti let dostali mezi světové lídry v tomto oboru.  
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„Nejedná se pouze o záchranu historické památky, ale zároveň o přizpůsobení celého objektu 

tak, aby splňoval všechny požadavky pro provoz špičkového zdravotnického zařízení 

s lůžkovými i ambulantními službami pro děti se závažným onemocněním, u kterých je vysoké 

riziko, že se nedožijí dospělého věku, a jejich nejbližší,“ vysvětlují budoucí využití usedlosti 

Cibulka manželé Vlčkovi.  

Část objektu bude zároveň sloužit i veřejnosti ve formě kavárny, klubovny či multifunkčního 

sálu. Právě kavárna a komunitní zázemí, jako klubovna či salonek, mají vzniknout v prvně 

rekonstruovaném domku zahradníka.  

Obnovenou usedlost Nová Cibulka se Střediskem dětské paliativní péče a nově vybudovaným 

lůžkovým hospicem ve východní zahradě chce Nadace rodiny Vlčkových otevřít 22. října 2026. 

Tedy přesně na dvousté výročí úmrtí biskupa Leopolda Thun-Hohensteina, za jehož éry byla 

usedlost v největším rozkvětu.  
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Doprava a podnikání 

 

Rozšíření zón placeného stání 

Od února 2022 se rozšířily zóny placeného stání i o oblast Barrandova, Starých Hlubočep, 

Žvahova a Zlíchova.  

Cena rezidentského parkovacího oprávnění na rok 2022 je 600 korun pro oblast nebo 1200 

korun pro celou pátou městskou část. Jak získat abonentní parkovací oprávnění? Žadatel musí 

mít sídlo podnikání nebo provozovnu v městské části. K výdeji parkovacího oprávnění je třeba 

předložit zřizovací listinu (výpis OR, ŽL, stanovy…), jakýkoli platný doklad o adrese provozovny 

a technický průkaz vozidla s uvedením podnikatelského subjektu jako vlastníka. Abonentní 

parkovací oprávnění je též vydáváno fyzickým osobám, které vlastní nemovitost v dané 

vymezené oblasti (dokládá se výpisem z Katastru nemovitostí). Cena abonentského 

parkovacího oprávnění za rok je 3500 korun pro oblast nebo 7000 korun pro celou městskou 

část.  

 

Bezpečný přechod nové generace 

Městská část Praha 5 realizovala projekt Bezpečného přechodu nové generace v Jinonicích 

u křižovatky ulic V Zářezu a Puchmajerova. Projekt byl realizován za dotační podpory hlavního 

města Prahy z finanční rezervy Smart Cities pro rok 2017. 

Díky této podpoře vznikl bezpečný přechod, který sestává z tzv. chytrých lamp 

se zabudovanými senzory, které zjišťují přítomnost pěších plánujících překonat vozovku 

po přechodu a blížící se vozidla. Součástí jsou také světelná LED návěstidla zabudovaná do 

vozovky přechodu, která informují, blížící se řidiče o přecházejících pěších pomocí 

přednastavených světelných signálů. Informace získává přechod pomocí mikrovlnného čidla, 

které pomocí algoritmů dovede určit, zda se jedná o člověka plánujícího překonat vozovku 

po přechodu. 

Systém disponuje zároveň nouzovým tlačítkem SOS, kterým si občan může ve vzniklé nouzové 

situaci přivolat pomoc. Přechod disponuje také technologií snímající intenzitu provozu pomocí 

infrakamery a poskytuje bezplatné Wi-Fi připojení k internetu, které mohou využívat čekající 

na blízké zastávce autobusu. 
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Systémy umožňují zjištění aktuálního stavu dopravy pomocí snímání intenzity a s využitím 

nejnovějších technologií a inteligentních systémů v reálném čase tyto informace zpracovávat.  

 

Revitalizace vnitrobloku přinesla 15 nových parkovacích stání 

Rekonstrukce dvorního traktu na adrese Svornosti 1 obnovila osm zanedbaných garáží a 

úpravu dalších venkovních parkovacích stání. Nově tak vzniklo patnáct parkovacích míst, které 

městská část nabídla k pronájmu. Byl zrekonstruován majetek, který bude sloužit občanům, 

přinese do lokality potřebná nová parkovací stání a bude městské části vydělávat.  

 

Na Pětce vznikají další parkovací místa 

Pátá městská část zadala vznik nové studie, která do budoucna ukáže, kde je na Barrandově 

možné vybudovat a rozšířit parkovací místa.  

V roce 2022 radnice pracovala na plánovaných rekonstrukcích chodníků a zřizovala nová 

parkovací místa. Například v ulici Na Skalce byl opraven celý chodník díky vybraným poplatkům 

ze zón placeného parkování. Na Barrandově v Lohniského ulici vzniklo 14 nových parkovacích 

míst. Radnice dále plánuje vybudovat dalších cca 100 míst, a to pouze úpravou silničního 

profilu.  
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Zóny parkovacích stání situaci na Barrandově pomáhají a radnice díky nim získá i peníze na 

opravy a budování dalších parkovacích míst. Právě tyto finanční prostředky se shromažďují ve 

Fondu rozvoje dopravy, jehož rozpočet ročně čítá až 11 milionů korun, z něhož byla část 

použita na vybudování zmíněných 14 parkovacích míst v Lohniského ulici. Investice vyšla na 

900 tisíc korun.  

Fond dále podpořil výstavbu osmi míst lehkou úpravou profilu komunikace v Lamačově ulici. 

Ve Wasermannově a Lamačově ulici vznikne dalších zhruba 35 parkovacích míst. 

 

Praha 5 vítá alespoň mírný posun v projektu Radlické radiál 

Radnice Prahy 5 přijala s mírným optimismem informaci ze začátku srpna 2022, že současné 

vedení pražského magistrátu alespoň na konci svého volebního období posunulo o kousek dál 

projekt Radlické radiály. Rozhodlo se pro řešení, které Pětka navrhovala už před pěti lety 

a opakovaně v roce 2019.  

„Pokles dopravy a zlepšení životního prostředí v oblasti Radlic, Motola, Košíř, Jinonic 

a Smíchova je hlavním argumentem, který hovoří pro stavbu takzvané Radlické radiály, tedy 

spojnice mezi D5 a městským okruhem s napojením v prostoru podjezdu na Zlíchově,“ 

upozornil Jan Panenka, předseda Výboru dopravního Zastupitelstva městské části Praha 5.  

Rada hlavního města Prahy na začátku srpna 2022 rozhodla, necelé dva měsíce před koncem 

svého volebního období, o nezbytnosti přepracovat projekt chystaného úseku Radlické radiály 

Jihozápadní město – Smíchov do podoby, která má být v souladu se schválenými koncepčními 

a strategickými dokumenty Prahy, jako jsou Strategický plán, Manuál veřejných prostranství 

a další. „Zároveň byly schváleny technické studie, které prověřují možnosti spojení Butovického 

a Jinonického tunelu a řeší i úpravy v oblasti mimoúrovňové křižovatky Jinonice a v úseku mezi 

mimoúrovňovými křižovatkami Bucharova a Butovice.  

 

Schváleno Memorandum o porozumění a spolupráci MČ Praha 5 a Letiště Praha a.s. 

Na červnovém mimořádném zasedání Rady městské části Praha 5 bylo schváleno 

Memorandum o porozumění a spolupráci MČ Praha 5 a Letiště Praha a.s. 

Klíčovými body Memoranda je podpora MČ Praha 5 výstavby paralelní dráhy RWY 06R/24L, 

jejímž zásadním přínosem bude zvýšení bezpečnosti letového provozu, neboť jedna dráha 
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bude využívána na vzlety a druhá na přistání. Dalším přínosem této nové dráhy bude snížení 

negativního vlivu leteckého provozu právě nad územím MČ Prahy 5. Dalším důležitým faktem 

Memoranda je skutečnost, že po zprovoznění a kolaudaci paralelní dráhy s hlavní vzletovou 

a přistávací dráhou bude dnešní vedlejší dráha 12/30 změněna na pojezdovou dráhu a nebude 

využívána pro vzlety a přistání letadel. 

„Je to problém, který nás na Praze 5 už delší dobu trápí. Ten hluk je v některých částech 

městské části, jako jsou například Barrandov, Staré Butovice či Jinonice, opravdu výrazný, 

takže jsem rád, že se nám podařilo Memorandum uzavřít v krátké době“ uvedl radní Prahy 5 

David Dušek. 

Dobrá zpráva je, že dnešním dnem byla zprovozněna hlavní dráha Letiště Václava Havla. Takže 

ode dneška si občané Prahy 5 konečně odpočinou od hluku přistávajících či startujících letadel. 

 

Praha 5 se i v roce 2022 připravila na bleskové opravy chodníků.  

Rada MČ Praha 5 schválila pokračování programu drobných oprav chodníků na území 

jednotlivých lokalit městské části, který se už osvědčil v loňském roce. Pro ten letošní vyčlenila 

na opravy 2 miliony korun. 
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Jde o lokální opravy drobných výtluků, které mají dvojí efekt. Jsou rychlé a zamezí rozšíření 

poškození chodníku, a tedy i nutnosti mnohem větších a nákladnějších oprav v budoucnu. 

Chodníky jsou v majetku Magistrátu hl. m. Prahy a ve správě Technické správy komunikací 

Praha, která ale na drobné a rychlé opravy nemá kapacity. Praha 5 opravy financuje z Fondu 

rozvoje dopravy, kam míří peníze z modrých parkovacích zón. 

 

Prodloužení tramvajové tratě Sídliště Barrandov – Holyně 

Dopravní podnik hl. m. Prahy dokončil výstavbu 1. etapy tramvajové tratě Sídliště Barrandov 

– Holyně – Slivenec. Do Holyně bude prodloužena linka č. 5. 

Trasa tratě začíná napojením na stávající obratiště Sídliště Barrandov, pokračuje západním 

směrem v boční poloze podél Werichovy ulice ke křižovatce ulic Miloše Havla a Baarové. Zde 

se trať stáčí jihozápadně, pokračuje středem Náměstí Olgy Scheinpflugové a dále budoucí ulicí 

Nataši Gollové k Holyni, k ulici U Náhonu, kde je ukončena dočasnou úvratí. 

Nové zastávky na trati Barrandov – Holyně: 

• Náměstí Olgy Scheinpflugové 

• Holyně 
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V roce 2022 začala hlavní část oprav Barrandovského mostu  

Ještě před rekonstrukcí Barrandovského mostu, která odstartovala 14. května instalací 

dopravního omezení a 16. května stavebními pracemi, předcházely přípravné práce. Začali 

v pátek 29. dubna 2022 v nočních hodinách a skončili 6. května 2022. I tyto přípravné práce 

omezili provoz na mostě.  

Následně začala hlavní část rekonstrukce. Téměř čtyři měsíce trvala první fáze opravy, další 

etapy pak budou pokračovat v následujících třech letech. To jsou nejzákladnější časová fakta 

rekonstrukce jedné z klíčových dopravních tepen českého hlavního města – Barrandovského 

mostu.  

Most, jenž je součástí Jižní spojky, má za sebou Kristova léta. Jedná se o systém více mostních 

konstrukcí. Jedna z nich je původním mostem a její počátek fungování se datuje už před téměř 

čtyřiceti lety. Současná podoba klíčové dopravní stavby čítá osm jízdních pruhů a dva chodníky 

pro pěší.  

Rozsáhlá renovace tedy začala 14. května opravou jižní mostovky a ve stejné době byla 

vyměněna rampa ze Strakonické. Řidiči museli jezdit po objízdných trasách a provoz byl 
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částečně omezen i na mostě. Most je součástí Městského okruhu a denně jej přejede asi 144 

tisíc aut. Rekonstrukce je etapizována do několika let a omezení dopravy bude platit vždy jen 

část roku.  

 

Barrandovský most zatím ještě neprošel kompletní rekonstrukcí, která po několika desítkách 

let zpravidla zasáhne každý most. Tato stavba se potýká již roky se řadou zjevných i skrytých 

závad. Do oprav vrchní stavby je potřeba se v následujících letech pustit zejména z důvodu 

neuspokojivého stavu nosné konstrukce „Z diagnostiky vyplynulo, že nedostatky jsou zejména 

v oblasti výztuže mostu, která je součástí nosného systému. Tato oprava vyžaduje již kompletní 

sejmutí betonových svodidel a říms, pře izolaci celého mostu a výměnu vozovky i chodníků. 

Chystáme rovněž úpravy osvětlení a přeložky inženýrských sítí,“ uvedl ředitel Technické správy 

komunikací Jozef Sinčák.  

Barrandovský most prošel řadou menších oprav již dříve, a to především ve své svrchní části, 

jejíž součástí je i vozovka. Zásadní rekonstrukce svršku mostu bude součástí dalších etap.  

V uplynulých dvou letech TSK zařídila sanaci pilířů mostu, přičemž práce probíhaly i pod 

hladinou Vltavy. V tomto roce byla zahájena další etapa rekonstrukce, která s sebou již přinesla 

dopravní omezení. Šlo o opravy nosné konstrukce, jimž předcházelo několik let projektování, 

aby byla co nejméně omezena plynulost dopravy jak na samotném Barrandovském mostě, tak 
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i na navazujících komunikacích. Předpokládané dokončení všech prací by mohlo být v roce 

2025.  

Nový systém výběru dodavatele, při němž cena a doba dopravních omezení měly každá váhu 

40 procent a zkušenosti uchazeče 20 procent, dle TSK zajistil, že omezení by neměla trvat 

předpokládaných 973 dní, ale jen 376 dní. Průměrně tedy počítejme s uzavírkami na mostě 94 

dní každý rok. Ve všech ukazatelích byla nejlepší nabídka společnosti PORR, a. s.  

Rekonstrukce je rozdělena do čtyř etap. První proběhla v roce 2022 a ty další budou postupně 

navazovat v příštích letech. Druhá etapa v roce 2023 provoz omezí na 92 dnů. Práce v tomto 

období budou probíhat na levé polovině jižního mostu, na horní části barrandovské 

rampy a také na spodní části jižního mostu přes Vltavu. Třetí etapa v roce 2024 potrvá stejně 

dlouho jako ta předešlá a práce se budou týkat severní poloviny severního mostu a spodní 

části mostů přes Vltavu nad ulicí Modřanská. Rozsáhlá rekonstrukce pak bude završena čtvrtou 

etapou v roce 2025, kdy by práce na jižní polovině severního mostu a spodní části severního 

mostu přes Vltavu měly podle plánů omezovat dopravu po dobu 82 pracovních dnů.  

Během první etapy rekonstrukce Barrandovského mostu se využije nová technologie 

vysokopevnostního betonu, která prodlouží životnost mostu až na 100 let. Pro stavbu to bude 

znamenat prodloužení o zhruba 30 dnů. Ke změnám v projektu došlo poté, co se během 

rekonstrukčních prací objevily nečekané technické skutečnosti u asfaltového povrchu, a také 

u nejzatíženějšího pilíře, který tehdy stavitelé vyztužili více, než jak bylo zaneseno v projektu. 

Množství ocelové armatury komplikuje zhotovení desetimetrových vrtů, ve kterých 

se předpínají nová ocelová lana. Dodavatelská firma PORR, a.s. ve spolupráci s Technickou 

správou komunikací, a.s., která je investorem rekonstrukce, nyní dělají maximum proto, aby 

stavební práce skončily ještě dříve.  

Při bourání části Barrandovského mostu se ukázalo, že při jeho stavbě byla použita technologie 

betonáže, která není v současné době akceptovatelná. Nezaručila by ani, že opravený most by 

mohl bez problémů sloužit dalších padesát let. Problém se projevil jako skrytá závada 

po odfrézování asfaltových povrchů, odstranění původní izolace a přesném zaměření povrchu 

mostovky Barrandovského mostu. 

Odborníci z PORR a TSK se proto okamžitě spojili s výzkumníky z katedry betonových 

a zděných konstrukcí ČVUT a v průběhu několika týdnů připravili nanesení vyrovnávací vrstvy 

v tloušťce od 25 do 250 mm vysokopevnostního betonu s rozptýlenou výztuží UHPFRC (Ultra-

High- Performance Fibre Reinforce). Je to novinka, která vzešla z požadavků nalezení 

nejlepšího technického řešení nadměrné tloušťky vozovkového souvrství na mostě. Ten 
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neslouží jen jako vyrovnávací vrstva samotné mostovky, ale hlavně spolupůsobí se starým 

betonem nosné konstrukce a díky tomu se zvyšuje únosnost a zatížitelnost mostu. Výrazně tak 

ochrání nosnou konstrukci před zatékáním vody. Jedná se o velmi inovativní a moderní 

technologii, v tomto rozsahu poprvé použitou na území ČR. 

 

 

O Barrandovském mostě  

Silniční most spojující městské části Praha 4 a Praha 5 sestává ze dvou samostatných nosných 

konstrukcí, technicky se tedy jedná o soumostí. Komunikace s osmi jízdními pruhy a dvěma 

chodníky pro pěší je součástí tzv. Městského okruhu a patří k nejvytíženějším dopravním 

tepnám v České republice. Stavba obou částí mostu byla realizována v letech 1978 až 1988, 

levý most byl zprovozněn v září 1983. Opěry mostu tvoří železobetonové masivní bloky. 

Mezilehlé podpěry jsou železobetonové pilíře založené na mikropilotách, nosná konstrukce je 

z předpjatého monolitického betonu. Základ i dřík jsou vyrobeny z betonu, kryt vozovky je 

živičný. Délka přemostění ve střednici je 343,7 metru, volná šířka mezi svodidly ve střední části 
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přibližně 14 metrů. Na stavbu na obou březích navazují nájezdové a sjízdné rampy, které jsou 

samostatnými mostními objekty. 

 

Na další části Strakonické vznikne nový jízdní pruh pro hromadnou dopravu a IZS 

Technická správa komunikací zahájila 27. července 2022 další etapu rozšíření komunikace 

Strakonická, tentokrát v úseku od nadjezdu mimoúrovňové křižovatky 

ulice Mezichuchelská pro autobusovou zastávku Malá Chuchle. Navazuje se tak na úspěšné 

rozšíření Strakonické ulice v úseku od zastávky Dostihová po Barrandovský most, které bylo 

dokončeno v polovině května roku 2022 s dvouměsíčním předstihem. Samotné práce byly 

koordinovány s rekonstrukcí Barrandovského mostu a nijak dopravu v místě nezhorší. Po dobu 

stavby byly zachovány dva jízdní pruhy, jak tomu bylo dříve. 

Cílem bylo zajistit i v tomto úseku Strakonické průběžný pruh vyhrazený pro autobusy a složky 

IZS a řidičům aut poskytnout dva plnohodnotné jízdní pruhy pro lepší komfort a plynulost 

jízdy.  

Součástí řešení byla i úprava připojení objektu loděnice ČVUT na ul. Strakonická a zajištění 

možnosti výjezdu od loděnice jak ve směru do centra Prahy, tak i z centra směrem 

na Zbraslav. Během úprav v místě rozšíření byla rovněž vybudována opěrná zeď.  

Plánovaná dopravní omezení:  

Stavba byla rozdělena do několika etap tak, aby byla zajištěna průjezdnost veřejné dopravy. 

Jízda po ulici Strakonická směrem do centra byla vždy zajištěna dvěma zúženými jízdními pruhy 

po celou dobu výstavby.  

• etapa – v termínu 7. 2022 – 16. 11. 2022 

• Uzavírka pravé poloviny komunikace ve směru do centra se zachováním 2 levých 

jízdních pruhů ve směru do centra, odbočení na Mezichuchelskou a výjezdu 

z Mezichuchelské na Strakonickou.  

• etapa – v termínu 11. 2022 –23. 11. 2022 

• Uzavírka středního jízdního pruhu komunikace ve směru do centra se zachováním 2 

jízdních pruhů ve směru do centra.  

• etapa – v termínu 11. 2022 – 30. 11. 2022 
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• Uzavírka levého jízdního pruhu komunikace ve směru do centra se zachováním 2 

jízdních pruhů ve směru do centra. 

 

Částečná uzavírka komunikace křižovatky ulic Kartouzská, V Botanice, Štefánikova 

a Matoušova 

Na základě rozhodnutí MHMP, odboru pozemních komunikací a drah, jako silničního správního 

úřadu na území hl. města Prahy byl v roce 2022 částečně omezen provoz v prostoru křižovatky 

ulic Kartouzská, V Botanice, Štefánikova a Matoušova, z důvodu rekonstrukce chodníků. 

Rozsah omezení byl v části jízdních pruhů a přilehlých chodníků, a to dle postupu prací 

a doprava byla vedena po zbylé části komunikace. Pro auta zůstával minimálně jeden jízdní 

pruh pro každý směr, pro chodce byly zajištěny průchody v místě prací. 

 

Úpravy kolem tramvajové zastávky U Zvonu 

Městská část Praha 5 iniciovala schůzku zástupců vedení Prahy 5 a zástupců TSK hlavního 

města Prahy ohledně změn veřejného prostoru v okolí tramvajové zastávky U Zvonu. Schůzku 



82 
 

iniciovala starostka městské části Praha 5 Renáta Zajíčková s cílem vytvořit příjemný prostor 

a vytvořit malé náměstíčko v této lokalitě. 

Po dohodě se zástupci TSK dojde nejprve k úpravám jako je natření zábradlí, scelení 

asfaltového povrhu a doplnění děr, zajištění čištění košů, pravidelné čištění okolních chodníků 

mokrou cestou a nové vyznačení parkovacích míst. 

Souběžně s těmito pracemi připraví Technická správa komunikací HMP studii, která by řešila 

celkovou revitalizaci zmíněného prostoru, včetně doplnění mobiliářem a zelení. 

 

Nový Dvorecký most by měl odlehčit hlavně Andělu 

Symbolickým poklepáním na základní kámen začala výstavba Dvoreckého mostu. Hotový má 

být do konce roku 2024. Propojí Podolí a Zlíchov. Most bude sloužit městské hromadné 

dopravě, integrovanému záchrannému systému, cyklistům a pěším. Přijde na 1 075 000 000 

korun bez DPH a postaví ho sdružení Metrostav TBR Firesta STRABAG – Dvorecký most.  
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Dvorecký most propojí přes Vltavu Prahu 4 a Prahu 5 a dopravně odlehčí především Andělu. 

Architektonicky zdařilý návrh jeho podoby dobře zapadne do probíhajícího dynamického 

rozvoje Pětky. Měla by to být krásná vstupní brána do jižní části Prahy 5.  

Pro pražskou MHD je most jednou z nejzásadnějších staveb. V jižní části města se spojí 

tramvajové trati vedoucí od Barrandova a Modřan, a zlepší se tak i přestupní vazby mezi 

dopravními uzly Lihovar a Dvorce. Most, který je určen pro MHD, cyklisty a chodce, bude moci 

v případě nutnosti využívat i například záchranná služba. Projekt počítá s tím, že východní 

vyústění mostu bude u Žlutých lázní severně od Jeremenkovy ulice, západní pak poblíž 

tramvajové zastávky Lihovar. Součástí jsou nové tramvajové a autobusové zastávky Dvorecký 

most.  

 

Dvorecký most bude devatenáctým propojením břehů Vltavy. Na obou březích Vltavy vznikne 

řada doplňujících objektů. Na Zlíchovské straně to bude velká nájezdová ocelová rampa pro 

cyklisty, schodiště včleněná do terénu a v opěře mostu bude objekt informačního centra PID 
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s kavárnou pro návštěvníky. Na straně Podolí u Žlutých lázní se počítá s velkou sportovní 

arénou a zázemím pro údržbu mostu a okolí.  

Trámový sdružený most komorového průřezu z předpjatého betonu s horní mostovkou bude 

široký 16 metrů, přičemž sedm metrů zabere tramvajová trať, která bude uzpůsobena i pro 

provoz autobusů.  Po obou stranách povedou chodníky a cyklostezka.  Délka mostu bude 

dosahovat 361 metrů a rozpětí polí se bude pohybovat od 30 do 87 metrů. Stav mostu budou 

zabezpečovat moderní technologie.  

Stavební práce jsou rozdělené do několika etap. První etapa zahrnuje především přeložky 

inženýrských sítí, zřízení přístupů na stavbu a ploch pro zařízení staveniště, demolici pozemních 

objektů a další terénní úpravy. Ve druhé etapě budou založeny pilíře, opěry a cyklolávka. 

Ve třetí a čtvrté etapě se budou betonovat jednotlivá pole mostu. V páté etapě se pak dokončí 

betonáž nosné konstrukce, v předstihu budou demontovány provizorní mosty, odtěženy 

provizorní přísypy a odstraněny zápory. Ve finálních dvou etapách je pak plánována výstavba 

mostního svršku, vozovek a tramvajového tělesa na mostě.  

Návrh mostu z bílého betonu odkazuje ke kubismu a brutalismu. Autoři z Atelieru 6 a Tubes 

se inspirovali Františkem Menclem, mimo jiné autorem Libeňského mostu, který si 

uvědomoval, jak je důležité, aby most dobře zapadl do okolní historické zástavby. Vedle toho 

autoři pojali most jako sochu – bílou bránu do města, která bude nad Vltavou díky osvětlení 

integrovanému do zábradlí z umělého kamene zářit. 

 

Evropský týden mobility byl o lepší dostupnosti 

Poukázat na touhu lidí setkávat se v městském prostředí po měsících izolace a diskutovat 

o významu veřejné dopravy. To měl za cíl letošní Evropský týden mobility. Uskutečnil se od 

16. do 22. září 2022 a jeho tématem byla „lepší dostupnost“. 

Praha 5 v rámci Týdne mobility nachystala několik akcí. Akce nabídla například moderovanou 

diskusi politiků i odborníků na dopravu, a to přímo v jedoucí tramvaji T3 coupé. Debata 

zahrnula různá témata související s mobilitou, například udržitelnou mobilitu, městskou 

hromadnou dopravu i parkovací zóny, které přispívají k řešení nedostatku parkovacích míst.  

Další akce, která se v rámci Evropského týdne mobility uskutečnily, je Zažít město jinak – 

sousedské slavnosti ve vaší čtvrti. Konala se 17. září na několika místech Prahy.  
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Uzavření pěší cesty podél trati v okolí Zlíchova 

Odbor dopravy ÚMČ P5 sdělil v říjnu 2022 občanům, že v termínu od 13.10.2022 do 

24.03.2023 (práce budou probíhat ve dvou etapách) bude uzavřena pěší cesta podél železniční 

trati v oblasti Zlíchova. Důvodem uzavírky je kompletní rekonstrukce této komunikace dle 

projektu „Pěší cesta podél tratě v oblasti Zlíchova, Praha 5, č. akce 999029“. Objednatelem 

a investorem uvedených prací je Technická správa komunikací hl. m. Prahy, a.s. 
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Školství a vzdělávání 

 

Praha 5 v roce 2022 výrazně podpořila školy a školky.  

Vedle mzdových nákladů na chod úřadu jde o rozpočtově nejsilnější kapitolu. Peníze šli hlavně 

na modernizaci budov a technického zázemí školských zařízení. Tradičně vysoká je ovšem 

i podpora samotného vzdělávání.  

„Městská část jako zřizovatel škol a mateřinek má klíčovou roli pro jejich fungování. Podporu 

vnímám jako komplexní službu – jednak pro nutné prostorové, materiální a technické zázemí, 

jako jsou nové učebny, pomůcky nebo třeba kuchyně či sportoviště, ale také pro vzdělávací 

proces. Snažíme se ulehčit práci ředitelům škol i samotným pedagogům, aby se mohli co 

nejvíce soustředit na to nejpodstatnější, výuku a výchovu dětí,“ říká starostka MČ Praha 5 

Renáta Zajíčková. 

Proto městská část významně přispívá na podporu profesního rozvoje učitelů. Přes devět 

milionů korun si rozdělí školská zařízení na platy pedagogických a zejména nepedagogických 

pracovníků, které jsou pro školy a mateřinky jinak těžko dostupní a jejich role je přitom 

nezastupitelná. Praha 5 tak už třetím rokem finančně přispívá na půl úvazek nepedagogických 

pracovníků. 
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Jde o peníze, které mají ředitelky a ředitelé k dispozici navíc. A je na jejich uvážení, zda posílí 

tým pro administrativu, školní jídelnu či správu webu a podobně. Prostě tam, kde je to nejvíce 

pálí. Jde o mimořádně vítanou pomoc, která škole umožní, aby se mohla v klidu věnovat 

především výuce. 

Téměř sto milionů korun pak městská část letos investovala do navýšení kapacit školských 

zařízení, snížení energetické náročnosti budov či rekonstrukcí.  

V příštích letech městskou část čeká výstavba čtyř nových školských objektů. V rámci projektu 

Smíchov City, v Košířích, na Barrandově a Waltrovce, kde se odhadované investice vyšplhají 

k hranici tří miliard korun. 

 

Řemeslné dílny pokračují  

Radnice Prahy 5 schválila pokračování řemeslných workshopů pro základní školy, které 

s pozitivními ohlasy probíhaly v druhé polovině roku 2021. Financování je plně zajištěno ze 

strany páté městské části. Projektu se účastní základní školy Kořenského, Radlická, 

Podbělohorská a Drtinova.  

Workshop propojuje tradiční řemeslo s novými technologiemi (robotizace, automatizace, 

virtuální realita, 3D tisk, Smart technologie apod.). Součástí je interaktivní prezentace na téma 

Průmysl 4.0, která provede žáky nejvýznamnějšími objevy v historii lidstva a způsoby 

a zapojení nových technologií do současného řemesla a života vůbec. Žáci se aktivně zapojují 

a hledají odpovědi na otázky.  

V praktické části se žáci seznámí s některými ze základních druhů nářadí (pila, kladivo, kleště, 

šroubovák, aku vrtačka a další) a naučí se techniku práce s nimi. Pro práci je využíváno 

různých druhů materiálu, nejčastěji dřeva, dále drátu, plechu, plastu apod. Mezi finální výrobky 

patří věšáky, multifunkční držáky, kuchyňské potřeby, hry a další. Každý žák si svůj výrobek 

odnese domů.  

Dále je připraveno elektro stanoviště, kde žáci pomocí výukové stavebnice zapojují elektrické 

obvody. Od jednoduchých zapojení přecházejí k sofistikovaným obvodům a vytvoří třeba 

detektor lži, funkční rádio, alarm a další.  

Dalším stanovištěm jsou 3D pera, kde žáci tvoří samostatné výtvory a učí se pracovat 

s pomůckou, která bude pravděpodobně v budoucnosti běžnou součástí života.  
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Robotizace je zastoupena v podobě stanoviště ozobotů, kde se žáci učí principům 

jednoduchého programování.  

Součástí workshopů je i stanoviště elektrických strojů, nejčastěji je používán soustruh, 

případně lupénková pila, které jsou certifikovanou edukační pomůckou. Žáci jsou poučeni 

o bezpečnosti práce a následně si vyzkouší samotnou práci na elektrickém stroji. 

 

Nová škola v Košířích je pro Prahu 5 priorita  

V pátek 28. ledna 2022 schválilo zastupitelstvo hl. m. Prahy klíčovou směnu pozemků, která 

umožní výstavbu nové školy v Košířích. Vysněné řešení pro Prahu 5 se rodilo dlouho. 

„Nová škola přímo na Cibuleckém kopci je pro nás dlouhodobě nejlepší řešení z několika 

možných. První zprávy z magistrátu nebyly příznivé, museli jsme zpracovat vlastní studii 

proveditelnosti a postupně velkou Prahu přesvědčit, že půjde o řešení, které bude prospěšné 

pro všechny zúčastněné strany. Pro rodiče a budoucí školáky v blízkém okolí v prvé řadě,“ řekla 

starostka MČ Praha 5 Renáta Zajíčková. 

Směna pozemků Prahy 5 s hlavním městem umožní výstavbu školní budovy na místě stávající 

školy pro žáky se speciálními vzdělávacími potřebami. Ti naopak najdou útočiště v objektu 

na vedlejším pozemku Prahy 5, jež v současné době využívá ZŠ Nepomucká. 

Snahou Prahy 5 je nejen co nejrychleji začít stavět novou školní budovu, ale také vyjít 

maximálně vstříc právě potřebám speciální školy. 

 

Základní škola na Barrandově zavedla bilingvní výuku.  

Už ve školním roce 2022/2023 se žáci ZŠ Chaplinovo nám. na sídlišti Barrandov mohli některé 

předměty učit i v angličtině. MČ Praha 5 jako zřizovatel školy toto rozhodnutí podpořila. 

Základní a mateřská škola na Barrandově každoročně otevírá vyšší počet prvních tříd 

a zavedení bilingvní výuky nijak neovlivní umístění dětí ze spádové oblasti, jejichž rodiče 

nebudou mít o tento druh výuky zájem. Děti budou do bilingvní třídy přijímány podle 

standardních kritérií zápisu do škol a předchozí znalost anglického jazyka se nevyžaduje. 
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„Budeme schopni výuku pokrýt kmenovými pedagogy naší školy a program je financován ze 

státního rozpočtu. Městská část, jako náš zřizovatel navíc podpoří přítomnost rodilých mluvčích 

ve vyučování,“ vypočítává ředitelka ZŠ a MŠ Chaplinovo nám. Veronika Urban Volfová. 

 

MŠ Waltrovka slavila rok existence 

Už je to něco přes rok, co paní učitelky společně s dětmi dochází do MŠ Waltrovka. Mateřská 

škola oslavila své první narozeniny a k tomuto výročí zorganizovaly paní učitelky 

narozeninovou oslavu. Její součástí byla narozeninová stezka, na které děti plnily úkoly se 

zaměřením na jemnou a hrubou motoriku a úkoly týkající se zvířat a prostředí, v němž žijeme.  

Mateřská škola si zakládá na dobrých vztazích a komunikaci s rodiči. K upevňování těchto 

vztahů pomáhají společné akce. Kvůli epidemické situaci bylo jejich množství bohužel menší, 

než bychom si přáli. V listopadu 2021 se ale podařilo v okolí mateřské školy uspořádat 

lampionový průvod a dětem svítily na cestu lampiony, které si v rámci výtvarné a praktické 

činnosti samy vyrobily.  

Za uplynulý rok se mateřská škola stala důvěrným prostředím, ve kterém se cítí bezpečně děti, 

jejich rodiče i paní učitelky. 
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Rezervy kapacit v základních školách jsou větší, než se čekalo 

Praha 5 zažívá v posledních letech bouřlivý rozvoj. Jde určitě o jedno z nejdynamičtějších 

období historie. Poslední čtyři roky tak byla oblast školství jednou z hlavních priorit radnice.  

Do základních škol zřizovaných městskou částí bylo v roce 2022 zapsáno 6000 žáků. Původní 

predikce z roku 2019 s ohledem na demografický vývoj počítaly přibližně se sto žáky ročně 

navíc. Když se k tomu připočtou opatření na zvýšení kapacit v jednotlivých lokalitách MČ Praha 

5, mají základní školy dokonce vyšší rezervy, než se původně předpokládalo. S jedinou 

výjimkou v Košířích.  

„V Košířích se skutečně v minulých obdobích zaspalo a teď se v této lokalitě dostáváme na 

hranu možností stávajících škol. Dokončená i probíhající masivní zástavba zvedá potřebu 

školských kapacit na území Košíř a Motola v horizontu čtyř let přibližně o 300 míst. Proto 

intenzivně připravujeme projekt nové školy, která by mohla být k dispozici od září 2025,“ říká 

starostka Prahy 5 odpovědná za oblast školství Renáta Zajíčková.  

Zpřesněná predikce kapacit základních škol zřizovaných MČ Praha 5 byla představena na 

školském výboru a v Radě MČ. V obou orgánech byla bez jakýchkoliv připomínek vzata na 

vědomí. Městské části jako zřizovateli mateřských a základních škol však nejde pouze 

o navyšování kapacit, ale i o kvalitu celkového prostředí školských zařízení (ŠJ, ŠD) včetně 

jejich prostorového zázemí, sportovní infrastruktury a odborné vybavenosti odpovídající 

současným moderním požadavkům.  

Od roku 2006 se rodí na MČ P5 cca 950–1100 dětí (rozvojové oblasti tuto skutečnost ovlivnily 

pouze lokálně), celkový stav je setrvalý. Do základních škol v období dubna je dlouhodobě 

zapisováno cca 700–850 žáků, počet žáků, kteří do prvních tříd k 30. 9. nastoupí, je vždy ještě 

o více než 100 dětí menší než žáků zapsaných, tato disproporce se částečně odstraňuje 

elektronickými zápisy dětí do 1. ročníků ZŠ.  

Žádná lokalita MČ Praha 5, s výjimkou zmíněných Košíř, se v současné době neblíží hranici 

kapacit školských zařízení. V připravovaných projektech typu Smíchov City se navíc počítá 

s výstavbou nové školy. MČ Praha 5 má v posledních letech téměř konstantní demografický 

vývoj a v tomto ohledu by nemělo dojít k nečekanému „překvapení“.  

Ve výhledu tří až čtyř let bude na území Košíře + Motol pravděpodobně chybět cca 300 míst. 

Nová školní budova bude postavena a pro žáky otevřena nejdříve k 1. 9. 2025. Na dočasném 

řešení případného nedostatku kapacity se pracuje. Zde je nutno dodat, že v případě nedostatku 
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kapacit v nějaké konkrétní lokalitě musí zřizovatel nabídnout alternativní řešení, kterým může 

být například dočasná stavba nebo jiná škola na území samosprávy.  

 

Mateřská škola U Železničního mostu  

Mateřská škola U Železničního mostu se nachází souběžně s železniční tratí vedoucí ze 

Smíchovského nádraží mezi ulicemi Nádražní a Svornosti. Budovu mateřské školy obklopuje 

zahrada se vzrostlými stromy, která vnáší klid mezi tyto rušné ulice. Slouží ke hrám, sportování, 

relaxaci dětí.  

Budova školy je stará 57 let, v posledních letech prošla celkovou rekonstrukcí. Díky obecnímu 

projektu Bezpečnost škol je zajištěna zabezpečovacím a dohledovým systémem, rodiče ke 

vchodu na pozemek školy využívají čipy. Nynější kapacita mateřské školy je 104 dětí. 

V suterénu se nachází „hobby“ místnost s interaktivní tabulí a tělocvičným nářadím 

a vybavením, také keramická dílna s pecí na vypalování hlíny. Šatny a třídy jsou vybaveny 

barevným nábytkem, moderními technickými a didaktickými pomůckami a spoustou stavebnic 

a her. 

 

ZŠ a MŠ Weberova v pražských Košířích slaví 45 let 

Základní škola Weberova v blízkosti nemocnice Homolka oslavila společně s rodiči a pamětníky 

45 let od jejího otevření. 

Již v prvních plánech se počítalo zejména s tím, že škola bude sloužit sportovně nadaným 

dětem. Rekonstrukce budovy, kterou můžeme obdivovat dodnes, proběhla v prvním desetiletí 

nového tisíciletí. Při vstupu do areálu vás překvapí nejen svojí rozlohou, ale také zelení. Ke 

škole přiléhají sportovní hřiště, nabízí se zde řada možností, jak děti mohou zejména v letních 

měsících aktivně o přestávkách či jen tak v klidu odpočívat. 

Žáci i rodiče připravili oslavu zaměřenou tematicky na kulturu z různých zemí světa 

a nezapomnělo se ani na Ukrajinu. Různorodá taneční vystoupení a scénky s bohatou 

kostýmní výpravou s profesionálním ozvučením akce, drobné laskominy a domácí limonády. 

„Těší mi, že jsem ředitelem sportovní základní a mateřské školy, která se může pochlubit 

moderně vybavenými učebnami a také s kolektivem lidí, bez kterých by to především v těžkých 

chvílích, kdy probíhala online výuka a v době, kdy integrujeme ukrajinské děti, by to nešlo. 

Škola se plně soustřeďuje nejen na výuku dětí, ale také na výchovu a přípravu dětí ke sportu, 
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umění, kultuře, zdravému životnímu stylu, úctě k okolí a k životnímu stylu a také k životu. 

Snažíme se také o systematické vytváření motivační atmosféry ve škole, můžeme se pochlubit 

až 95% úspěšností u přijímacího řízení na střední školy. K dobré vizitce školy patří i nespočet 

pohárů získaných ve sportovních soutěžích.“, dodává ředitel školy Karel Čermák. 

Základní školu čeká modernizace bazénu, která by měla být zahájena v roce 2023. Navíc Praha 

5 spustí pilotní program na fotovoltaiku v rámci udržitelného rozvoje. Bazén bude vyhříván 

elektrickými solárními panely. 

 

Procházka po osudech Ludvíka Očenáška 

V rámci školního projektu mapujícího osudy vynálezce a účastníka domácího odboje Ludvíka 

Očenáška se v pátek 22. dubna 2022 uskutečnila komentovaná procházka, které se zúčastnili 

žáci a žákyně vybraných škol páté městské části za doprovodu svých pedagogů, radního 

Davida Duška a koordinátorky projektu Moniky Jiráskové. 

Procházka byla zahájena u košířské Klamovky, kde je na zdi litevského velvyslanectví umístěna 

pamětní deska připomínající Očenáškovu odbojovou akci z dob první světové války. Slova se 

zde chopil historik Pavel Fabini a přítomným přiblížil životní příběh slavného vynálezce, ale 
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i okolnosti špionážní operace z roku 1918, při které se Očenáškovi podařilo nalézt tajnou 

telefonní linku a odposlouchávat rozhovory vojenských štábů ústředních mocností.  

Další zastávkou v rámci dopolední vzdělávací vycházky se stal Tyršův dům na Malé Straně, 

poutavé vyprávění zpříjemnila i prohlídka reprezentativních prostor barokního Michnova 

paláce.  

Další kroky směřovaly do zastupitelského sálu radnice městské části Praha 5. Děti přivítala 

starostka Renáta Zajíčková a po úvodních slovech věnovaných projektu Ludvíka Očenáška 

seznámila děti s významem demokratických institucí a zasvětila je do role a každodenního 

fungování orgánů místní samosprávy.  

 

Za údajnou kauzou kolem MŠ Kroupova je vyhrocený osobní spor 

Nešťastně vyhrocený osobní spor stojí v pozadí vzedmuté atmosféry kolem Mateřské školy 

Kroupova. Padla různá obvinění, o situaci se začala zajímat i některá média, a to zejména 

bulvární. Situace na konci srpna pak eskalovala zavádějící reportáží TV Nova. 

„Padla i velmi závažná, nikoli však podložená obvinění. Kontrola České školní inspekce ale 

žádné z těchto obvinění neprokázala,“ upozornila starostka Renáta Zajíčková. Jeden podnět 

však měl oprávněný základ. V mateřské škole docházelo mezi lety 2020 a 2021 k používání 

igelitových pytlů při výdeji obědů (nikoli však pro servírování pokrmů dětem), a to pro jejich 

uchování – konkrétně těstovin a knedlíků. Pražská hygienická stanice zjistila, že výrobce tyto 

sáčky deklaruje pro využití na odpad. Nicméně akreditovaná laboratoř došla k závěru, že sáčky 

nebyly pro zvolené uchování teplých potravin zdravotně závadné. „Je to pochybení a mateřská 

škola nedostatek okamžitě odstranila. Ředitelka obdržela vytýkací dopis a situaci ve školce 

bedlivě sledujeme,“ zdůraznila starostka. „Když jsem poprvé viděla fotografie těstovin v pytli, 

vytočilo mě to a nedivím se ani rodičům, ani lavině naštvaných reakcí na sociálních sítích. To 

se opravdu stávat nemůže,“ dodala. Radnice si v této věci zachovává velmi uvážlivý a věcný 

přístup.  

Podstata vzniklého problému je ve vyhroceném osobním sporu. Proti ředitelce školky, která 

patří k velmi kvalitním a bezproblémovým, vystupuje menší část rodičů seskupených okolo 

bývalé učitelky, které nebyla prodloužena pracovní smlouva z důvodu chybějící kvalifikace. 

V „kauze“ je nejaktivnější manžel této bývalé učitelky, který působí v médiích. „Veřejně 

prohlašuje, že ‚ředitelku prostě zničí‘, což řekl i mně. Vystihuje to pozadí problému,“ uvedla 

Renáta Zajíčková. Je přesvědčená, že předškolní děti se tak staly pouze rukojmími.   
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Pětka se stará o předškoláky 

Praha 5 informovala v průběhu roku o tom, že na školní rok 2022/2023 má zajištěno dostatek 

místa pro všechny předškoláky. Od roku 2019 se podařilo navýšit kapacity v našich mateřských 

školkách o 88 volných míst a v navyšování kapacit se nadále pokračuje.  
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Nová architektonická studie areálu ZŠ v Cibulkách na Výši 

Starostka MČ Praha 5 Mgr. Renáta Zajíčková představila v půli června 2022 občanům Košíř 

společně s autorem Ing. arch. Václavem Škardou novou architektonickou studii ZŠ v Cibulkách 

– Na Výši. Prezentace se mimo jiné zúčastnili místostarosta JUDr. Tomáš Homola, radní Mgr. 

Zdeněk Doležal a paní zastupitelka Ing. arch. Zuzana Hamanová. Akce se konala ve spolupráci 

se sportovním areálem Tenis Cibulka. 

 

Opravy školských zařízeních na Praze 5  

Až 63 milionů korun zamířilo na renovace dvou základních škol, které sídlí v páté městské části. 

Nové učebny polytechnické výuky se například dočkala ZŠ a MŠ Grafická a v ZŠ Nepomucké 

byla zateplena celá školní budova. 

Základní škola v Grafické ulici potřebovala moderní učebny. Stávající odborné učebny byly ve 

škole vybudovány před desítkami let. Nově přibyla učebna polytechnické výuky, která ve škole 

zcela chyběla. Výše investice dosáhla sedmi milionů korun a jde z rozpočtu Prahy 5. Na počátku 

rekonstrukce musela být zbourána přístavba původního objektu. Následně se podél jižní fasády 
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západního křídla historické budovy školy vybudovala jednopodlažní moderní polytechnická 

dílna.  

V rámci stavebních prací byla osazena francouzská okna dvorní přístavby, která ladí se 

stávajícími historickými okny školy. Součástí nově vzniklých prostor je třída se sociálním 

zázemím, jež nabízí nové vzduchotechnické zařízení, vestavěné interiérové policové stěny 

a multifunkční dřevěné stoly. Stavba je hotova a připravena k užívání.  

ZŠ Nepomucká se dočkala kompletního zateplení stěn celé své budovy. Rekonstrukcí, která 

dosáhla 56 milionů korun, prošly i okna a dveře. Fasády v prvním nadzemním podlaží byly na 

základě doporučení architekta stavby pořízeny z břízolitové omítky. Ostatní plochu fasád tvoří 

tenkovrstvá silikátová omítka. Kolem školy proběhla i úprava okolí. Díky rekonstrukci 

komunikací, kterou provedlo hlavní město, vznikl před vstupem do školy příjemný veřejný 

prostor, který zde chyběl. Hlavní město Praha poskytlo na stavbu dotaci 35 milionů Kč. Součástí 

nové omítky je antigrafitový nátěr. Aby se snížila energetická náročnost, došlo v celém objektu 

k výměně a instalaci dřevěných, špaletových oken s izolačním sklem. Sluneční svit v učebnách 

by měly snížit na většině oken markýzy a rolety s elektropohonem. Nově bude fungovat ve 

škole i kamerový systém. 

 

Nová moderní jídelna v ZŠ a MŠ V Remízku 

V roce 2022 začala jedna z nejvýznamnějších rekonstrukcí na největší základní a mateřské 

škole v Praze 5. Celkem 1200 žákům a dětem barrandovské školy ZŠ a MŠ V Remízku 

se po sedmi letech čekání otevřou dveře zbrusu nové moderní školní jídelny s navýšenou 

kapacitou. 

Díky této modernizaci se škola posunula mezi nejmodernější školská zařízení. Oprava za téměř 

80 milionů korun umožní vydávat až o 200 porcí jídel více, zvýší komfort stravování a stolování. 

Rekonstrukce se týkala kuchyně, jejího zázemí i jídelny. Došlo k výměně téměř celé varné 

technologie, k úpravě rozvodů elektroinstalace, vody a kanalizace. Nově byly provedeny 

i obklady stěn a byla vylita nová podlaha. Díky těmto úpravám došlo ke snížení ekonomické 

i energetické náročnosti. Rekonstrukce jídelny a přilehlých prostor začala 25.7. 

2022 a dokončena byla v průběhu listopadu. 

O plánované rekonstrukci byli rodiče informováni již v průběhu loňského školního roku jak 

vedením školy, tak i prostřednictvím komunikačních kanálů radnice jako zřizovatele školy. 
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Každá takto náročná rekonstrukce s sebou nese kus nepohodlí. Radnice věří, že s výsledkem 

však budou všichni spokojeni. 

 

Další prázdninová modernizace škol 

Navýšení kapacit se dočkala v rámci půdní vestavby i základní škola Kořenského na Smíchově. 

Pod střechou vznikly relaxační a odpočinkové místnosti s klubovnou. Dále proběhla 

rekonstrukce letních toalet v mateřince Nad Laurovou v Radlicích. Dvě nové kmenové učebny 

pro 25 dětí vznikly i pro potřeby košířské základní školy Zahradníčkova v budově Poštovky. 

Rekonstrukce zahrnula i nové zázemí pro výdejnu jídla a jídelnu.  

„V rámci letních investičních akcí bych určitě vypíchnul opravu objektu Poštovka, kde přes léto 

vznikne detašované pracoviště základní školy Nepomucká, konkrétně dvě třídy po 25 dětech 

pro 1. ročníky. Chci ještě zmínit plánovanou investiční akci, která bude dokončena v příštím 

roce a jedná se o rozsáhlou rekonstrukci školní jídelny, výdejny jídel i družiny na základní škole 

Pod Žvahovem,“ dodává místostarosta pro investice Tomáš Homola.  

Jedné z nejzásadnějších oprav se dočkala základní a mateřská škola Weberova v Košířích. 

Škola zaměřená na sportovní výchovu žáků dostala novou palubovku do tělocvičny 

s vylepšeným osvětlením a celkovou renovací. I nadále se přitom počítá s tím, že tělocvičnu 

využijí i místní občanské komunity. Neméně důležitá rekonstrukce proběhla ve smíchovské 

mateřince Kroupova. Děti dostaly úplně nové hygienické zázemí, zastřešenou venkovní terasu 

a také topení a elektroinstalaci. 

 

Praha 5 mimořádně podpořila školy a školky kvůli cenám energií 

Městská část Praha 5 vyčlenila z rozpočtu na rok 2022 mimořádný příspěvek 4,3 milionu korun, 

který posílá mezi základní a mateřské školy. Jednorázová pomoc míří na nákup energií do 

konce kalendářního roku.  

Extrémní ceny energií dopadají ve velké míře právě na školská zařízení a je jasné, že výdaje, 

se kterými školy a školky počítaly do konce roku budou výrazně vyšší. Všechna školská zařízení 

zřizovaná městskou částí proto dostali mimořádný příspěvek, aby mohly energie zaplatit a děti 

měly ve třídách teplo.  

Pro školy a školky zřizované městskou částí to znamená vítané posílení zdrojů na nákup energií 

o 10 % proti plánovanému rámci.  
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Městská část Praha 5 zřizuje 13 základních a 24 mateřských škol. Předpokládané zvýšené 

výdaje na nákup energií v dalším kalendářním roce rok bude radnice reflektovat i v návrhu 

rozpočtu na rok 2023, který se připravuje. 

 

Mateřská škola Korálek už funguje pod Prahou 5 

Soukromá mateřinka Korálek na Smíchově ukončila provoz ke konci června 2022. Do své 

správy ji převzala Praha 5 a po nezbytných stavebně-technických úpravách obnovila její provoz 

od 1. září 2022. Školka je nyní odloučeným pracovištěm nedaleké Mateřské školy 

Podbělohorská. Její budova má podobu hradu, pro MŠ Korálek se tak vžilo označení „zámeček“.  

„Rychle jsme zareagovali na situaci, kdy se soukromý subjekt rozhodl ukončit svoji činnost. 

Přebrali jsme jak objekt, tak děti a zaměstnance a vila na Hřebenkách tak dál bude sloužit 

místním dětem. Od 1. září jsme naplnili kapacitu padesáti míst, a kromě původních dětí jsme 

umožnili místním rodičům, aby mohli děti dávat do této nové veřejné školky,“ vysvětlila Renáta 

Zajíčková, starostka MČ Praha 5. Pokud by městská část provoz soukromé školky nepřevzala, 

došlo by k přerušení kontinuity nejen v dětském kolektivu, ale i mezi zaměstnanci.  

V průběhu letních prázdnin provedla MČ Praha 5 modernizaci objektu, došlo například 

k výměně krytin, malování, obnově nábytku, doplnění nových spotřebičů do kuchyně 

a zajištění základních technických revizí. Na zahradě proběhly opravy herních prvků a průřezy 

stromů. Městské části Praha 5 se tak vrátil její majetek, který využije pro předškoláky ze 

Smíchova a Košíř.  

 

Další kolo jednání s řediteli základních a mateřských škol 

Během letních prázdnin proběhlo další kolo jednání starostky Renáty Zajíčkové s řediteli 

základních a mateřských škol. Mimo jiné se hodnotily dvouleté plány rozvoje školských zařízení. 

Z celkem 26 schůzek vyplynula řada podnětů, jak může městská část ředitele školských zařízení 

podpořit.  

„Ačkoli jsou v této době ředitelé přetížení administrativou, výkazy, tabulkami a různými 

dokumenty, které mnohdy postrádají hlubší smysl, existují i dokumenty, které se, alespoň pro 

naši školu, ukázaly býti velmi smysluplnými, a to je i dvouletý plán. Kromě toho, že dva roky 

jsou obdobím, ve kterém je možné realizovat změny a posuny, řešit důležitá témata, 

vyhodnocení takového plánu je také skvělou zpětnou vazbou o tom, co všechno se během 



99 
 

tohoto období povedlo, co méně, a pomáhá nastavit priority dalšího rozvoje školy,“ shrnul 

pravidelná setkání ředitel ZŠ Pod Žvahovem Jan Horkel. „Zároveň jde o příležitost propojení 

škol a zřizovatele, možnost sdílet plány, pochlubit se úspěchy, postěžovat si na problémy, 

hledat pomoc. Největší přínos ale vnímám ve vytipování příkladů dobré praxe zřizovatelem při 

analýze těchto dotazníků, osobních rozhovorech s řediteli škol a jejich následném sdílení napříč 

všemi školami. Celý tento proces proto vnímám jako přínosný a inspirativní,“ dodal.  

Podpora školy a školky v právním poradenství nebo větší angažovanost zřizovatele 

v personální oblasti, například vytvořením pozice personalisty speciálně pro ZŠ a MŠ, které 

dlouhodobě trápí nedostatek kvalifikovaných pracovníků. To jsou některé z podnětů pro 

zřizovatele, na kterých se ředitelé shodli.  

TÉMA: POSUNUTÍ ZAČÁTKU VYUČOVÁNÍ  

Citlivé téma, které naposledy zvedl ministr školství Vladimír Balaš. Řešení případného posunu 

vyučování je plně v kompetenci ředitele školy. Záleží tedy mimo jiné na vyhodnocení dané 

lokality v místě školy a skladbě rodičů. Zřizovatel doporučil téma v jednotlivých školách otevřít 

například ve školských radách.  

TÉMA: VEDENÍ ŠKOLY  

Důležité téma rozšíření týmů vedení škol, které svým nařízením umožnil vládní kabinet. V praxi 

může jít například o větší počet zástupců ředitele či středního managementu. Ředitelé tak 

mohou více delegovat některé ze svých povinností a mohou se více soustředit na roli 

pedagogického lídra. Zřizovatel proto doporučil využít této možnosti v maximální možné míře.  

TÉMA: INSPIRACE/PŘÍKLADY DOBRÉ PRAXE  

Pravidelná setkávání se zřizovatelem také umožňují rychle sdílet zkušenosti a dobrou praxi 

mezi jednotlivými školami. Příkladem může být třeba praxe v ZŠ a MŠ Grafická, kde se ředitelka 

obrací na zaměstnance školy formou osobních dopisů, nebo vítaná praxe širokého zapojení 

rodičů do života mateřské školy Peroutkova či budování demokratické kultury školy v ZŠ 

Chaplinovo náměstí a podobně.  

TÉMA: ENERGIE  

Aktuálním tématem musela být i otázka energií, která už začínala rozpočty řady školských 

zařízení trápit. Městská část proto posílila rozpočty všech základních a mateřských škol 

a zajistila dostatečné financování nákupu energií do konce roku.  
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TÉMA: DVOULETÉ PLÁNY ROZVOJE MŠ A ZŠ  

Dvouleté plány na rozvoj mateřských a základních škol zásadně ovlivnila pandemie 

onemocnění covid-19. A podstatný vliv má i integrace dětí z Ukrajiny. Přesto se ředitelé 

většinově shodli, že dvouleté plány posouvají profesionalitu práce výrazně kupředu. 

U mateřských škol šlo mimo jiné o pozitivní změny ve výchovně-vzdělávacím procesu 

s důrazem na zážitkové učení. V základních školách zase v neposlední řadě o významný 

progres gramotnosti v oblasti IT technologií.  

 

Martin Krupa převzal ZŠ Podbělohorská 

Základní škola Podbělohorská získala nového ředitele. Konkurzem jako vítěz prošel zkušený 

Mgr. Martin Krupa. Pochází z Jistebníku nedaleko Ostravy. K práci pedagoga jej nasměrovaly 

vlastní zážitky ze základní školy a gymnaziálních studií v Bílovci, kdy podle vlastních slov 

přemýšlel, proč ho výklad učitelů nedokáže zaujmout. Učit začal už během studia Pedagogické 

fakulty Ostravské univerzity. Během následujících 10 let praxe vyzkoušel klasickou i alternativní 

výuku. Následoval první významný zlom v kariéře, když obstál v konkurzu na ředitele a strávil 

dalších 9 let v ZŠ ve Studénce-Butovicích. Poté se stal inspektorem České školní inspekce. 

„Dlouhých dvanáct roků mi ředitelé a učitelé dokazovali a dokázali, že dělají trvale a za všech 

situací to nejlepší, co dovedou, ve prospěch svých žáků,“ říká Martin Krupa k této životní etapě. 

Další výzva přišla před nedávnem a ZŠ Podbělohorská získala na ředitelský post po všech 

stránkách zkušeného pedagoga a manažera.  

 

Konference Máme rádi školu 

Konference „Máme rádi školu“ se konala 19. října 2022 v prostorách nového pavilonu ZŠ 

waldorfská v Jinonicích. 

Proběhla jako aktivita projektu MAP II – Místní akční plán rozvoje vzdělávání II pro Městskou 

část Praha 5. Určený je pro všechny aktéry v území, kteří se věnují vzdělávání. Praha 5 ho 

uskutečňuje od ledna 2019 do konce letošního roku. Přínosem konference byla kvalitní diskuse 

k dvěma hlavním tématům – co nám přináší nové technologie a jaká je úroveň duševního 

zdraví ve školách, jak ho podporovat a udržovat. Po dopolední panelové diskusi byly připraveny 

různorodé workshopy.  
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Právě celková péče o to, aby se děti cítily ve škole dobře, bezpečně a chodily do ní rády, je 

jednou z cest, jak je naučit být šťastné a spokojené. A je také návodem, jak zabrzdit například 

rostoucí počet případů sebepoškozování dětí.  

A právě propojení zkušených pedagogů, ředitelů škol, ale i speciálních pedagogů či školních 

psychologů a také rodičů bylo samo o sobě cílem konference. Jedním ze zajímavých témat 

workshopů byl pak například příspěvek koordinátorky podpory nadání ze ZŠ Kořenského Hany 

Schmidové, učitelky matematiky a fyziky, který přiblížil možnosti využití karetních a deskových 

her při rozvoji matematické gramotnosti ve výuce.  

V programu konference vystoupili také umělkyně a pedagožka Barbora Jeřábková, školní 

psycholožka Eva Kubová či speciální pedagog Jiří Pilař. Její průběh tak přispěl k posílení 

spolupráce mezi jednotlivými školami Prahy 5 v důležitých otázkách užívání informačních 

technologií a podpory duševního zdraví dětí v prostředí výuky.  

 

Setkání nového vedení radnice s řediteli základních a mateřských škol 

Nový starosta Jaroslav Pašmik a radní pro školství Alena Janďourková 15. prosince 2022 

v hotelu NH Collection Prague přivítali všechny ředitele místních základních a mateřských škol 

při příležitosti ukončení projektu “Místního akčního plánu II pro Prahu 5“, který je 

spolufinancovaný z Evropských fondů. 

Místní akční plán je prioritně zaměřen na rozvoj vzdělávání dětí a žáků. Zahrnuje oblasti včasné 

péče, předškolního a základního vzdělávání, zájmového a neformálního vzdělávání. “Jsem 

otevřena osobnímu setkávání a aktivnímu zapojení do řešení Vašich individuálních potřeb, 

pojďme společně tvořit vizi pro další rozvoj vzdělávání na Praze 5. Stojíme před velkou výzvou 

v podobě několika zásadních školských projektů, které budeme realizovat v období 

ekonomické krize se značně napjatým rozpočtem. Budeme velmi dobře vážit, jakým způsobem 

investovat a aktivně hledat další vhodné zdroje financování. Věřím, že kvalitní komunikace, 

osobní setkávání, aktivní spolupráce a optimalizace nastavených procesů napomůže při dalším 

rozvoji předškolního a základního vzdělávání na Praze 5.”, dodává radní pro školství Alena 

Janďourková. 

Cílem konference bylo zhodnocení dosavadního průběhu projektu MAP a jeho výzvy 

v budoucích letech. 
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Školáci pomáhali zvířátkům 

V říjnu 2022 uspořádali žáci ZŠ a MŠ Weberova sbírku krmení a podestýlky pro zvířata ze 

Záchranné stanice hlavního města Prahy v Jinonicích. S nápadem přišla žákyně 7.A Kateřina 

Horová, která do stanice přinesla nalezeného malého ježka. Zjistili jsme, že záchranná stanice 

je sice financována z Magistrátu hl. m. Prahy, ale uvítá jakoukoliv pomoc či příspěvky 

veřejnosti. Uspořádat sbírku mezi žáky školy bylo vlastně jednoduché. Rodiče vytiskli letáčky, 

děti je vylepily po škole a na akci upozornily své spolužáky i prostřednictvím školního rozhlasu. 

Výzva měla ohromný ohlas. Během dvou týdnů se sešlo tolik balíčků s krmivem, senem, ale 

i pytlů s dekami a podobně, že se nám pomalu nevešly do třídy a kabinetu.  
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Zdravotnictví a sociální problematika  

 

Praha 5 otevřela zrekonstruovaný Raudnitzův dům v Hlubočepech 

Historicky cenná budova bývalého zámečku prošla náročnou a citlivou rekonstrukcí za bezmála 

134 milionů korun. Klasicistní Raudnitzův dům přivítal první nájemníky z řad seniorů, kteří 

budou mít k dispozici i zázemí pro pečovatelskou službu a ordinaci praktického lékaře. 

„Jde o spojení památkově chráněné budovy a moderního zázemí pro sociální služby 21. století. 

Poprvé jsme například v zařízení podobného typu instalovali akumulační nádrže na dešťovou 

vodu, která se využije na zalévání a splachování WC,“ říká místostarosta Prahy 5 pro 

strategický rozvoj a investice Tomáš Homola. 

 

Raudnitzův dům nově nabízí 22 malometrážních bytů pro seniory v dispozici 2+1 a 1+1 

s bezbariérovou úpravou, dále 2 malometrážní byty pro učitele z blízké základní školy a 1 byt 

pro domovníka. Součástí komplexních služeb v prostředí chráněného krajinného území bude 

i ordinace lékaře a nabídka doplňkových služeb v podobě masáží, pedikúry a kadeřnictví. Areál 
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Raudnitzova domu doplňuje i společenský sál, zimní zahrada a prostory pro komunitní 

centrum. 

Zámeček, na jehož rekonstrukci byly využity i dotace z Evropské unie, datuje svoji historii do 

druhé poloviny 16. století. Původní tvrz v běhu času měnila podobu i účel využití. Na sklonku 

18. století například sloužil jako panský hostinec a později byl přestavěn v klasicistním stylu do 

soukromé venkovské rezidence. 

Seniorských bytů přibude. Rozvoj sociálních služeb tohoto typu v pátém obvodu bude 

pokračovat. Další výstavba seniorských je bytů připravena v Hlubočepech na místě bývalého 

zdravotnického střediska vedle Raudnitzova domu a také na Poštovce v Motole. 

 

Komunitní centrum Konírna - Centrum nabídla program pro děti i seniory 

Raudnitzův dům v Hlubočepech v březnu 2022 přivítal první návštěvníky Komunitního centra 

Konírna, kdy zahájil svůj provoz. Provoz komunitního centra zajišťuje Centrum sociální 

a ošetřovatelské pomoci Praha 5, p. o. (CSOP), ale velký důraz je kladen také na zapojení 

místních obyvatel, ať už členů několika lokálních spolků, nebo jednotlivců, kteří by se chtěli 

aktivně zúčastnit dění v komunitním centru.  

Zájemci se mohli těšit na pravidelnou čtvrteční iKavárnu pro seniory, kde se návštěvníkům 

nabízí možnost využít notebooky s připojením na internet a případně požádat přítomného 

lektora o pomoc s digitální technikou. Dále jsou pro seniory přichystány pravidelné lekce 

zdravotního cvičení pod vedením kvalifikované lektorky, a také je očekávali dva workshopy 

kresby pro úplné začátečníky. Zde nebyla nutná žádná předchozí zkušenost, hlavní bylo, aby 

zájemce kreslení bavilo. Workshop kresby byl pojat především jako relaxační aktivita, kde si 

účastníci uvolní ruku, dozvědí se něco o technice, kompozici, stínování a vytvoří si krásné 

obrázky.  

Kromě aktivit pro seniory nabídla Konírna také pravidelné anglické konverzace pro děti 

i dospělé, Večer deskových her a takzvaný Holínkový swap, kde bude možné vyměňovat 

gumáky a boty, nepromokavé a softshellové oblečení, pláštěnky a deštníky, zkrátka jarní 

výbavu pro děti (i dospělé), které pořádá Spolek PRO.  
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Výlet s tajenkou za koňmi na Děvín  

Centrum sociální a ošetřovatelské pomoci Praha 5 (CSOP) ve spolupráci s agenturou Velká 

dobrodružství na letošní turistickou sezonu připravilo netradiční projekt – „Za divokými koňmi 

Převalského a bojovnicí Vlastou na Děvín“. Účelem výletu bylo potěšit každého, kdo se rád 

prochází, je hravý, chce se dozvědět něco nového, má rád doplňovačky, a to v každém věku.  

„I když jsme původně mysleli, že na výlet půjdou hlavně senioři, ukázalo se, že luštit tajenku 

baví skoro každého. Vyrazit s rodinou a přáteli na výlet ven, protáhnout si tělo na čerstvém 

vzduchu, pobavit se, a ještě za odměnu získat drobný dárek zkrátka považují lidé za dobrý 

nápad. Od dubna 2016 jich trasami našich výletů prošlo více než pět tisíc,“ informoval radní 

Petr Lachnit, iniciátor projektu.  

 

Cesta nového výletu za hádankou začíná v Radlicích na stanici metra B Radlická. Konec výletu 

je na Zlíchově. Procházka vede nenáročným terénem, lze jít v kterémkoli ročním období. 

Originální mapu s vyznačenou trasou, doplňovačku, praktické informace včetně odkazu na 

jízdní řády naleznete ke stažení na webu Centra sociální a ošetřovatelské pomoci Praha 5 



106 
 

(http://www.csop5.cz/page/vylety/) nebo na stránkách společnosti Velká dobrodružství 

(www.veldo.cz). Trasu lze jít, kdykoliv budete chtít.  

 

Komunitní centrum Prádelna a Louka  

Provoz komunitních center Prádelna a Louka pokračoval i v roce 2022 v normálním režimu, 

samozřejmě za dodržování všech aktuálních nařízení a omezení.  

Studenti z řad seniorů v lednu zakončili zimní semestr vzdělávacích kurzů a od února 

pokračovali ve studiu v letním semestru. Stávající i noví zájemci se tedy mohou zdokonalovat 

v cizích jazycích, zlepšovat svoje znalosti v práci s počítačem nebo se naučit naplno využívat 

tablet či chytrý telefon. Kromě toho nechybí ani řada zdravotních cvičení a pohybových aktivit 

v Komunitním centru Prádelna a pravidelné tvůrčí dílny a výtvarná setkání v Komunitním 

centru Louka.  

V půlce ledna 2022 byla v KC Prádelna otevřena komunitní knihovna, která je určena pro 

pravidelné návštěvníky centra a slouží jako klidné útočiště, prostor, kam se dá posadit 

s knihou, popřípadě zde zanechat svoje přečtené knihy a vyměnit je za jiné. Zároveň je 

knihovna otevřena při příležitosti konání oblíbených výměnných bazarů pro veřejnost, tzv. 

swapů, kdy funguje jako místo pro výměnu knih.  

Na konec měsíce února bylo připraveno tematické setkání věnované Jožemu Plečnikovi. 

Účastníci si společně připomenuli 150. výročí narození tohoto významného slovinského 

architekta a urbanisty, který svou prací ve 20. a 30. letech 20. století pro československou 

prezidentskou kancelář významně přispěl k současnému vzhledu Pražského hradu.  

Duben se v komunitních centrech Prádelna a Louka nesl tradičně v duchu příprav na 

velikonoční svátky. Senioři se zúčastnili oblíbených tvůrčích dílen a workshopů, kde si pod 

vedením lektorů vytvořili originální velikonoční květinové dekorace a stylové doplňky s jarní 

tematikou. 

Také prázdniny přinesly návštěvníkům Komunitního centra Prádelna bohatý program. V srpnu 

si mohli senioři zacvičit na zahradě, zahrát stolní tenis nebo pétanque či se vydat na celodenní 

poznávací výlety mimo hlavní město. 

Nechyběl ani open air koncert v podání známých a oblíbených interpretů – Dany Kláskové 

a Pavla Skalického. Tentokrát nesl název „Ku Praze uhání vlak aneb písničky pražských 

hospůdek a kabaretů“.  
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V srpnu se nabízela příležitost navštívit Letní Staropramen iKavárnu, kde jsou k dispozici 

notebooky s připojením na internet, poskytující tak zázemí pro kontrolu e-mailů, rozeslání 

fotografií z letních akcí nebo přečtení aktualit ve společenském i kulturním dění. Specialitou 

letní verze této internetové kavárny byla však navíc možnost ochutnat nealkoholický nápoj 

z produkce Pivovaru Staropramen.  

Je to další forma dlouhodobé spolupráce s Pivovary Staropramen, významnou místní firmou, 

která v rámci společenské odpovědnosti a péče o lokalitu komunitní centrum podporuje. 

Kromě výše uvedené produktové podpory, která se nevztahuje pouze na zmiňovanou iKavárnu, 

nýbrž také na různé vernisáže a podobné společenské akce, společnost organizuje každoroční 

akci Community Days neboli Dny, kdy pomáháme, během nichž se zvelebují a vybavují 

prostory centra. Dokonce i v nelehké pandemické době Pivovary Staropramen poskytovaly 

každoročně finanční podporu, z níž se třeba vybudovala komunitní knihovna a mnoho dalšího.  

Vrchol letního programu pro seniory pak již několik posledních let představuje exkurze právě 

do Pivovaru Staropramen, jež bývá spojená s degustací piv. Letos se uskutečnila na úplný 

závěr léta, ve čtvrtek 1. září 2022.  

Kromě začátku zimního semestru kurzů pro seniory nabídla v září Prádelna také řadu akcí pro 

veřejnost. Tematicky k začátku nového školního roku byl nachystán tzv. Dětský swap, další 

z cyklu výměnných bazarů pro veřejnost, který je ale v tomto případě zaměřen pouze na děti.  

Dále se mohli senioři zúčastnit workshopu „Bylinky u nás doma“ zajišťovaného Botanickou 

zahradou hl. m. Prahy a vydat se na vycházku s průvodcem do Betlémské kaple.  

V září roku 2019 se mohli návštěvníci Galerie Prádelna při Komunitním centru Prádelna 

v Holečkově ulici seznámit s průřezem tvorby malířky Jany Švástové. Na podzim 2022 

přichystala tato autorka kurz akvarelu pod jejím vedením. Je určen pro naprosté začátečníky 

i mírně pokročilé bez omezení věku. Zájemci dle slov lektorky nemuseli mít obavy, že neumí 

kreslit, společně postupovali krok za krokem a poznávali jednotlivé techniky akvarelu. Naučili 

se míchat barvy, kompozice a tonální hodnota pro ně nebudou prázdné pojmy, dozvěděli se, 

co je to malovat mokré do suchého, mokré do mokrého a spoustu dalších užitečných 

informací.   
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Pocta Ludvíku Očenáškovi  

Výrazné 150. výročí narození letos patří významnému českému konstruktérovi a vynálezci, 

který se výrazně podílel především na rozvoji raketové techniky – Ludvíku Očenáškovi. Této 

zajímavé osobnosti je věnován poměrně rozsáhlý a komplexní projekt městské části Praha 5, 

do kterého se zapojili žáci základních škol a také senioři z obou komunitních center. Senioři 

z KC Louka se rozhodli téma Ludvíka Očenáška zpracovávat výtvarně v podobě kresby portrétu 

a vytvoření busty, senioři z KC Prádelna spolupracovali se ZŠ Grafická a společně se zabývali 

jeho životem z hlediska genealogie. Dle ohlasu a reakcí návštěvníků měly tyto aktivity skutečný 

význam a přínos v komunitní činnosti se všemi věkovými i společenskými skupinami.  

 

Projekt vznikl ve spolupráci s Velvyslanectvím Litvy, na jejímž sídle visí pamětní deska, která 

připomíná Očenáškovu statečnost při odbojové činnosti za první světové války. Právě 

na Klamovce nedaleko dnešního sídla Litevské ambasády stála usedlost Demartinka, kde 

Očenášek odposlouchával a dešifroval Očenášek tajné depeše mezi Vídní a Berlínem. 

Ludvík Očenášek byl zároveň zapáleným sokolem a vynálezcem. Jeho pokusy s vypouštěním 

raket jsou mimo jiné součástí muzea raketové techniky ve Spojených státech. I tuto životní 

etapu přiblížil jeden ze šesti týmů, které přiblíží osobnost Ludvíka Očenáška z mnoha úhlů 

pohledu.  
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Hřebenka – Místo jeslí dvě dětské skupiny 

Centrum sociální a ošetřovatelské pomoci Praha 5 zahájilo provoz dvou dětských skupin Na 

Hřebenkách. Od 1. ledna 2022 provozuje příspěvková organizace Centrum sociální 

a ošetřovatelské pomoci Praha 5 dvě dětské skupiny Hřebenka, které nahradily dosavadní jesle 

Hřebenka. Tyto dvě dětské skupiny jsou zaevidovány Ministerstvem práce a sociálních věcí.  

Péče o děti ve věku od 15 měsíců do tří let byla v objektu na Hřebenkách poskytována formou 

dětských jeslí do konce roku 2021 na základě živnostenského oprávnění. Od Nového roku se 

jesle Na Hřebenkách transformovaly do dvou dětských skupin. Novela zákona o dětských 

skupinách přinesla a stanovila řadu povinností pro provoz dětských skupin. Od maximálního 

počtu dětí a jejich věku, odpovídajícího počtu pečujících osob a jejich odborné způsobilosti, 

technických a hygienických požadavků na prostory a provoz, stravování, financování až po 

kvalitu poskytovaných služeb v oblasti péče o děti a naplňování jejich potřeb, koncepce 

výchovy a péče se stanovením vnitřních pravidel a plánu péče.  

Pro rodiče, kteří se potřebují vrátit do práce, vznikla možnost si vybrat z alternativ, kam své 

dítě v místě bydliště a okolí dají. Praxe ukazuje, že někdy se nedaří dítě umístit z kapacitních 

důvodů v mateřské škole nebo i nízký věk dítěte sehrává bohužel negativní roli.  

Dětské skupiny Hřebenka se nacházejí v dostupné a klidné lokalitě plné zeleně, parků a zahrad. 

Dispozičně jsou situovány do dvou moderně vybavených budov, hospodářské a provozní. 

Provozní budova je dvoupatrová s přízemní venkovní hrací terasou. Provozy jsou odděleny 

a rozděleny na dětskou skupinu mladších dětí, která je v přízemí budovy, starší děti mají své 

zázemí v 1. patře budovy. Celková kapacita obou dětských skupin je 48 dětí ve věku od 15 

měsíců do tří let věku. Plán výchovy a péče reflektuje věkové složení dětí, zohledňuje 

individuální potřeby dětí vzhledem k jejich zdravotnímu a psychickému stavu a je zaměřen 

na rozvoj schopností, kulturních a hygienických návyků, formování osobnosti dítěte a jeho 

fyzický a psychický vývoj. 

 

Výlety pro seniory v roce 2022 směřovali do Kutné Hory a na Plasy 

V květnu 2022 Odbor sociální problematiky a prevence kriminality ÚMČ Praha 5 pořádal výlet 

pro seniory autobusem do Kutné Hory. V královském městě stříbra navštívili senioři sedleckou 

středověkou katedrálu P. Marie se Santiniho úpravou a slavnou kostnici. Procházku historickým 

centrem završili komentovanou prohlídkou chrámu sv. Barbory.  
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Výlet byl naplánován ve dvou termínech se stejným programem. Pro zájemce z řad seniorů 

bylo připraveno 130 míst.  

Následně se senioři vypravili na výlet, který tvoří součást dlouhodobějšího projektu 

věnovaného osobnosti geniálního vynálezce, konstruktéra, raketového vizionáře, ale také 

významného sokola a odbojáře Ludvíka Očenáška. Dne 26. května 2022 totiž senioři navštívili 

Plasy, prohlédli si město a prozkoumali minimálně část naučné stezky Ludvíka Očenáška, 

kterou vybudovalo místní sdružení a v roce 2008 zpřístupnilo veřejnosti.  

Celodenní výlet do Plasů však nebyl věnován pouze odkazu Očenáška. Senioři si také prošli 

a prohlédli nejzajímavější místa města. 

 

Nové komunitní centrum otvírá brány 

Po významné rekonstrukci interiéru přišel konečně čas se o prostory evangelického kostela 

Prahy 5 podělit a otevřít dveře široké veřejnosti. Od dubna tak Komunitní prostor Smíchov 

(KPS) nabízí v rámci programu množství tanečních a pohybových aktivit, mezigenerační 

skupinová rozvojová setkávání, hravě edukativní kurzy pro děti, truhlářskou dílnu či šachový 

klub, kam mohou přijít všichni lidé se zájmem o seberozvoj, komunitní sdílení nebo jen 

poklidné trávení času. Centrum sídlí na adrese Na Doubkové 2040/8.  

Po proběhlé slavnostní kolaudaci 23. dubna 2022 pořádal KPS sousedský festival Koloběh, jenž 

se konal ve dnech 27. a 28. května. Hlavní bod programu představovala experimentální 

dramatická prezentace projektu Tvůrčí laboratoř současnosti na téma „udržitelnost života ve 

městě“, prezentovaná žáky základních a středních škol jako výstup půlročních divadelních lekcí 

organizovaných KPS. Kromě představení a občerstvení si bylo možné vyzkoušet zajímavé 

pohybové a divadelní workshopy pod vedením našich lektorů i zahraničních hostů.  

 

V Plzeňské se otevře nové pracoviště CSOP 

Centrum sociální a ošetřovatelské pomoci Praha 5, p. o., (CSOP) otevřela další nové 

detašované pracoviště pečovatelské služby v druhé polovině května 2022, a to na adrese 

Plzeňská 174. 
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Radnice Prahy 5 letos dokončila rekonstrukci prostor vily Áda v Košířích. Součástí rekonstrukce 

bylo i vybudování výtahu, který umožní do celého domu bezbariérový přístup. V prvním patře 

vily byly pro CSOP zrekonstruovány prostory, kde bude zřízeno další detašované pracoviště 

pečovatelské služby. Provoz tohoto pracoviště byl zahájen v průběhu května 2022.  

 

Občané Košíř, Cibulek, Hřebenek, Motola a okolních lokalit budou mít v samotném srdci Košíř 

k dispozici svůj profesionální pečovatelský tým tvořený koordinátorkou, pečovatelkami 

a sociální pracovnicí. Princip jít za těmi, kteří pomoc potřebují, vycházel ze zkušeností prvního 

detašovaného pracoviště pečovatelské služby, které CSOP loni otevřelo na Barrandově. Cílem 

zřízení detašovaného pracoviště v další lokalitě je být nablízku těm, kteří služby potřebují, 

a třeba o nich zatím ani nevědí. Právě dostupnost služeb je klíčovým tématem v situacích, se 

kterými se seniorská veřejnost potýká. Občané Košíř a okolních lokalit budou mít možnost se 

přijít poradit, zkonzultovat svou situaci či požádat o zajištění pomoci například s péčí 

o domácnost, nákupy, dovozem a přípravou jídla, hygienou, úklidem, doprovodem k lékaři, na 

jednání nebo doprovodem na vycházku či přepravou Taxíkem Maxíkem. Pečovatelská služba 

také nabízí rodinám či osobám pečujícím základní poradenství spočívající ve vytipování 

vhodných sociálních a dalších služeb, které jim mohou pomoci péči o blízkého zkvalitnit 

a zefektivnit.  
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Seniorská veřejnost v tomto novém detašovaném pracovišti může získat informace o dalších 

možnostech, které poskytuje CSOP, jako jsou například služby pobytového odlehčovacího 

zařízení Na Neklance 15, o bydlení, které nabízejí domy s pečovatelskou službou v Praze 5 pro 

seniory, o nabídce wellness center s nabídkou služeb pedikúry, kadeřnictví, masáží a koupelí. 

Dále zde získá informace o aktivizačních a vzdělávacích programech a akcích, které nabízí 

komunitní centra Prádelna, Louka a nově i Konírna.  

 

Praha 5 pomáhá lidem v nouzi 

V dnešní době je stále obtížnější najít v Praze bydlení, které by odpovídalo finančním 

možnostem rodin i jednotlivců. Situaci zhoršuje stoupající inflace, vysoké ceny elektrické 

energie a plynu a s tím související zdražování služeb. Mnoho Pražanů se ocitá na samé hranici 

životního minima.  

„I mezi našimi občany jsou lidé s různými osudy a handicapy, což jim neumožňuje najít si 

standardní vlastní nebo nájemní bydlení,“ řekl místostarosta Lukáš Herold. Obec nebo městská 

část proto spolupracuje s neziskovými organizacemi a poskytovateli sociálních služeb.  

Nejdelší spolupráce mezi Městskou částí Prahy 5 trvá s občanským sdružením Naděje. 

Neziskovka zajišťuje různé druhy služeb, od duchovních po zdravotní, pro lidi ve stáří, bez 

domova, s handicapem, pro ohrožené rodiny, děti a mládež. Pro tyto účely poskytla pátá 

městská část pět malometrážních bytů za přijatelnou výši nájemného.  

S organizací Arcidiecézní charita Praha, která má v péči Azylový dům Gloria, uzavřela pátá 

městská část spolupráci před dvěma lety. Postupně také uvolnila tři byty pro pomoc začínajícím 

maminkám s dětmi. I na děti bez rodičů vedení Prahy 5 myslelo a spojilo se s Centrem služeb 

pro rodinu a dítě a dětským domovem Charlotty Masarykové. Městská část vyčlenila jeden byt, 

kde žije vychovatelka se čtyřmi až pěti dětmi, pro které hledají vhodnou pěstounskou péči, 

nebo čekají na vyřešení složité rodinné situace.  

 

Bydlení pro seniory – Raudnitzův pavilon 

Vzhledem k nárůstu počtu seniorů, kteří potřebují neodkladnou péči se radnice městské části 

snaží o navýšení kapacity v domech s pečovatelskou službou a rozhodla o výstavbě nového 
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Raudnitzova pavilonu.  Letos byl položen základní kamen v blízkosti Raudnitzova domu 

v Hlubočepích. 

Vznikne nový pavilon s pečovatelskou službou a s potřebnými byty pro seniory. Slavnostního 

položení kamene se zúčastnila paní starostka městské části Mgr. Renáta Zajíčková, 

místostarosta JUDr. Tomáš Homola a radní JUDr. Petr Lachnit a další místostarostové a radní. 

Na projektu spolupracovalo studio ADNsarchitekti. 

 

Nemocnice na Homolce znovu otevírá bazén i gastroenterologii 

Nemocnice Na Homolce v roce 2022 znovu uvedla do provozu bazén, který je součástí 

relaxačního centra R-centrum Homolka. Centrum tak opět sloužží jak veřejnosti, tak 

i zdravotníkům a pacientům z Homolky a z blízké Fakultní nemocnice v Motole, stejně jako 

tomu bylo od 90. let.  

Bazén byl na několik týdnů uzavřen proto, že na konci loňského roku vypršela platnost smlouvy 

s předchozím nájemcem a provozovatelem. I přes veškerou snahu vybrat na základě veřejné 

zakázky nového provozovatele, se do výběrového řízení nikdo nepřihlásil. „Vzhledem k velkému 
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zájmu o bazén a služby relaxačního centra, především ze strany občanů Prahy 5, jsme se 

nakonec rozhodli R-centrum Homolka provozovat sami,“ sdělil ředitel nemocnice Petr Polouček.  

Bazén o délce 25 metrů s pozvolným vstupem do vody je vyhledáván především pro výbornou 

kvalitu vody. Centrum prošlo v nedávné době několika provozními úpravami, především 

v oblasti zázemí. Na bazén navazuje prostorná zimní zahrada, která se postupně bude využívat 

pro lekce jógy nebo k příjemnému posezení a k odpočinku. Nemocnice na interním oddělení 

rovněž slavnostně otevřela nové prostory gastroenterologického pracoviště. Pacienti budou mít 

k dispozici kvalitnější endoskopickou péči s příjemnějším zázemím. 

 

Dětem čtou pohádky babičky a dědečkové 

Nezisková organizace Mezi námi, o. p. s., se zabývá mezigeneračním propojováním, především 

dětí a seniorů. Jedním z jejích projektů je dobrovolnický program pro seniory, kteří dochází 

číst dětem do mateřských škol před spaním pohádky. Takovým seniorům se říká „pohádkové 

čtecí babičky a dědečkové“.  

Na Praze 5 senioři dobrovolníci působí v MŠ Domeček, MŠ Rozmarýnek, MŠ U Bobříka, MŠ 

U Rumcajse. „Čtení prospívá jak seniorům, kteří se udržují ve fyzické i psychické kondici, tak 

dětem, kteří přicházejí do kontaktu s nimi a mohou se od nich mnohému naučit. Poslouchání 

pohádek pak vytváří vztah k jazyku i tvorbě příběhů,“ uvedla Eliška Beluhová z organizace Mezi 

námi, o. p. s. Čtení si chválí jak děti, tak senioři a je vítanou pomocí i pracovníkům ve školkách.  

„Senioři se stávají členy Klubu pohádkových čtecích babiček a dědečků a účastní se společných 

akcí pořádaných organizací Mezi námi. Mohou si tak nejen vyměňovat zážitky ze čtení, ale 

i navazovat nová přátelství,“ vysvětlila Eliška Beluhová. 

 

Barrandov má nově zrekonstruovanou polikliniku 

Snížení energetické náročnosti provozu, komfortnější a modernější prostředí je výsledkem 

rekonstrukce polikliniky z 80. let v Krškově ulici na Barrandově.   

Do rekonstrukce budovy z 80. let investovala městská část celkem čtyřicet tři miliónů korun. 

V průběhu jedenácti měsíců proběhly za plného provozu stavební úpravy. Za tu dobu 

se podařilo provést celkové zateplení pláště budovy, včetně fasády, střech i teras.  
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Do rekonstrukce budovy, která začala v září 2021, investovala MČ Praha 5 ze svého rozpočtu. 

Stavební práce skončily v srpnu 2022 a provedla je neratovická firma KASTEN, s. r. o.  

Nezbytná byla výměna oken a slunolamů u vstupního portálu polikliniky. V rámci úprav došlo 

k přesunu venkovních klimatizačních jednotek z pláště budovy na střechu objektu. Povrchové 

úpravy čtyř tisíc metrů čtverečních fasád vychází z původního architektonického řešení. Budovu 

prozářila bílá omítka a v kombinaci s cihlovým obkladem a novým značením bylo docíleno 

moderního vzhledu polikliniky.  

Revitalizace se chodu polikliniky prakticky žádným zásadním způsobem nedotkla. Docházelo 

pouze k drobným provozním omezením, která byla nezbytná kvůli nutným stavebním 

úpravám. Na základě provedené rekonstrukce dojde k významnému snížení energetické 

náročnosti budovy a úspoře provozních nákladů. 

 

 

 

 



116 
 

Vzniká další prostor pro setkávání 

Vedení radnice Prahy 5 schválilo záměr pronájmu nebytového prostoru ve Švédské ulici 1844, 

1845 pro Centrum sociální a ošetřovatelské pomoci Praha 5, p. o. Vznikne v něm detašované 

pracoviště Komunitního centra Prádelna (KCP). 

To nyní sídlí v Holečkově ulici 38a, kde svou činnost provozuje od roku 2012. Za dobu svého 

dlouhodobého fungování si vytvořilo nejen stálou řadu návštěvníků, zájemců a i příznivců, ale 

společně s dalšími komunitními centry Louka a Konírna zajišťuje ucelený systém nabídky 

vzdělávacích a aktivizačních programů s podporou mezigeneračních vztahů. Svým 

návštěvníkům KCP nabízí multifunkční komunikační prostor pro nejširší veřejnost se zaměřením 

na seniory, pro které je připravena pestrá nabídka vzdělávacích a aktivizačních programů, mezi 

oblíbené patří pohybové aktivity, zdravotní cvičení, jazykové kurzy, semináře, workshopy, 

tvůrčí dílny apod. Koncepce center je založena na filozofii společného setkávání se napříč 

cílovými skupinami, vzájemného sdílení a zprostředkování kontaktu se společenským 

prostředím, což znamená samozřejmě i prevenci osamocení zejména pro seniorskou veřejnost 

a podporu mezigeneračních vztahů.  

Do nových prostor se přesune část seniorských pohybových aktivit, kterým již kvůli velkému 

zájmu stávající kapacita tělocvičny v centru v Holečkově ulici nedostačuje. Mělo by to alespoň 

částečně uspokojit převis poptávky po některých z těch nejžádanějších cvičení a pohybových 

aktivit. Kromě toho však nové prostory představují také příležitost k rozšíření nabídky 

a oslovení dalších skupin potenciálních klientů. Konkrétně se jedná o rodiny s dětmi, zejména 

zapojení matek s malými dětmi do činnosti komunitního centra, neboť podobně jako senioři je 

právě tato skupina ohrožena sociální izolací až jistou formou vyloučení.  

Nové prostory poslouží i jako zázemí pro studentská nebo poloprofesionální divadla malých 

forem, komponované pořady, tematické diskusní večery, setkání se zajímavými lidmi apod. 

Cílem je vybudovat a rozšířit i kolem tohoto centra komunitu, jež atraktivní prostor oživí 

a naplní smyslem vzájemného sdílení a setkávání se.  

 

Dobročinný obchod Sue Ryder na Smíchově 

Městská část Praha 5 otevřela dobročinný obchod Sue Ryder v Preslově ulici. Akce se zúčastnila 

místostarostka MČ Prahy 5 Monika Shaw Salajová a zpěvák Matěj Ruppert. 
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Zakladatelka Lady Sue Ryder patřila k významným osobnostem Československa a České 

republiky. Již od II světové války pomáhala československým seniorům. Z počátku především 

individuálně formou invalidních vozíků a léků, které zde nebyly v té době dostupné. Dlouhá 

léta také snila o založení domova s pečovatelskou službou.  V roce 1998 se jí konečně podařilo 

založit neziskovou organizaci, která pomáhá seniorům a jejich blízkým najít odpovědi na složité 

situace, které přináší stáří. Kromě domova občanům, kteří se bez cizí pomoci neobejdou, 

poskytuje neziskovka osobní asistenci, poradenství, linku pomoci a vzdělává ostatní pečovatele 

v důstojné péči a v paliativním přístupu, aby staří lidé nemuseli umírat v nemocnicích. 

 “Dobročinné obchody pro seniory jsou potřeba. Vážíme si, že na Pětce byl otevřený obchod, 

který přináší smysluplnou pomoc. Vydělané peníze slouží především na financování péče 

o seniory a té není nikdy dostatek“, dodává místostarostka Monika Shaw Salajová. 

Veškerý výtěžek obchodu půjde na financování služeb Sue Ryder pro seniory. 
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Sportovní dění v Praze 5 

 

Kluziště Smíchov 

Bruslení u kostela v zimních měsících je velmi populární. Kluziště za kostelem sv. Václava na 

Smíchově na začátku roku 2022 v podstatě praskalo ve švech stejně jako v minulých letech. 

Byl potřeba zavést i rezervační systém, který se plně využíval.  Ledová plocha na náměstí 14. 

října na Smíchově ukončila svůj provoz až v březnu 2022.  

 

22. ročník Sportisimo 1/2 Maratonu Praha 2022 

Dne 2. dubna 2022 odstartoval již 22. ročník Sportisimo 1/2 Maratonu Praha 2022. Každým 

rokem slyšíme ze strany běžců a diváků komentáře, jakým je Praha okouzlujícím městem a s 

jakou oblibou se sem rádi vracejí jako běžci i jako turisté. Je zřejmé, že den závodu pro občany 

Prahy 5 není jen sváteční událostí, ale jsou to také drobné nepříjemnosti spojené s dopravními 

omezeními. Úspěšnost akce ale ukazuje, že drobné nepodholí je vyváženo úspěšnou akcí.  Na 

Praze 5 se běželo těmito ulicemi: Palackého most, Lidická, Svornosti, Strakonická, Hořejší 

nábřeží, Nábřežní, Janáčkovo nábřeží, Most Legií 

 

Klubovna skautů DH Okrouhlík poblíž Klamovky v novém kabátu 

Zrekonstruované prostory pro klubové schůzky umožní nově pohodlné skladování herních 

pomůcek a nabízí i zázemí pro relaxování a odpočinek. Součástí přestavby byla také technická 

obnova objektu od elektroinstalace až po fasády a venkovní schodiště. 
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Investice mimo jiné umožnila vybudování oddělených sociálních zařízení pro dívky a chlapce, 

a celkově lepší hygienické zázemí. Nezapomnělo se ani na zvelebení nejbližšího okolí, kde 

přibyly například nové lavičky. 

Revitalizace skautské klubovny je dalším dílkem do skládačky mnoha investičních projektů 

městské části do volnočasových aktivit mládeže a zvelebení veřejných prostor. Stavební úpravy 

vyšly v tomto případě na 3,5 milionu korun. 

 

Seniorský turnaj ve stolním tenisu 

Jednou z nejvýraznějších seniorských sportovních akcí bývá každoroční turnaj SENzačních 

SENiorů ve stolním tenisu, který se koná pravidelně koncem ledna v Komunitním centru 

Prádelna. Podle radního Petra Lachnita turnaj letos proběhl již poosmé a začátkem února byli 

vyhlášeni vítězové všech kategorií. 

 

109. ČEZ Primátorky 

Pražské Primátorky se vrátili zpět po dvou letech ve dnech 4.- 5. června 2022 na náplavku 

Rašínova nábřeží. Městská část Praha 5 hrdě podporuje tradiční svátek veslování v srdci Prahy 
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a každoročně uděluje záštitu nad druhým závodem nedělního programu, kterým je finále 

osmiveslic starších žáků „O pohár starostky Prahy 5“. 

Poprvé v rámci doprovodného programu Pražských Primátorek mohli návštěvníci zavítat do 

galerijních prostor KOBKY 17 na Hořejším nábřeží smíchovské náplavky. Výstava, která 

otevřela své dveře veřejnosti 27. května trvala až do 9. června. A právě závodní víkend byl 

ideální příležitostí, jak si zpestřit program na náplavce. 

Pod taktovkou kormidelnice Martiny Součkové obhájila mužská osma VK Slavia Praha loňský 

titul. Mezi ženami dominovalo společenství SK HAMR a VK Blesk. Při krásném počasí a skvělé 

atmosféře se jel zároveň i jedenáctý ročník závodu osmiveslic s kormidelníkem starších žáků 

O pohár starosty Prahy 5. Tentokrát vyhrál tým z Veslařského klubu Olomouc. Pohár jim 

osobně předala starostka Pětky Renáta Zajíčková. 

 

Chcete si zahrát stolní tenis? 

Šest nových pingpongových stolů čerstvě zdobí veřejný prostor pátého obvodu.  

Milovníci stolního tenisu je najdou v parcích Klamovka a Kavalírka, na dětském hřišti 

Nepomucká, Na Šmukýřce u autobusové zastávky, u Mateřské školy Duha v Trojdílné ulici a na 

sportovišti Vejražkova. Projekt vznikl na základě loňského ročníku Participativního rozpočtu. 
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Stoly jsou mobilní a jejich umístění nemusí být definitivní. Občané je mohou využívat 

bezplatně. Například v Košířích býval nedostatek nízkoprahové, veřejné sportovní 

infrastruktury a stolní tenis se jevil jako vhodný a multigenerační, na prostor nenáročný sport. 

Letos se počítá s otevřením dalších sportovních zařízení ve veřejném prostoru. Například hřiště 

na nohejbal a volejbal Farkáň, minigolfu na Barrandově či hřiště na pétanque na Waltrovce. 

 

Nový projekt podporuje chůzi 

Pojďte s námi cestou ke zdraví!“ To bylo motto dubnové výzvy projektu 10 000 kroků, který 

vznikl v roce 2021 jako reakce na koronavirus. Snahou bylo, aby lidé zařadili chůzi nebo běh 

mezi své každodenní činnosti a udělali tak něco pro své zdraví. 

Cílem projektu připraveného neziskovou organizací Partnerství pro městskou mobilitu bylo 

a je motivovat k pravidelné aktivitě vykonané po svých vlastních nohou, a to alespoň po dobu 

jednoho měsíce. Výzva 10 000 kroků pracuje s magickou hranicí deseti tisíc, což zhruba 

odpovídá 7,5 kilometru. Ve skutečnosti však stačí mnohem méně kroků, aby byl organismus 

odolnější. Důležitější, než objem je spíše pravidelnost, svižné tempo a příjemné prostředí.  

Aktivitu bylo možné v rámci výzvy monitorovat na jakémkoliv zařízení a následně ji účastníci 

v podobě printscreenu nahrávali do svého profilu. Každý kilometr byl bodově ohodnocen, 

přičemž byl zohledněn věk účastníka a jeho BMI. Snahou bylo umožnit umístění na prvních 

místech „výkonnostního“ žebříčku i starším lidem a lidem s vysokým BMI.  

Svou účastí tak lidé mohli plnit nejen svou osobní výzvu, ale také motivovat ostatní. To jde 

díky týmům, které si účastníci mohli utvořit. Obecně platí, že vzájemné povzbuzení, spolupráce 

a pomoc jsou tou nejlepší motivací těm, kteří to nejvíce potřebují.  

Celá výzva probíhala v úzké spolupráci s jednotlivými městy, která své občany o výzvě 

informují, aktivně je podporují v chůzi a pro ty nejlepší připravují vyhlášení a zajímavé ceny.  

V roce 2022 proběhla kromě jarní výzvy i ta říjnová. Pro zjednodušení záznamů bylo možné 

využít novinku letošního října, kterou byla mobilní aplikace 10 000 kroků. Tipy na výlety 

po Praze 5 bylo možno nalézt na geoportálu:  https://geoportal.praha5.cz/  v sekci: Výlety 

okolo Pětky.  
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110 výročí SK Motorletu – Dětský den s Motorletem 

Fotbalový Motorlet slaví 110 let a všichni příznivci sportu mohli 18. června 2022 se svými dětmi 

oslavit významné sportovní výročí městské části Prahy 5. 

Historie Motorletu Praha sahá do roku 1912, kdy v Jinonicích – Butovicích vznikl první kroužek 

kopané. O rok později byl založen klub, který nesl název SK Butovice. Od té doby se začala 

psát éra známého pražského fotbalového klubu. Historicky se fotbalový klub Motorlet Praha 

řadí mezi celky, které si zakládají na práci s mládeží. „Aktuálně má Motorlet 14 mládežnických 

celků, které klub reprezentují v nejvyšších soutěžích, a to na úrovni první či druhé ligy,“ říká 

předseda klubu Rudolf Blažek. 

Mezi odchovance Motorletu patří mimo jiné Petr Mikolanda, Jan Holenda, Dominik Plechatý 

či Jan Fortelný. V klubu působili ale i významní trenéři David Vavruška, Jakub Dovalil, krátký 

čas v jeho řadách strávil dokonce i Jindřich Trpišovský. 
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Areál na Motorletu se v posledních letech rozrůstá, a to až do současné podoby, kdy 

se na adrese Butovická nachází fotbalový stadion s travnatým hřištěm, velké hřiště s umělým 

povrchem třetí generace, dvě menší hřiště s umělým povrchem čtvrté generace a menší plocha 

s travnatým povrchem. 

Největších úspěchů dosahoval klub v roce 1963, kdy se podařilo postoupit do nejvyšší soutěže 

a stal se pro soutěžní ročník 1963–1964 příslušníkem 1. fotbalové ligy.   

Za mužstvo tehdy nastupovaly významné osobnosti, jako byli hráči Hemele, Pešek, Hertl, Fišer 

či Mošnička. Účast v nejvyšší soutěži trvala pouze rok, přesto se jedná o výrazný milník 

v klubové historii, který bychom si měli pravidelně připomínat.   

Tým A Motorletu aktuálně nastupuje v ČFL, kde se drží ve třetí čtvrtině soutěže na velmi 

obstojném osmém místě. Mužstvo koučuje jako hlavní trenér Martin Poustka, který v minulosti 

vedl i pražskou Slavii.  

 

Sokolský slet na ZŠ na Barrandově 

Na základní škole na Barrandově si připomněli všichni žáci již 140. výročí od prvního 

všesokolského sletu a také 150 let od narození zakladatele Sokola Ludvíka Očenáška. Sokolský 

slet zahájila starostka Mgr. Renáta Zajíčková a pan radní MgA David Dušek. 

V letošním roce slaví ZŠ na Barrandově 150. výročí narození Ludvíka Očenáška 

slavného konstruktéra a vynálezce, který významně přispěl především k rozvoji raketové 

techniky.  Jeho vlastenecké cítění a aktivní činnost v Sokole připomíná putovní výstava. 
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Hořejší nábřeží bude žít v zimě i v létě 

Sportovní areál na Hořejším nábřeží bude otevřen i zimním sportům, prostor dosavadního 

hřiště čeká rekonstrukce. V plánu je výstavba multifunkčního hřiště, které nabídne nejen vyžití 

pro míčové sporty, ale v zimě i ledovou plochu. Tartan bude čítat rozlohu 24 x 44 metrů, v zimě 

se promění v ledový povrch o velikosti 40 x 20 metrů.   

Vznikne zde i zázemí, jako jsou šatny, sprchy, toalety, občerstvení i venkovní posezení pro 

návštěvníky. Součástí projektu bude i skatepark, který budou využívat hlavně menší děti. 

Výstavba začala na podzim roku 2022.  

„Našim cílem je otevřít tento prostor i pro měsíce, kdy není v Praze příliš hezky. Během 

covidové pandemie jsme měli na pozemku ZŠ Tyršova postavenou ledovou plochu o rozměrech 

20 x 30 metrů. Byla obsazena od rána do večera. Mělo to několik nedostatků – agregát byl 

příliš blízko školní budově a jeho chod mohl rušit děti ve třídách,“ vysvětluje radní Prahy 5 

David Dušek.   

Kvůli hluku proto radnice hledala jinou lokalitu a volba padla na Hořejší nábřeží. V podzimních 

a zimních měsících by měl ledovou plochu podporovat agregát a vzhledem k více než 

stometrové vzdálenosti od obytných domů by neměl rušit. Současně s ním se dočká 

rekonstrukce i skatepark. Je sice jen šest let starý, ale už je vážně poničený. Hlavně koloběžky 

s tvrdými koly ničily jeho desky, a tak nezbývalo nic jiného než jej, i z bezpečnostních důvodů, 

uzavřít a rozebrat. Nyní by měl projít kompletní rekonstrukcí.  

 

Adrenalinová zábava v centru Prahy 

Freestyle show, která neměla v Česku obdoby. Takový byl letošní Coollife Fest, jenž se odehrál 

dne 21. května 2022 na Smíchovské náplavce. Každoroční akce ukázala neobvyklou freestyle 

show, na níž předvedli své kousky nejlepší čeští skydiveři.  

V rámci festivalu se také uskutečnilo mistrovství České republiky jezdců na BMX v miniramp 

na pontonu uprostřed Vltavy. Představili se zde reprezentanti a legendy českého freeskiingu 

a snowboardingu. A nechyběla ani exhibice Highjump a Flyboard show v prostorách Cool City, 

které Prima Cool postavila na Smíchovské náplavce.  

V rámci festivalu se také konala cestovatelská neděle a návštěvníci zhlédli řadu přednášek, 

workshopů a kulturních představení. Cílem akce bylo ukázat Pražanům netradiční adrenalinové 

sporty v centru města, rozšířit cestovatelské a kulturní obzory a vytvořit příjemnou atmosféru 
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a místo pro vzájemné setkávání. Víkend zakončil koncert Paulieho Garanda a afterparty na 

Cargo Gallery. Celou akci bylo možné sledovat i prostřednictvím živého streamu na sociálních 

sítích.  

 

Jóga pod sluncem v parku Portheimka. Zažijte harmonii duše a těla! 

Praha 5 pozvala v tomto roce všechny příznivce jógy do parku Portheimka. Pravidelně každou 

středu zdarma pod vedením zkušených lektorek si mohli vyzkoušet různé styly cvičení. Akce 

pod záštitou městské části Praha 5 běžela během prázdnin 

 “Meditace spojená s cvičením vám pomůže nejen na bolavá záda. Jóga je pramen duchovního 

spojení a cviků, které hravě zvládne každý. Meditace vám pomůže odpočinout si od stresu 

a ještě získat nové přátele,” dodala Alena Přádná, která v letošním roce vede kurzy jógy 

v Portheimce poprvé. 

  

Vyhlášení dotačního programu na úhradu nákladů vyšších cen energií pro oblast 

sportu 

Městská část Praha 5 vyhlašuje mimořádný dvouletý dotační program pro oblast sportu: 

Úhrada nákladů vzniklých navýšením cen energií pro sportovní zařízení a sportovní kluby 

působící na území MČ Praha 5. 

Cílem a prioritou programu je zmírnění ekonomických dopadů na provozovatele sportovních 

zařízení a sportovní kluby, které si pronajímají prostory na území MČ P5 v souvislosti 

se zvýšením cen energií v letech 2022 nebo 2023.  Je určený především fyzickým a právnickým 
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osobám s předmětem činnosti zaměřeným na provozování tělovýchovných a sportovních 

zařízení nebo organizování sportovní činnosti, mající sídlo (bydliště) na území MČ Praha 5 nebo 

trvalé sportoviště na území MČ Praha 5, nebo v uplynulých dvou letech obdržely ze strany MČ 

Praha 5 dotaci – nestátní neziskové organizace, zejména spolky, nadace a nadační fondy, 

obecně prospěšné společnosti a ústavy, které mají jako hlavní předmět činnosti sport či aktivity 

související s jeho provozováním či podporou. 

Dotační program je koncipován jako dvouletá finanční podpora s možností využití poskytnutých 

finančních prostředků do 31. 12. 2023. 

 

Smíchovské ragby letos opět bodovalo 

Velmi úspěšnou sezonu hlásí Rugby Club Tatra Smíchov, největší ragbyový klub v ČR. Navzdory 

koronavirové krizi mu neklesl počet hráčů v žádné věkové kategorii, získal více peněz pro 

trenéry a na zahraniční výjezdy. Pro nadcházející sezony plánuje rekonstrukci svého areálu. 

Členská základna RC Tatra Smíchov čítá více než 450 hráčů a hráček už od čtyř let věku. 

Trénuje je více než čtyřicítka trenérů minimálně dvakrát týdně. Dlouhodobá práce s mládeží 

se úročí v silném zastoupení svěřenců klubu v národních výběrech všech kategorií. Uplynulá 

sezona navíc byla ve znamení nového systému nejvyšší soutěže mužů v klasickém 

patnáctkovém ragby, jejíž hlavní část se přesunula na letošní jaro.  

A tým mužů doplnily v této sezoně dvě zahraniční posily z Jihoafrické republiky. Mimochodem 

národní tým Jižní Afriky je úřadujícím mistrem světa. Njambula Mamondo a Zama Masilo 

především posílili hru roje, ale zároveň předávali své ragbyové zkušenosti mladým hráčům, 

když se účastnili jejich tréninků. „Njambula i Zama nám výrazně pomohli k zisku druhého místa 

v letošní extralize a bez jejich účasti bychom jen těžko mohli pomýšlet na takový úspěch,“ 

vysvětluje přínos obou hráčů Jan Oswald, trenér A týmu mužů.  

V ženských a mládežnických kategoriích Rugby Club Tatra Smíchov letos zaznamenal řadu 

úspěchů, a to nejen z pohledu výsledků, ale především díky předváděné hře, a to:  

Vítězství žen a dívek U18 v Mistrovství České republiky v ragby 7s.  

Vítězství v kategorii U14 a U16 v ragby XV. Totéž i v ragby 7s.  

Ve všech dalších kategoriích se umístily minimálně do 4. místa v celostátních soutěžích.  

Ragbistkou roku (za rok 2021, letos vyhlášeno) se stala tatrovačka Julie Doležilová. Kromě 

vítězství v kategorii Ragbistka roku získala Julie prvenství také v kategoriích Ragbistka roku do 



127 
 

18 let a Reprezentant/ka roku. „Omlazený tým žen odehrál letošní jaro s 21 hráčkami naprosto 

famózně. V nejvyšší soutěži, Elitní sérii, suverénně zvítězil A tým žen s náskokem 10 bodů. 

V nižší, 1. sérii si vedl B tým stejně suverénně a zvítězil s náskokem 14 bodů. V týmu se 

připravuje 11 sedmičkových reprezentantek,“ dodává trenér žen Stanislav Král.  

Praha 5 již několik let činnost smíchovského ragbyového klubu finančně podporuje. Například 

loni to bylo částkou 315 000 Kč, letos pak 330 000 Kč.  

 

Pumptrack v Hlubočepech: Pětka chystá další plochu pro aktivní trávení volného 

času 

Pumptrack je uměle vytvořený uzavřený okruh pro jízdu na kole, a pokud to povrch umožňuje, 

pak také pro jízdu na koloběžce, skateboardu nebo in-line bruslích. Dráhu je možné projíždět 

bez šlapání či odrážení. Okruh je vytvořený vlnami a klopenými zatáčkami, které umožňují 

udržovat a zvyšovat rychlost.  

A právě takový okruh chystá Městská část Praha 5 vybudovat na volném pozemku 

v Hlubočepech. „Patří sice hlavnímu městu, ale dohodli jsme se s ním na výpůjčce pro 

vybudování dráhy ke zdokonalování technických a jízdních dovedností zejména na kole, a to 

pro širokou veřejnost,“ vysvětlil David Dušek, radní pro oblast sportu. „Rada hlavního města 

Prahy uzavření smlouvy již schválila,“ dodal. Výpůjčku pozemku získala Praha 5 do doby, než 

bude svěřený do správy městské části. „Chceme, aby toto místo bylo možné využít pro 

volnočasové aktivity dětí i dospělých zejména z Hlubočep, Barrandova a Jinonic,“ upozornil 

David Dušek.  

Pumptrackový okruh bude navržený tak, aby byl hlavně zábavný a zároveň bezpečný i pro 

všechny tipy bikerů. Používat na něm budou moci jakékoliv kolo, a to ať už k tomu určené 

(MTB, BMX), trekové nebo i odrážedla. Náročné by nemělo být ani jeho vybudování. Praha 5 

zpevní povrch u okruhu, který bude hliněný. Ostatní plochy budou rovněž hliněné 

a zatravněné.   

 

Projekt aktivní město pokračoval i ve druhé části roku 2022  

Městská část Praha 5 se na základě velkého úspěchu projektu Aktivní město v letošním roce 

přispívá částkou 2 mil. Kč na pravidelné sportování dětí mladších 18 let.  Tedy nejen na letní 

tábory a aktivity. Do konce roku tak má možnost několik tisíc dětí z městské části Prahy 5 
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využít svůj příspěvek ve výši 1 000 Kč v souladu s pravidly na pravidelné sportovní aktivity. 

Registrovat do projektu bylo opět možné na webových stránkách www.aktivnimesto.cz. 

 

Praha 5 má investora na financování výstavby ledové plochy za končící Nikolajku 

Zimní stadion Nikolajka měl být po letních prázdninách bez ledu. Jeho provozovatel, společnost 

NIKO, ho od září 2022 chtěla uzavřít. Jako důvody uváděla havarijní stav strojovny, vysoké 

ceny energií a obavy z další možné vlny pandemie koronaviru. 

Zástupci vedení radnice Prahy 5, spolu s HC Smíchov a Krasobruslařským klubem Stadion 

Praha podepsali tedy po jednání dne 9. 8. 2022 Memorandum o spolupráci se společností 

Fermstav a.s. 

Memorandum zahrnuje podmínky budoucí spolupráce signatářů v souvislosti se záměrem 

investora k financování výstavby objektu s ledovou plochou na území MČ Praha 5, zejména 
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se zaměřením na hokej a krasobruslení a využitím takto vystavěného objektu Investorem, HC 

Smíchov a Krasobruslařským klubem. 

Signatáři jsou si vědomi zachovat na území MČ Praha 5 ledovou plochu, kde budou tyto kluby 

dále vykonávat svou činnost, a to zejména zajišťováním sportovních tréninků dětí a mládeže 

se zaměřením na hokej a krasobruslení, pořádáním sportovních utkání a soutěží apod. 

S ohledem na potřebu zajistit i v budoucnu sportovní vyžití obyvatel MČ Praha 5, jakož 

i činnost uvedených sportovních klubů. 

 

Populární kluziště, které na svém místě stojí od roku 1961, využívá pro své zápasy HC Smíchov 

(včetně zhruba tří stovek registrovaných dětí), krasobruslaři z klubu Stadion Praha, ale i nejširší 

veřejnost. V průběhu týdne sem chodí bruslit i školáci. Městská část provoz zimního stadionu 

podporuje dotacemi na provoz pro oba uvedené kluby. Nicméně objekt není v dobrém 

stavebním ani technickém stavu. Majitelé do něj dlouhodobě neinvestovali, investiční dotaci 

na rekonstrukci strojovny v roce 2020 sice získali, ale nikdy nepřijali.  
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Dagmar Havlová a Praha 5 plánuje na Barrandově novou katedrálu pro skejťáky 

Využití “mrtvých míst” v Praze inovativním způsobem, těch příkladů je v hlavním městě čím 

dál víc. Nejnovějším přírůstkem je ambiciózní projekt skateboardové “Katedrály” pod klenbou 

barrandovské estakády, který má uspokojit rostoucí poptávku pro sportoviště tohoto typu. 

Majitelkou pozemků určených pro stavbu je bývalá první dáma Dagmar Havlová.  

Největší skateboardingový park v Česku, kde najdou vyžití stovky sportovců, a který bude 

umožňovat i mezinárodní soutěže. Bude nejen pro skateboardisty, ale samozřejmě i pro 

bruslaře a koloběžkáře.  

V pondělí 12. září Dagmar Havlová podepsala s Prahou 5 Memorandum o záměru sportovní 

park postavit. Radnice již zahájila jednání se spoluinvestory. Název budoucího 

skateboardového svatostánku vznikl na základě mohutné betonové klenby zespoda mostu, 

který se nad prostorem budoucího sportovního parku klene.  

Dagmar Havlová při podpisu memoranda řekla: “Do spolupráce jsem šla především proto, že 

Davida Duška znám od jeho dětství, protože jeho rodina z prostředí disentu patřila do blízkého 

okruhu mého manžela.  Je tedy pro mě zárukou projektu.” Dodala, že Praha 5 skutečně 

potřebuje více venkovních sportovišť. 
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Předání plakety Bedřichu Pištíkovi a oslava 120 let Klubu atletů Smíchova 

Místostarostka MČ Praha 5 Monika Shaw Salajová a předseda Komise sportu Michal Kočanderle 

předali slavnostně 20. prosince plaketu v Klubu Santoška při příležitosti oslav 120 výročí 

založení Klubu atletů Smíchova předsedovi KAS Bedřichovi Pištíkovi za dlouhodobý rozvoj 

sportovců na Praze 5.  

Bedřich Pištík byl v minulosti úspěšným zápasníkem za Československo. Jeho vitalita svědčí 

o tom, že donedávna aktivně sportoval a v současné době je stále předsedou klubu s více než 

stoletou tradicí. Klub atletů Smíchov byl založený již za Rakouska-Uherska v roce 1902. 

Provozovaly se disciplíny těžké atletiky, zápas řecko-římský, zdvihání břemen a přetahování 

lanem. V současné době se věnuje jen řeckořímskému zápasu a volnému stylu. 
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Bezpečnost a kriminalita 

 

Senior akademie 2022 

Městská část Praha 5 připravila ve spolupráci s Městskou policií hl. m. Prahy nový cyklus 

dvouhodinových vzdělávacích přednášek z oblasti prevence kriminality „Senior akademie“, 

určený pro všechny aktivní seniory s trvalým bydlištěm v Praze 5.  

Senior akademie je cyklus vzdělávacích programů z oblasti prevence kriminality zaměřený 

na ochranu života, zdraví a majetku. Přednášky byly zpestřeny praktickými ukázkami, 

promítáním instruktážních filmů i diskusemi k probíranému tématu. V rámci cyklu byly 

zajištěny také zajímavé exkurze. 

 

Bezplatný přednáškový cyklus se konal jednou týdně od 16. března 2022 do 25. května 2022 

v zasedací místnosti Zastupitelstva MČ Praha 5. Tento cyklus byl určen především pro seniory 

s trvalým bydlištěm v Praze 5. 

V rámci programové náplně byla probírána témata prevence kriminality – Prevence osobního 

bezpečí, Zabezpečení majetku, Bezpečnost seniorů v provozu metropole, Základy právního 
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vědomí, Senioři versus podvodníci, Nutná obrana a krajní nouze, Domácí násilí, Kriminalistika, 

jak ji neznáte, Základy první pomoci a požární ochrana. Přednášeli pracovníci útvaru prevence 

Městské policie hl. m. Prahy. 

Při slavnostním ukončení celého cyklu obdrželi všichni účastníci pamětní list a drobné dárkové 

předměty. 

 

Zdravotní záchranáři získali ocenění  

Záslužné medaile Rady městské části Praha 5 v prosinci roku 2021 získalo pět pracovníků 

Zdravotnické záchranné služby hl. m. Prahy, a to za vzorné plnění služebních povinností. Tím 

může být například čin, který se vymyká rámci běžné služby, nebo osobní aktivity mimo službu 

šířící dobré jméno zdravotnických záchranářů.  

 

Kvůli koronavirové situaci se tradiční slavnostní akt ke konci roku 2021 na radnici Prahy 5 

nekonal. Vzhledem k tomu se předání ocenění záchranářům uskutečnilo na začátku roku 2022 

v sídle Zdravotnické záchranné služby v Korunní ulici. Součástí slavnostního aktu bylo i předání 

stuhy MČ Praha 5, kterou radní Petr Lachnit a místostarosta Lukáš Herold připnuli na prapor 
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Zdravotnické záchranné služby hl. m. Prahy. Slavnostnímu předání byl přítomen i ředitel 

záchranářů Petr Kolouch.  

 

SEZNAM OCENĚNÝCH 

Zdravotnická záchranná služba hl. m. Prahy  

Jan Vítek: Jako lékař slouží u sboru už 12 let, a to i jako člen výjezdové skupiny na základně 

v Nádražní ulici i jako letecký záchranář v Ruzyni. Z pozice odborného garanta se zásadním 

způsobem podílí na rozvoji systému Elektronické zdravotnické dokumentace.  

Martin Svoboda: Zkušený zdravotnický záchranář působící u sboru již 25 let. Na zkušenosti, 

svědomitost a pracovitost vedoucího výjezdové základny v Jinonicích se jeho kolegové mohou 

vždy spolehnout.  

Pavla Vaníčková: Pracuje jako dispečerka zdravotnického operačního střediska, kam se lidé 

dovolají po vytočení čísla 155. Její uklidňující hlas v kombinaci se zkušenostmi profesionální 

zdravotnice pomohly vyřešit už mnoho krizových situací.  

Stanislav Hazuka: Jako řidič vozidla záchranné služby je už 25 let nepostradatelnou součástí 

posádek, které za pacienty vyrážejí z výjezdové základny v Nádražní ulici. Zdobí ho 

spolehlivost, jistota za volantem a ochota a přívětivost vůči kolegům i pacientům.  

Vilém Danda: Málokdo ze stávajících zaměstnanců pražské záchranky se může pochlubit tolika 

bezpečně naježděnými kilometry v sanitních vozidlech jako on. Lidem pomáhá již 32 let. 

 

Kanoisté riskovali pod Barrandovským mostem 

Opravě Barrandovského mostu se musejí přizpůsobit nejen řidiči automobilů a cyklisté, ale také 

vodáci. Pražská Technická správa komunikací (TSK) však upozorňuje, že řada jich bezpečnostní 

pravidla nedodržuje a podceňuje nebezpečí z padající suti. 

Dodržovat pravidla provozu se musí na silnici i na vodě. A platí to obzvláště při výjimečných 

situacích, mezi které patří rozsáhlá rekonstrukce Barrandovského mostu, nejvytíženější 

komunikace v Praze. Ta začala v polovině května 2022 a potrvá několik let.  

Řidiči automobilů omezení, která potrvají i v průběhu letošních prázdnin, dodržují a silniční 

doprava i na objízdných trasách je většinou plynulá, neplatí to však pro veslaře. TSK už 
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v červnu upozornila členy plavebních spolků a loděnic, aby opravě mostu věnovali zvýšenou 

pozornost a respektovali značky a varování. Předala jim také schéma uzavřené plavební brány.  

„Při probíhajících pracích na demolici a snášení říms hlavního mostu je nutné, aby kanoisté 

a veslaři nejezdili v zavřených polích. Veřejnost tento zákaz pohybu v krajních polích bohužel 

nerespektuje,“ uvedla tisková mluvčí TSK Barbora Lišková. Lodě mají proplouvat jen 

prostředním polem mostu.  

V rámci stavby jsou totiž uzavřeny plavební dráhy v krajních polích mostu, a pokud do tohoto 

prostoru někdo vpluje, riskuje, že ho omylem zasáhne padající suť. „Hrozí jim také vysoké 

pokuty, pokud pravidla poruší, byť na šlapadle nebo na jiném plavidle. Mohou dostat až 50 

tisíc korun. Na dodržování pravidel dohlížejí pražští strážníci. 

 

Konec kontaktního centra. Nový začátek pro starousedlíky 

Praha 5 vypověděla smlouvu nízkoprahovému kontaktnímu centru pro drogově závislé 

Progressive v Mahenově ulici v Košířích. Místní se po letech těší na „běžný“ život a důstojné 

bydlení. Podle starostky Renáty Zajíčkové tím vyvrcholil dlouhodobý nezájem magistrátu řešit 

drogovou problematiku komplexně v rámci Prahy.  

Praha 5 je dlouhodobě zatížená přítomností dvou kontaktních center pro drogově závislé, které 

doplňuje soukromá ordinace pro substituční léčbu. Představuje to nejen zvýšenou koncentraci 

lidí závislých na návykových látkách v centrální části Prahy 5 v okolí Anděla, ale také těžko 

představitelné podmínky pro běžný život lidí, kteří bydlí či pracují nebo jen cestují hromadnou 

dopravou v blízkosti kontaktního centra. Špína, hluk, jehly a stříkačky v nedalekém parku, 

vulgární výpady. Nikdo přitom nezpochybňuje záslužnou práci kontaktního centra Progressive. 

Výpověď nájmu má kromě zklidnění života v jeho okolí přimět magistrát, aby neutěšenou 

situaci v protidrogové politice začal konečně řešit v rámci celé metropole.  

Kontaktních center je v Praze málo a jsou koncentrovaná jen v Praze 5 a Praze 1. Přes dva 

roky vedení radnice Prahy 5 intenzivně žádá magistrát hlavního města o koncepční řešení, 

jehož součástí je přestěhování nízkoprahového zařízení Progressivu mimo území páté městské 

části. Vzhledem k tomu, že se nic nestalo nezbylo nic jiného než dát Progressivu výpověď.  

Městská část zároveň s výpovědí kontaktnímu centru Progressive plánuje revitalizaci veřejného 

prostoru náměstíčka u tramvajové zastávky U Zvonu. Místní obyvatelé se tak mohou těšit na 

výrazně vyšší kvalitu bydlení, bezpečnosti a možnost trávit volný čas v blízkém okolí. 
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Zásadní přelom k lepšímu by pak měl přijít právě s plánovaným zřízením služebny Policie ČR 

v Mahenově ulici. Ta nejbližší je totiž pro obyvatele Košíř dostupná až ve Stodůlkách. 

 

Školy na Praze 5 digitalizují družiny 

Školní družiny přecházejí stále více na digitalizaci. Zpřehledňují a zrychlují tím svůj provoz 

a také lépe zajišťují, aby dítě mohl vyzvednout jen rodič či zákonný zástupce s příslušným 

oprávněním. Používají přitom digitalizační systém BELLhop. 

V Praze již funguje na 39 školách, mezi které patří i ZŠ Barrandov II. Od září se připojuje 

dalších osm škol včetně například FZŠ Mezi Školami ve Stodůlkách.  

Mezi problémy, které školní družiny řeší, patří především bezpečný odchod dětí. Vychovatelé 

často znají jen jednoho z rodičů a v případě, že si dítě přijde vyzvednout někdo jiný, musí 

ověřovat jeho totožnost a zjistit, jestli k tomu má skutečně oprávnění. Na školách, které 

zavádějí digitalizaci družin, má každý z rodičů digitálně podepsaný čip, díky kterému je hned 

jasné, o koho jde a že má právo si dítě odvést.  

Další výhodou systému BELLhop je, že poskytuje okamžitý přehled o dění ve školní družině. 

„Po příchodu dětí do ní vychovatel zaeviduje, které děti se zde nachází. V aplikaci následně 

vyskočí upozornění ve chvíli, kdy do školy dorazí rodič s příslušným čipem, případně 
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v okamžiku, kdy má dítě určený samostatný odchod domů,“ vysvětlil Jan Šulák, bývalý učitel 

informatiky na základní škole, který u zrodu systému stál. Vychovateli pak stačí pouze kliknout 

a potvrdit tak propuštění konkrétního dítěte.  

Od začátku nového školního roku zavedla v Praze 5 systém Fakultní základní škola Mezi 

Školami, která se nachází ve Stodůlkách. Ředitel Petr Kubička si od něj slibuje především 

efektivnější chod školní družiny a lepší přehled o denních aktivitách dětí. „Digitalizaci systému 

školní družiny u nás propojíme s digitalizací třídních knih. Dosud jsme využívali papírové 

třídnice, jejichž vyplňování zabíralo mnoho času,“ uvedl.  

Po celé republice funguje systém na 177 základních školách. V Praze 5 s ním kromě ZŠ 

Barrandov II dlouhodobě pracuje také ZŠ Weberova, ZŠ Řeporyje, ZŠ Brdičkova a ZŠ Zličín. 

V září jej vedle FZŠ Mezi Školami nově nasadila také ZŠ Zbraslav. 

 

Radnice ocenila práci bezpečnostních složek 

Záslužné medaile RMČ Praha 5 i letos získala dvacítka zástupců bezpečnostních složek, a to za 

vzorné plnění služebních povinností. Tím může být například čin, který se vymyká rámci běžné 

služby, nebo osobní aktivity mimo službu šířící dobré jméno policistů, hasičů a zdravotníků. 

Předávání ocenění patří mezi tradiční slavnosti na radnici Prahy 5.  

SEZNAM OCENĚNÝCH 

Hasičský záchranný sbor hl. m. Prahy (stanice č. 7 – Smíchov)  

pprap. Josef Kankrlík: Patří mezi nejzkušenější řidiče u HZS hl. m. Prahy. Na pozici technik 

strojní služby zajišťuje provozuschopnost zásahových vozidel a dalších prostředků strojní 

služby. Je velkou oporou ostatním.  

nprap. Tomáš Nerad: Od svého nástupu k HZS se zúčastnil nepřeberného množství zásahů 

a je velmi zkušeným a spolehlivým příslušníkem, na kterého se vždy mohou jeho kolegové 

spolehnout. Momentálně je velitelem družstva.  

pprap. Vlastimil Šilhán: Na pozici technika technické služby dohlíží, aby veškeré prostředky byly 

v perfektním stavu a ostatní kolegové se na ně mohli při řešení mimořádných událostí 

spolehnout. Jeho přístup k práci je ukázkový.  

nstržm. Václav Šarboch: Jeden z nejzkušenějších řidičů na stanici Smíchov. Jedná se o velmi 

spolehlivého příslušníka. Pomáhá s údržbou techniky a tím k zajištění akceschopnosti jednotky.  
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n kpt. Simona Ksandrová: Působí na oddělení prevence na stanici Smíchov, které zabezpečuje 

výkon státní správy v oblasti požární prevence a výkonu státního požárního dozoru. Tato 

činnost vyžaduje rozsáhlé znalosti v oblasti technických a právních předpisů. 

 

Policie ČR (oblast Praha 5)  

Npor. Zdeněk Trčka: Vedoucí místního oddělení Smíchovské nádraží. Kvalitní, zodpovědný, 

aktivní policista s velmi dobrými znalostmi právních norem nezbytných k výkonu služby, které 

umí operativně aplikovat do praxe.  

Nprap. Petr Smrčka: Vrchní inspektor místního oddělení Košíře. Zabývá se hlavně 

problematikou majetkové trestné činnosti. K přiděleným úkolům přistupuje aktivně 

a zodpovědně. Policii dělá dobré jméno již bezmála 42 let.  

Nprap. Eduard Kopr: Vrchní inspektor místního oddělení Smíchov. Řeší procesně náročnější 

a složitější skutky, velmi úzce spolupracuje se službou kriminální policie a vyšetřování. 

Dlouhodobě nadstandardně hodnocený policista.  

Mjr. Jaroslava Vítková: Zástupkyně vedoucího odboru obecné kriminality. Ke svým služebním 

povinnostem přistupuje vždy svědomitě a mnohdy bez ohledu na své osobní volno. Během její 

dlouholeté práce byla vyřešena řada závažných případů.  

Npor. Alena Žilková: Vedoucí 3. oddělení odboru hospodářské kriminality. Nebojí se využívat 

nové progresivní postupy při prosazování práva a k plnění svých služebních povinností 

přistupuje vždy aktivně. 

 

Městská policie hl. m. Prahy (OŘ Praha 5)  

Inspektor Jan Hamerník: Strážník specialista – okrskář. Aktivně se podílí na zabezpečování 

místních záležitostí veřejného pořádku ve svěřeném okrsku. Jeho aktivní přístup k řešení 

problémů je oceňován především místními občany.  

Inspektor Martin Tkačík (stříbrná medaile): Vedoucí směny hlídkové služby. Úkoluje 

a koordinuje hlídky k řešení problematiky veřejného pořádku a dopravy, včetně řešení 

rizikových situací. V rámci bezpečnostních opatření provádí kontrolu přijatých opatření.  
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Komisař Patrik Pekárek: Správce informačních a komunikačních technologií. Vyhodnocuje 

kamerové záznamy pro účely správního řízení a pro potřeby Policie ČR. Nezastupitelná je i jeho 

práce při zprovozňování a údržbě spojovací techniky.  

Inspektor Ondřej Tymrák: Strážník specialista v Košířích a Jinonicích. Má velkou zásluhu na 

zlepšení situace v okolí kontaktního centra pro drogově závislé osoby (Progressive v Mahenově 

ulici). Dlouhodobě dosahuje velmi dobrých pracovních výsledků.  

Inspektor Jan Čermák: Strážník specialista v centrálním Smíchově. Aktivně se podílí na 

zabezpečování místních záležitostí veřejného pořádku. Aktivně pracuje se sociálně 

nepřizpůsobivými osobami. 

 

Zdravotnická záchranná služba hl. m. Prahy  

Miroslav Kadlec: Zkušený zdravotnický záchranář. Působí jako vedoucí výjezdové základny 

v Nádražní ulici. Kolegové se vedle jeho bohatých zkušeností mohou spolehnout i na jeho 

svědomitost, pracovitost a zodpovědnost.  

Šimon Touš: Jako zdravotnický záchranář obléká Šimon Touš uniformu pražské záchranky už 

šestým rokem. Nepřehlédnete jeho vysokou postavu ani jeho charakter, znalosti a zkušenosti. 

Šíří kolem sebe pozitivní energii a dobrou náladu.  

Veronika Oslzlá: Už pátým rokem pracuje jako operátorka zdravotnického operačního 

střediska. Navíc působí i jako zdravotnická záchranářka v posádce RZP, což jí dává jedinečnou 

příležitost případy vidět skutečně ze všech stran.  

Michal Kertész: Řidič vozidla záchranné služby. Kolegové a kamarádi jej popisují jako velmi 

milého, pečlivého člověka. Díky jeho zkušenostem a přehledu se mohou jeho kolegové i naši 

pacienti spolehnout, že dojedou v pořádku do cíle.  

Jan Zajíček: Slouží jako zdravotnický záchranář na výjezdové základně v Nádražní ulici, odkud 

vyjel k více než 4500 případů, zejména v oblasti Prahy 5. Honza je svědomitý, pracovitý kolega, 

na kterého je spoleh. 
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Životní prostředí a flora Prahy 5  

 

Praha 5 zvýšila počet košů na psí výkaly a apeluje na pejskaře, aby je využívali 

Psí exkrementy ve veřejném prostoru jsou dlouhodobým problémem, který se však podařilo 

v posledních letech výrazně zlepšit. Přesto radnice Prahy 5 připomíná povinnost majitelů psů 

znečištění neprodleně odstranit.  

Úklid psích exkrementů z ulice, chodníku a dalšího veřejného prostranství upravuje vyhláška 

č. 8/2008 Sb. „V případě znečištění ulice nebo jiného veřejného prostranství výkaly zvířete 

odstraní neprodleně znečištění osoba, která je vlastníkem nebo držitelem zvířete nebo jiná 

osoba, která má zvíře v dané chvíli ve své péči.“ Praha 5 připomíná, že tato povinnost není 

nijak podmíněna instalací košů na psí exkrementy ze strany Městské části ani zaplacením 

poplatku. 

„Samozřejmě chápeme, že čím více košů, tím větší pravděpodobnost, že je pejskař využije. 

Proto pravidelně navyšujeme počet těchto košů. Na druhé straně si musí každý majitel psa 

zajistit úklid vlastními silami a prostředky. Někdy se setkáváme s názorem, že když zaplatí 

poplatek za psa, o exkrementy se postará město. Ale tak to není. Chceme čisté ulice a parky 
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a je to i odpovědnost každého majitele psa,“ připomíná místostarosta MČ Praha 5 pro správu 

veřejného prostoru, zeleň a životní prostředí Lubomír Brož. 

Aktuálně je na území Prahy 5 rozmístěno 238 košů na psí exkrementy. Na nejvíce 

exponovaných místech, jako je Smíchov, sídliště Barrandov a část Radlic navíc probíhá 

pravidelný úklid vysavačem. Radnice také připomíná, že sáčky na psí exkrementy jsou 

k bezplatnému odběru na recepcích úřadu městské části ve Štefánikově ulici 13, 15 a nám. 

14. října. Exkrementy lze také sbírat do jakéhokoli sáčku či papíru a odkládat do běžných 

odpadkových košů nebo popelnic na komunální odpad. 

 

V rámci jarních prací v ulicích přibyly stromy 

S nástupem jarního počasí začala na Praze 5 i pravidelná údržba zelených ploch nebo dětských 

hřišť. Na některých místech se objevili nové stromy. Jde například o pět lip v Renoirově ulici, 

trojici dubů zimních a buk lesní v parku Klamovka, dvě lípy ozdobí i Arbesovo náměstí. A co 

obnášejí jarní sezonní práce?  

Například: jarní výhrab a hnojení trávníků v parcích, zahájení seče parkových trávníků, 

provozní kontrolu stavu dětských hřišť, výměnu písku v pískovištích a doplnění písku 

v dopadových plochách, výsadbu nových stromů, instalaci zavlažovacích vaků, kontrolu stavu 

vodních prvků, fontán a příprava na letní sezonu, zálivku výsadeb cibulovin a trvalkových 

záhonů, obsluhu odpadkových košů, obsluhu košů na psí exkrementy, ruční úklid ploch, 

strojové čištění chodníků a tak dále.  

 

Anketa: Najděte místo pro komunitní zahradu  

Máte v hlavě místo, kde by v Praze 5 mohla vyrůst komunitní zahrada? Venkovní prostor, kde 

si dokážete představit vyvýšené záhony, kde vám porostou rajčata, kam odnesete svůj 

bioodpad do kompostéru a vznikne z něj poklad, který využijete pro svoje pěstování. Lokalitu 

na setkávání se sousedy, pro odpočinek i zábavu. Dejte nám vědět svoje tipy. Mohou to být 

opuštěné zelené plochy, vnitrobloky, brownfieldy nebo jakékoliv jiné prostranství.  

S tímto textem se radnice Prahy 5 společně s organizací Kokoza obrátila na občany s anketou, 

která by pomohla vytipovat místa pro komunitní zahrady. Anketa ke komunitním zahradám se 

uskutečnila v březnu a dubnu. Zúčastnilo se jí 54 respondentů. Vybralo se 32 tipů na prostor 

zahrady. Zajímavé byly i jiné výsledky z ankety:  
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- 85 procent sousedů si již ovoce a zeleninu pěstuje  

- 65 procent sousedů bude na komunitní zahradu chodit s dětmi  

- lidé na komunitní zahradě oceňují relax a potkávání sousedů  

- deset sousedů by rádo bylo koordinátory  

- většina sousedů by ráda organizované členství  

- část by chtěla společné osázení  

Nejzajímavější tipy občanů na komunitní zahrady:  

- Hlubočepy 954/1  

- Barrandov zahrada kulturního a rodinného centra Barrandov, z. s.  

Na základě ankety se začalo pracovat a nová komunitní zahrada se otevřela dne 21. září 2022, 

kdy se položil základ zahrady s prvními záhony. Komunitní zahradu najdete mezi ulicemi 

Štěpařská a Högerova.  

„Zbytek už bude přímo na zahradnících,“ informovala Radka Pokorná z Kokozy. Pozemek budou 

šlechtit přímo zahradníci. Od Kokozy dostanou návrh celého prostoru, který bude zčásti 

realizován. Díky tomu, že se jedná o vcelku velký pozemek, rozšiřování je možné, vejdou se 

tam desítky zájemců o pěstování. Zástupci Kokozy poradí s rekultivací půdy, v prvních letech 

bude nutné vzhledem k její kvalitě pěstovat rostliny ve vyvýšených záhonech. Součástí místa 

bude i komunitní kompostér a jednoduché zázemí.  
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Vypěstujte si svou vlastní zeleninu 

Je vám již váš balkon či předzahrádka malá a chtěli byste více pěstebního prostoru? Chcete si 

užít trochu venkovské atmosféry uprostřed města? Řešením může být nově vznikající 

komunitní zahrada a městská farma MetroPole.  

Nový projekt se nachází v Jinonicích kousek od záchranné stanice pro volně žijící živočichy. Na 

pěstování a zvelebování tam můžete získat vlastní prostor o základní velikosti 100 m2. Pokud 

by vám to bylo málo, můžete se zapojit do pěstování na společném komunitním poli o velikosti 

jednoho hektaru, kde za práci získáte nejen podíl na úrodě, ale také nové dovednosti 

a příležitost seznámit se při práci s podobně laděnými lidmi.  

„Na komunitním poli budeme v tomto roce pěstovat především brambory, dále sázíme dýně, 

kukuřici, hrášek, řepu, fazole, pastinák, zelí, kapustu, mangold, česnek, květiny a tak dále. 

Jsme závislí na dešťových srážkách. Tomu přizpůsobujeme nejen výběr plodin, ale také způsob 

pěstování,“ říká Štěpán Říha, hlavní koordinátor celého projektu. Podle něj se dále můžete 

v Jinonicích těšit na pastevní komunitní chov ovcí a koz. Stejně jako je tomu již na mateřské 

farmě na Císařském ostrově, tak i tady si zájemci budou moci například nadojit a ochutnat 

čerstvé mléko či se i jinak zapojit do chodu celého hospodářství.  

 

O Biopopelnici 

Ve městě se již nějakou dobu objevují hnědé sběrné popelnice. Praha 5 v roce 2022 udělala 

kampaň pro jejich používání.  

Do hnědé BIOpopelnice už odkládá své rostlinné odpady přes 24 000 pražských domácností. 

Chcete také? Pokud jste vlastník nemovitosti, stačí si vzít k sobě poslední vyúčtování za svoz 

komunálního odpadu, kliknout níže, zkontrolovat své údaje, doplnit pár informací ve formuláři 

a odeslat. Členové sdružení vlastníků, bytových družstev apod. se musejí nejdříve dohodnout. 

Jako běžný nájemník požádejte o objednání BIOpopelnice vlastníka objektu nebo jednající za 

vlastníka. BIOpopelnice vám navíc může snížit poplatky za odvoz komunálního odpadu. 

Je to snadné, ale je třeba dávat dobrý pozor. Některý odpad, který se na první pohled jeví jako 

žádoucí, do BIOpopelnice nepatří. Jedná se například o zbytky odpadu, který obsahuje 

suroviny živočišného původu. Dále do BIOpopelnice nepatří, možná pro někoho překvapivě, 

také podestýlky domácích zvířat včetně exkrementů. 

Co do popelnice patří:  
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- zbytky ovoce a zeleniny, slupky (včetně citrusových plodů) čajové sáčky, kávové 

sedliny včetně papírových filtrů 

- květiny (BEZ celofánu, šňůrky a květináče) 

- tráva, plevel, drny se zeminou 

- košťály a celé rostliny, zbytky rostlin 

- listí 

- větve keřů i stromů 

- piliny, hobliny, kůra, štěpka 

- seno, sláma 

- vychladlý popel ze spalování dřeva 

 Co do popelnice nepatří: 

- maso, masové omáčky, vývary, kosti, kůže 

- mléčné výrobky 

- vajíčka (včetně skořápek) 

- zbytky obsahující suroviny živočišného původu 

- prošlé pečivo, těstoviny, knedlíky 

- skořápky z ořechů, pecky z ovoce 

- jedlý olej a tuk 

- zvířecí exkrementy 

- peří, chlupy, vlasy 

- uhynulá zvířata 

- znečištěné piliny, hobliny, kůra, štěpka 

- nebezpečné odpady 

- obalové materiály 

- vlhčené ubrousky 

 

Sběr plechovek 

Projekt Každá plechovka se počítá pokračovala i v roce 2022. Od 20. dubna do 22. května 

2022 bylo na Tilleho náměstí na Barrandově umístěno kovové srdce na sběr plechovek ve 

spolupráci s neziskovou organizací Každá plechovka se počítá. Do srdce bylo možno nejen 

vyhodit hliníkové plechovky od nápojů, ale navíc se bylo možno dozvědět ještě informace 

o životním cyklu plechovek. Projekt navazoval na úspěšné umístění srdce před kostelem sv. 

Václava v listopadu loňského roku 
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Od 3. června až do začátku července se „srdce“ přesunulo do parku Portheimka na Smíchově. 

Na Světový den životního prostředí (5. června) tam lidé mohli umístit svoji plechovku do velké 

stěny, ve které jsou otvory. Tím vznikl obrovský barevný obrazec. Nápojové plechovky jsou 

nekonečně recyklovatelné, každá vytřízená se dostane zpátky na pult už za 60 dní 

 

Ukliďme Česko 

Pátá městská část se podporou opět podílelo na dobrovolnické akci Ukliďme Česko. Její hlavní 

část se konala 2. dubna, ale nebyla to jediná akce na Praze 5. Například 11. dubna se čistila 

lokalita Na Pomezí (skála), 28. dubna pak ulice Grafická, Kobrova a park Sacre Coeur. Radnice 

dobrovolníkům každoročně zajišťuje pytle na odpad, následně jejich svoz o víkendech i ve 

všedních dnech. Ukliďme Česko je akcí celorepublikovou. Založili ji Miroslav Kubásek a Radek 

Janoušek s cílem uklidit černé skládky a nepořádek po celé republice. Akce je závislá na aktivní 

účasti veřejnosti, která v roli místních organizátorů připravuje úklidy v konkrétních lokalitách 

pro dobrovolníky, s nimiž pak společně vybrané místo uklidí.  

Organizační tým Ukliďme Česko podporuje organizátory jak materiálně – zasláním pracovních 

rukavic a pevných pytlů pro dobrovolníky, tak metodicky – poskytnutím praktických rad, jak 

a kde úklid připravit, a také bezpečnostních pokynů pro bezproblémový průběh jejich úklidů. 

Připravované úklidy místních organizátorů se zobrazují v interaktivní mapě úklidů na vlastním 

webu. Ta umožňuje rychlé a efektivní propojení dobrovolníků s organizátory úklidů 
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v konkrétním místě. Po akci se pak v mapě zobrazí informace o proběhlém úklidu spolu 

s fotografiemi, které poskytli organizátoři, a také s vyznačením lokality, kde úklid proběhl. 

 

Nový park Motolka dá víc přírody i odpočinku 

Oživené břehy Motolského potoka, kavárna, hřiště a příroda. To vše najdou Pražané na 

přírodním území v okolí Motolských rybníků, mezi ulicemi Zahradníčkovou, Plzeňskou 

a Kukulovou, které se má proměnit v přírodní park.  

Jmenovat se bude Motolka. Cílem obnovy je větší prostupnost této lokality, obytnost a řešení 

dešťové vody. Vznik parku odsouhlasila Rada HMP i Rada městské části Praha 5.  

Celá koncepce je zastřešená myšlenkou ochrany stávajících přírodních hodnot, především 

rybníků, Motolského potoka a stromových porostů. Revitalizací by chtěla městská část 

v občanech vzbudit silnější vazby k tomuto místu. Ty budou připomínat například zájezdní 

hostinec Poštovka, rozšířená alej v ulici Zahradníčkové nebo oživené břehy potoka, který je na 

většině svého území zatím skrytý a nepřístupný.  
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V parku bude zachován systém pěších cest. Hlavní trasy budou upravené kvůli celoroční 

přístupnosti a menší trasy budou ponechány jako přírodní. Park bude mít nově rekonstruovaný 

střed s možností umístění kavárny, dlouho poptávanou dráhou pro odrážedla a malým hřištěm, 

které může využívat zázemí kavárny.  

Západní vstup do parku, který k návštěvám nyní láká asi nejméně, se má odclonit od provozu 

na křižovatce drobným objektem s vyhlídkovou kavárnou. Ta bude dostupná i při příjezdu 

městské hromadné dopravy. Východní vstup bude podle architektů naopak díky místnímu 

altánu, kdy bude využita velká louka, sloužit jako zázemí pro sousedské akce.  

Park Motolka vznikal ojedinělým, participativním způsobem plánování, kterého se v rámci 

pracovních workshopů zúčastnily všechny dotčené strany. Výjimečný bude i tím, že bude umět 

hospodařit s dešťovou vodou, a hlavně regulovat její množství v případě povodní.  

 

„Plácek“ v Hlubočepech láká malé i velké 

Dětské hřiště v Hlubočepech v uplynulých týdnech zcela změnilo tvář. V jeho areálu radnice 

Prahy 5 nechala provést sadové úpravy (výsadba stromů, keřových skupin a trvalek), osazeny 

byly nové herní prvky (kmen, bludiště, síť ve svahu, skluzavky, pérová plošina, balanční lana 

ve svahu), hřiště má nové lavičky, odpadkové koše, pítko, ruční pumpu, koryto řeky a areálové 

osvětlení. „Byly vybudovány i veřejné toalety pro návštěvníky Prokopského a Dalejského údolí. 

 

Nové židličky a stolky. Posaďte se 

Pátá městská část se opět zapojila do projektu Pražské židle & stolky. Radnice vytipovala tři 

lokality, kde se nyní jednoduché černé židličky s červeným logem hlavního města vyskytují. 

Jde o Kudrnovu ulici u dětského hřiště, park Radlická a Trnkovo náměstí.  

„Židle a stolky jsme instalovali před několika dny do námi vytipovaných lokalit. Občanům budou 

sloužit celé léto. K tomuto kroku jsme se rozhodli na základě dobrých zkušeností z jiných částí 

metropole,“ sdělil místostarosta Lubomír Brož.  

Projekt Pražské židle a stolky funguje od roku 2016 a byl vytvořen na půdě pražského Institutu 

plánování a rozvoje hl. m. Prahy. V současné době je jeho provozovatelem Kreativní Praha, z. 

ú. Židličky oživují náměstí, náplavky, ulice, parky, vnitrobloky či před prostory veřejných budov. 
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Oproti klasickým lavičkám se pražské židle dají jednoduše přesunout, otočit a přenést. Jejich 

počet během pěti let fungování projektu postupně rostl ze tří set přibližně na dva tisíce. 

 

Pikniky v parku PIKI – příběhy v parku pokračovali i v létě 2022 

Pobyt na čerstvém vzduchu a v přírodě umožňují Pražanům piknikové akce zvané PIKI. Jejich 

cílem je oživit městské parky, dát lidem důvod jít ven, potkat se s přáteli či poznat své sousedy. 

PIKI se pořádali i v Praze 5, konkrétně od května do října v parku Portheimka, a to jednou 

měsíčně od pátku do neděle. Zájemci si mohli vypůjčit piknikové deky a pobavit se u stánků 

s občerstvením nebo při rozličných hudebních vystoupeních. Každou sobotu se děti mohli 

vydovádět také na sportovním dni, jehož program podporují sportovní svazy, byly připraveny 

různé dětské programy a workshopy.  

Inspirací tomuto novému projektu byly úspěšné akce v ostatních městských částech. Pořádaly 

se například v Praze 6 u Břevnovského kláštera nebo v sadech Svatopluka Čecha na Praze 2. 
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Zastínění dětského hřiště Hamsíkova 

Městská část Praha 5 zastínila dětské hřiště, aby ochránila zejména malé děti před 

sluncem.  Kromě pískoviště byly zastíněny i lavičky, aby byl pobyt na hřišti příjemný v letních 

měsících pro všechny generace. Projekt „Zastínění dětského hřiště Hamsíkova“ byl realizován 

v rámci projektu „Zlepšuj pětku“. 

 

 

Proběhla výstavba pavilonu v parku Sacré Coeur  

Na konci roku 2022 skončila výstavba nového pavilonu v parku Sacré Coeur v těsné blízkosti 

Anděla. Společenské a kulturní akce v Praze 5 tím získají nejen nové zázemí, ale také zajímavý 

prostor ke svému dalšímu rozvoji. 

Pavilon z vysokopevnostního betonu s částečně prosklenou stříškou dostal světlý přírodní 

odstín a jeho piedestal vynikne díky speciálnímu růžovému pohledovému betonu. Přístupový 

chodník pak byl osazen drážkami s LED svítidly. Výrazným prvkem byl schodovitý piedestal 
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se skleněnou střechou, jehož zvýšená plocha umožňuje lepší výhled na panorama Prahy. 

Projekt je z dílny Ing. Arch. Daniela Piechua a vychází z návrhu Denisa Strmiskova Studio.  

„Kvalitní, čistý a udržovaný veřejný prostor je jedním ze základních úkolů samosprávy. Věřím, 

že se pavilon stane vyhledávaným místem a lidé si k němu rychle najdou cestu. Velmi se těším 

na první společenské a kulturní zážitky v parku Sacré Coeur,“ řekl místostarosta Prahy 5 Lukáš 

Herold.  

 

Objekt bude sloužit i široké veřejnosti, a to zejména jako krytý zahradní pavilon pro svatební 

obřady. Příjemné prostředí venkovní scény má ambici přilákat také milovníky hudby, výstav 

a dalších společenských akcí. Navržený objekt bude navíc bezbariérový.  

„Pevně věřím, že mnoho párů využije pavilon právě ke zmiňovaným svatebním obřadům. 

Jednak kvůli nadčasovému designu altánku, ale také z důvodu opravdu okouzlujících pohledů 

na panorama Prahy,“ uvedl Lukáš Herold.  

Svojí formou a umístěním by se tak nový pavilon měl stát přirozenou součástí parku a měl by 

pokorně splynout s okolní přírodou. Přístupová pěšina vedoucí k němu bude navazovat 

na stávající i předpokládanou dispozici parku. 
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Praha 5 chystá novou svatební síň v romantickém prostředí parku Sacré Coeur 

na Smíchově 

Rada městské části Praha 5 schválila vítěze otevřené architektonické soutěže na novou 

svatební síň. Ta vyroste v horní části parku Sacré Coeur v místě, které je územním plánem 

určené pro veřejnou vybavenost. Nový svatební pavilon chce radnice využívat i pro další 

společenské a kulturní akce, s využitím pro širokou veřejnost. 

 

Odborná porota vybírala ve dvoukolové soutěži z 19 návrhů, do druhého kola postoupilo 5 

finalistů. Zvítězil návrh architekta Václava Škardy, jehož pavilon byl vysoce hodnocený zejména 

za kvalitní usazení v parku. Objekt má lapidární podélnou kompozici, jež umísťuje síň k severu, 

do klidové partie parku, naopak kavárna má jižní a jihovýchodní výhledy na mírném terénním 

vyvýšení. Osa přístupové cesty směřuje do proskleného foyer s průhledem na Prahu. Návrh 

zaujal porotu i ohleduplností vůči okolním stromům a zeleni.  

Vítěze soutěže nyní čeká dopracování návrhu stavby a příprava dokumentace pro vydání 

společného územního rozhodnutí a stavebního povolení. Investorem stavby bude městská část 

a první snoubenci by mohli být v romantickém prostředí parku Sacré Coeur oddáni v roce 2025. 
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Kropení v ulicích městské části Praha 5 

Ve spolupráci s Technickou správou komunikací městská část Praha 5 zajišťuje kropení 

a mlžení ulic, aby ochladila veřejný prostor v parném létě. Každý den je kropení nastaveno 

podle aktuálních klimatických podmínek a vnitřní směrnice, pro TSK zajišťují Pražské služby 

a.s. 

Snažíme se, aby zejména na nejvíce vytížených lokalitách Pětky, například na Smíchově 

a Barrandově bylo zajištěno kropení ulic. 

Kdy vozy mají vyjet, není přesně stanoveno, obvykle se objednává kropení – mlžení, pokud 

teploty přesahují minimálně tři dny po sobě 25 °C nebo nastanou tropické dny se zvýšenou 

koncentrací přízemního ozónu a vysokou prašností. 

 

Ochlazování veřejného prostoru  

Letní vlny veder bývají především pro obyvatele větších měst velmi nepříjemné. Rozpálené 

budovy i chodníky vedou k dalšímu zahřívání veřejného prostoru. Radnice Prahy 5 proto přišla 

s opatřeními, která mají vysoké teploty učinit trochu snesitelnějšími. 
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Jedním z prostředků ochlazení prostoru jsou pítka a mlžítka. Pátá městská část obnovila pítko 

například na Arbesově náměstí či pěší zóně Barrandov. Rovněž provádí pravidelnou údržbu 

fontán a jiných vodních děl. „Co se týká mlžítek, v současné době jsou v provozu na dětských 

hřištích Okrouhlík a Dětský ostrov. Uvažujeme o spolupráci s Pražskými vodovody 

a kanalizacemi, aby se mlžítka objevila i v dalších lokalitách Prahy 5. Záleží na podmínkách 

i vhodnosti takových míst z technického a urbanistického hlediska,“ informoval místostarosta 

Lubomír Brož.  

Městská část Praha 5 má i nová mlžítka. Obě mlžítka se nachází v blízkosti metra Anděl, první 

je umístěno u výstupu pro vozíčkáře a druhé u zastávky tramvaje na Andělu směr Řepy. 

 

V městském prostředí vznikají v létě extrémní tepelné ostrovy, kde je teplota vyšší než 

v přírodním prostředí. Kapky emitované z jemné trysky mlžícího zařízení absorbují část tepla 
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blízkého okolí právě díky přeměně vody na páru, čímž dochází k ochlazování vzduchu 

(odebírání tepla).  

Voda ale není jedinou možností, jak ve městech snižovat teplotu vzduchu. Významnou roli 

hraje i zeleň. A tak radnice vysázela stromy třeba ve Štefánikově ulici, obnovuje zelené plochy 

při revitalizaci Chaplinova náměstí, kde se počítá i s retencí dešťových vod. V rámci revitalizace 

parků Klamovka a Santoška se podnikla opatření na zadržení vody – terénní modelace, nové 

výsadby stromů, keřů či trvalkových záhonů.  

 

Investice do parků pokračovali i letos 

Po rekonstrukci Santošky se radnice Prahy 5 zaměřila na další dva parky. Kromě Mrázovky 

rovněž rozjela vznik nového parku Na Pláni. Oba projekty spojuje například důraz na využití 

dešťové vody. 

Park Mrázovka se nachází v širším centru Prahy. Je obklopen stabilizovanou zástavbou a těsně 

pod parkem se nachází portál tunelu Mrázovka. Jedná se o veřejně přístupný park sloužící 

k rekreaci obyvatel a prvek zvyšující ekologickou hodnotu území. Z místa je dobrý výhled na 

metropoli a stává se vyhledávaným prostorem nejenom pro tamní obyvatele, ale i pro 

návštěvníky Prahy, a to i díky blízkosti Bertramky.  

A co park tíží? Především kvalita cest. Poslední stavební úpravy byly dokončeny v roce 2004. 

Nynější cestní síť je na hraně životnosti, vykazuje poruchy způsobené poklesem podloží nebo 

zatížením od dopravy, na kterou komunikace nebyla navržena. Obnova pěších komunikací 

a odvodňovacího žlabu přispěje k dalšímu zkultivování celé lokality. Celkové řešení revitalizace 

by mělo vést k zadržení téměř veškerých srážek v prostoru parku.  

Součástí rekonstrukce budou stavební práce spočívající v přeložení stávající žulové dlažby, 

zpevnění odstavných ploch a vytvoření nové propojky mezi schodištěm a vyhlídkou v nejvyšší 

části parku. Dále se provedou sadové úpravy u komunikací a arboristika. Předmětem 

stavebních prací je revitalizace schodišť, zábradlí a kamenných opěrných zídek. Součástí je i 

nové vybavení, tedy litinové lavičky a odpadkové koše historického stylu.  

V plném proudu je i příprava vzniku nového parku Na Pláni. V současnosti probíhá řízení pro 

vydání společného územního rozhodnutí a stavebního povolení, rovněž se zpracovává 

provádějící dokumentace. Na konci roku 2022 bylo zahájeno otevřené zadávací řízení na výběr 

zhotovitele. Dokončení stavebních prací se předpokládá v létě 2023. Výsledkem bude park pro 
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širší veřejnost, zahrnující obnovu zeleně, zadržení a využití dešťové vody, terénní úpravy, 

výsadbu dřevin a nové trávníky. Součástí projektu je vytvoření zpevněných a nezpevněných 

cest respektujících členitost terénu a vytvářejících přirozené spojnice napříč územím. Dešťová 

voda ze zpevněných cest bude sbírána do akumulačních nádrží a využita na zálivku. V parku 

vzniknou rozvody dešťové vody z akumulačních nádrží. 
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Kulturní dění v Praze 5 

 

Lednová výstava „Česko baltské století“ 

Spolupráci bývalého Československa a později České republiky s trojlístkem pobaltských států 

Lotyšska, Litvy a Estonska přibližuje výstava, která byla k vidění na náměstí 14. října. 

Československo v prosinci 1921 uznalo nezávislost tří pobaltských zemí a záhy následovalo 

navázání diplomatických styků. Výstava mapuje sto let vzájemné spolupráce a často 

i podobného osudu, který jsme s Lotyšskem, Litvou a Estonskem sdíleli. 

Výstava připomínala zásadní milníky a příběhy vzájemné spolupráce států, které k sobě mají 

mnohem blíž, než si možná dokážeme uvědomit. Z důvodu nepříznivých povětrnostních 

podmínek byla výstava předčasně ukončena dne 7. 2. 2022.  

 

 

Zasaženi bouří a klidem  

Museum skla Portheimka představila v prvních dvou měsících roku 2022 novou výstavu 

Zasaženi bouří a klidem. Vladimír Kopecký, legenda českého i světového výtvarného umění, 

působil v letech 1990–2008 jako vedoucí Ateliéru skla Vysoké školy uměleckoprůmyslové 
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v Praze. Za tuto dobu vychoval celou řadu studentů – možná lépe ovlivnil, než vychoval, jeho 

nedogmatický a komplexně rozvíjející způsob výuky měl pro mnoho z nich iniciační význam. 

Předestřel jim cestu k otevřenému chápání vzniku díla a umělecké tvorby, v němž nemusí platit 

žádná omezení kromě těch, která si umělec se vší pokorou, odpovědností a odvahou stanoví 

sám. Na tom, že „věc má mít tajemství“, jako na důležitém poselství ateliérových schůzek, se 

shodli téměř všichni jeho bývalí posluchači. Stejně tak na důrazu na individuální vyjádření 

v tom médiu, které se k myšlené ideji váže.  

Nebylo možné vystavit ukázky prací všech studentů a stážistů, kteří Kopeckého ateliérem 

prošli. Pokusili jsme se představit co nejpestřejší „vzorek“, různé ročníky absolutoria, rozličná 

média (je zajímavé, kolik původních „sklářů“ se právě pod vlivem Kopeckého od skla rozběhlo 

k dalším výtvarným médiím a technikám), rozmanitá témata, materiálové i obsahové 

experimenty. Vystavujících čtrnáct absolventů je doplněno o „hosta“ výstavy, o práci 

sklářského výtvarníka Mariana Volrába, který byl na akademické půdě Kopeckého asistentem, 

spolu s ním se podílel na formování studentů, ale také Kopeckého podněty sám přijímal.  

Jednotlivá díla a úvodní krátké autorské textové vstupy mají charakterizovat vztah daného 

výtvarníka ke Kopeckému, vazbu, to, co si ze soubytí s ním odnesl, impulz do dalšího 

profesního a často i osobního života. Některá vystavená díla vznikla přímo pro tuto expozici, 

jiná autoři zvolili s tím, že jejich prostřednictvím vnímají souvislost s Kopeckého pedagogickým 

působením či že vyjadřují cestu, kterou díky němu ušli. Cestu velmi svobodné, autentické 

tvorby. 

 

Mural art má zelenou  

Umění ve veřejném prostoru již mnoho staletí vzniká za podpory církevních a světských 

institucí, osvícených mecenášů umění a v neposlední řadě samosprávy městských částí. 

V posledních letech se stále častěji setkáváme s realizacemi maleb na stěny domů či jiných 

objektů ve veřejném prostoru, který je prezentován jako moderní umělecký směr – mural art. 

Jedná se o styl, při kterém jsou používány moderní technologie a materiály, přičemž je 

upřednostňováno ruční nanášení barev štětci a válečky, používá se i výlep plakátů, napínaná 

barevná plátna a jiné techniky. Většinou se jedná o realizaci objednanou majitelem objektu. 

Mural art se prosadil jako významný umělecký projev, jenž sjednotil tradiční nástěnnou malbu 

s moderními prvky, a protože vzniká legální cestou, je přijímán většinou občanů pozitivně. 

„Mural art kultivuje zanedbané prostory, zaplňuje volné plochy kvalitním uměním a přispívá 

i ke zvýšení atraktivity bydlení v blízkém okolí.  
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V roce 2021 vznikla velkoplošná malba polské umělkyně Magdy Miszczak na fasádě domu 

Stroupežnického 10 ve spolupráci s polským institutem k 30. výročí visegrádské smlouvy.  

Letos se nová malba objevila na opěrné zdi v ulici Pod Stadiony dle návrhu výtvarníka Jana 

Černého. Pod jeho vedením vznikla i část obrazů vytvořených dětmi z největšího sportovního 

klubu v Praze 5, Rugby clubu Tatra Praha. Vedení klubu uspořádalo soutěž dětí na návrhy 

graffiti tvorby formou mural art s motivy rugby, jeho historie a blížícího se mistrovství světa ve 

Francii v roce 2023.  

 

Analogová fota Reného Polaneckého 

Po několika výstavách věnovaných různým malířským technikám přišla v únoru 2022 Galerie 

Prádelna při Komunitním centru Prádelna v Holečkově ulici s výstavou fotografií. A to dokonce 

klasických analogových monochromatických fotografií. Výstava nabídla průřez tvorbou Reného 

Polaneckého 

Narodil se v roce 1978 v Kladně. Fotografii se volnočasově věnuje více než deset let, z toho 

posledních několik let se zaměřuje na fotografii analogovou.  

Exponovaný filmový materiál sám zpracovává a realizuje i vyvolání výsledných 

pozitivů/fotografií. Celý proces probíhá „mokrou cestou“, tedy v temné komoře, pomocí daných 

chemických procesů. Díky tomu je každý vyhotovený snímek originálem, kdy výsledná 

fotografie často zabere i několik hodin aktivní práce.  

Autor fotografuje monochromaticky, nejčastěji krajinu a architekturu. Nevyhýbá se však ani 

dalším fotografickým odvětvím, jakými jsou například portrétní fotografie či fotografie aktu. 

Pro svou práci využívá středoformátovou a velkoformátovou kameru, které mu umožní plnou 

technickou kontrolu nad snímkem.  

Za sebou má dvě vlastní výstavy i spolupráce s dílčími periodiky (noviny/časopisy), kde byly 

jeho fotografie uveřejněny. Do svých fotografií se snaží promítnout harmonii, klid 

a vyváženost.  

 

Malířská paleta zná vítěze 

Třetí ročník soutěže Malířská paleta Prahy 5, jejímž stěžejním tématem byl pohyb, skončil. 

Umělecká porota před Vánocemi vybrala po dvou měsících finalisty. 
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Dětští tvůrci se zaměřili především na pohyb v přírodě, zvířata byla nejoblíbenějším námětem. 

Nicméně nechyběl ani pohyb v urbanizovaných zónách, jako třeba jízda dopravních prostředků. 

Porota stála před nelehkým úkolem. Na finalisty pak v půlce ledna čekal workshop ve 

Winternitzově vile, a to i pod dohledem zakladatelky výtvarného kroužku Hruška a čestné 

občanky Prahy 5 Heleny Slavíkové Hruškové. Výstavu nejlepších výtvorů bylo moci navštívit 

v letohrádku Portheimka až do 25. února 2022. 

VÍTĚZOVÉ LETOŠNÍHO ROČNÍKU:  

Kategorie 5 až 8 roků: 1. Vítek Vondráček 2. Alex Artamonov 3. Zoe Neplechová  

Cena poroty: Lota Janíčková a Diora Imamalieva  

Kategorie 9 až 12 roků: 1. Vanessa V. Václavík 2. Johana Julie Krbcová 3. Adéla Zimová  

Cena poroty: Eliška Šebestová, Ema Habrová, Karolína Stahlová, Veronika Pantůčková  

Kategorie 13 až 16 roků: 1. František Tuka 2. Matouš Zika 3. Julie Čerbánková 

Talent Prahy 5 zamířil do finále 

Laureáti soutěže Talent Prahy 5 z loňského roku se představili jako sólisté, a to 22. února 2022 

v Národním domě na Smíchově. Asistoval jim profesionální orchestr PKF – Prague 
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Philharmonia. „Je nám velkou ctí, že můžeme již řadu let spolupracovat s městskou částí Praha 

5 na tomto projektu, který považujeme v pražském kontextu za mimořádný“, říká Kateřina 

Kalistová, ředitelka PKF- Prague Philharmonia.  

Soutěž je každoročně určena instrumentalistům z oblasti klasické hudby, v pěvecké kategorii 

i interpretům muzikálových písní, a pěveckým sborům. Přehrávka se uskutečnila začátkem 

loňského prosince v prostorách ZUŠ Štefánikova.  

„Těší mě, že Talent Prahy 5 je tu s námi už patnáctým rokem a zájem mezi mladými neustává,“ 

sdělil místostarosta Lukáš Herold, který stál u zrodu projektu například i s dirigentem Leošem 

Svárovským.    

Smutnou zprávou je, že před několika dny zemřela muzikoložka Hana Jarolímková, dlouholetá 

šéfredaktorka časopisu Hudební rozhledy. Od vzniku Talentu Prahy 5 byla členkou jeho poroty. 

Čest její památce.  

  

Výsledky soutěže 

I. kategorie: 

Richard Kollert – 1. cena, absolutní vítěz soutěže 

Stela Marie Soigaud – čestné uznání 
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II. kategorie: 

Daniel Džunev – 1. cena 

Lenka Pěkná – čestné uznání 

III. kategorie: 

Filip Martinka – 1. cena 

David Ševčík – 2. cena 

IV. kategorie: 

Dětský pěvecký sbor Svítání – cena poroty 

 

Soutěž Talent Prahy 5 pořádá od roku 2006 radnice pátého obvodu ve spolupráci s PKF – 

Prague Philharmonia. Tato soutěž dává mladým hudebníkům příležitost veřejně vystoupit ve 

společnosti profesionálních hráčů. Na konci roku 2022 se tradičně vyhlásil i další ročník. Koncert 

laureátů se uskuteční 7. února 2023 v Sále Bohuslava Martinů. Vystoupení s profesionálním 

orchestrem již inspirovalo mladé hudebníky k dráze umělce a někteří z nich dokonce prošli 

řadami PKF – Prague Philharmonia.  
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I letos proběhla soutěž s Múzami na dálku 

Po loňském úspěchu soutěžní přehlídky Múzy na dálku Praha 5 navázala jejím 2. ročníkem. 

Opět ji připravily pracovní skupiny v rámci projektu Místní akční plán rozvoje vzdělávání II pro 

MČ Praha 5. Tato soutěžní přehlídka byla určena všem dětem a žákům základních 

a mateřských škol na Praze 5 a tentokrát probíhala ve 3 kategoriích, LITERÁRNÍ, 3D a VIDEO. 

Děti mohli svá díla tvořit jednotlivě i společně ve školních kolektivech. 

Témata letošní soutěžní přehlídky Múzy na dálku byla:  

1) ČLOVĚK, PŘÍTEL PSA 

Psí útulky, Domovy a hospice pro stará zvířata, Chci být veterinářem, Jak pes k člověku přišel 

(K. Čapek – Dášeňka, Pudlenka), Gump – pes, který naučil lidi žít 

2) ŽHAVÉ (téma) ENERGIE 

Obnovitelné zdroje energie, Jak šetřit energiemi, Provoz domácností, kde sami můžeme ušetřit 

3) VYČERPANÁ PLANETA 

Nadspotřeba – plýtvání jídlem, Udržitelná móda x fast fashion a její dopady na životní 

prostředí, Jak sami můžeme změnit své chování, David Attenborough: Život na naší planetě 

Jak se mohli děti zapojit? 

Vytvořit 3D model, napsat nám báseň, krátký příběh či téma volně literárně-graficky zpracovat. 

Stejně tak mohli natočit minutové video. To vše odeslat do konce dubna 2022. V průběhu 

května pak bylo možno hlasovat na stránkách jednotlivých soutěžních kategorií. Během měsíce 

května jednotlivá díla hodnotila i odborná porota.  
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Malé světy Terezy „Rzacze“ Alešové 

V březnu 2022 v Galerii Prádelna při Komunitním centru Prádelna představila průřez svojí 

tvorbou výtvarnice Tereza „Rzacze“ Alešová. Na výstavě nazvané „Malé světy“ mohli 

návštěvníci nahlédnout do jejích fantaskních světů a seznámit se s tvory zde pobývajícími – 

pohádkové, mytologické i zcela originální bytosti zachycené na autorských ilustracích, brožích, 

náušnicích a dalších špercích nebo zhmotněné do podoby hadráků a loutek.  

Tereza „Rzacze“ Alešová absolvovala obor Navrhování a modelování oděvů a poté získala 

absolutorium z oboru Restaurování umělecko-řemeslných děl z pergamenu a papíru. Je 

autorkou ilustrací řady povídkových sborníků a knih, na svém kontě má několik výstav, 

autorské tisky, stejně jako šití hadráků nebo oblečení na míru. Svoji tvorbu prezentuje 

a prodává pod značkou Jiný příběh. Sama o sobě říká, že školy uznaly její schopnost šít 

oblečení, vázat a spravovat knihy, do toho má většinou chuť kreslit a malovat, takže takto 

nějak tvoří svoje „světy“. Většinou vychází z ilustrací, které se pak prací s materiály zhmotňují 

z listu papíru do šperků, figurek, loutek nebo šitých potvor. Výstava v Galerii Prádelna přinesla 

výběr zachycující takřka celé široké spektrum výtvarného vyjádření autorky, zároveň si mohli 

návštěvníci zakoupit vybrané tisky, šperky nebo drobné dárky z její dílny.  

 

Za humorem na Pětku 

Největší výstava kresleného humoru pod širým nebem byla letos k vidění před kostelem 

Sv. Václava na Smíchově od 22. 3. do 14. 4. 2022. 

Městská část Praha 5 a Česká unie karikaturistů uspořádala venkovní výstavu karikaturistů.  

Česká unie karikaturistů byla založena na začátku „devadesátek“. Dosud se v tomto spolku 

vystřídala pestrá tvůrčí společnost a byly jich desítky, možná stovky. Mezi legendami jako 

Jiránek, Neprakta, Vyčítal, Hrdý, Renčín, Klos, Kantorek, Kučera jsou i další, žijící, kteří stále 

tvoří. 
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Komunitní centrum Konírna – Fotokoláže Jitky Dosoudilové 

V historických prostorách Raudnitzova domu se letos otevřelo Komunitní centrum Konírna 

a s ním i nový výstavní prostor. Vzniklo tak místo, kde se bude prolínat umění s aktivitami 

komunitního centra.  

Během dubna 2022 zde byla umístěna startovací výstava krajin „Tahy štětce“ členů kurzistů 

z Komunitního centra Louka a v průběhu května pak začala další výstava – tentokrát fotokoláže 

Jitky Dosoudilové. Výstava nese jméno Imaginace.  

Cesta autorky k tvorbě koláží nebyla obvyklá. Nechodila v dětství do fotografických kroužků 

ani se nevěnovala kreslení. K tvorbě koláží ji přiměla až dramatická změna v jejím životě. Když 

jí před několika lety diagnostikovali rakovinu prsu, rozhodla se tuto informaci před rodinou 

a spolupracovníky zatajit, nicméně po operaci již potřebovala emoce uvolnit, a to tvůrčí cestou. 

A tak se rozhodla pro tvorbu digitálních koláží. Učitelem jí byl manžel – fotograf, který se dříve 

věnoval tvorbě klasických koláží. Autorka je také absolventkou soukromého studia výtvarné 

digitální fotografie a má za sebou spousty veřejných výstav a výstava v KC Konírna bude její 

patnáctá. První geometrické koláže s ostrými liniemi odrážely všechen strach, bolestnou ztrátu 
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jistoty budoucnosti, kterou považujeme za samozřejmou. Nicméně autorka sama uvádí: „I když 

mě k výtvarné tvorbě přivedla rakovina, mé obrazy nejsou vůbec depresivní. Naopak, jsou 

velmi barevné. „Síla barev, která vyzařuje z koláží, vypovídá o boji mysli s porážkou, o síle 

naděje, kterou člověk tolik potřebuje. 

Postupem doby se linie v tvorbě Jitky Dosoudilové zaoblují, vznikají koláže s jemnějšími 

barvami pozadí. Obrázky z cest se mění v krajiny fantazie. Objevují se koláže připomínající 

impresi, abstrakci nebo grafiku. Tvorba autorky se neustále vyvíjí a její hlavní inspirací jsou její 

vlastní pocity a fantazie. 

 

Festival filmů pro mladé diváky Young Film Fest 

V půlce dubna 2022 proběhl v Kině Kavalírka a centru současného umění DOX festival filmů 

pro mladé diváky.  

Program byl rozdělen do tří kategorií podle věku, nabídl celodenní vyžití s nejlepšími krátkými 

filmy ze světových festivalů, workshopy a debatami. Děti se stali porotci a vybírali nejlepší filmy 

tohoto ročníku. Celodenní soutěžní program festivalu byl určen pro věkové skupiny od 9 do 

11, od 12 do 14 a nejstarší od 15 do 17 let. Věku byl přizpůsoben výběr filmů i další 

doprovodné aktivity. 

Mezinárodní festival filmů pro mládež Young Film Fest se letos uskutečnil vůbec poprvé v Kině 

Kavalírka. Program 6. ročníku si i letos vybrala porota složená z náctiletých diváků. Během čtyř 

dnů v dubnu se tak jejich vrstevníci mohli podívat na snímky z České republiky a zahraničí, 

které se dotýkají života dospívajících lidí a které reagují na témata, která současná mládež 

považuje za důležitá. Kino Kavalírka navázalo na tradici původního kina Na Zámečnici. To 

ukončilo provoz téměř před třiceti lety.  
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Andělské matiné v roce 2022 

I v roce 2022 probíhala v průběhu roku řada akcí, která navazovala na populární Andělské 

matiné z minulých let a dále je rozvíjela. V dubnu šlo o koncert Hoboj napříč staletími. V červnu 

pak proběhl koncert v kostele Krista Spasitele pod názvem “S Harfou vstříc létu” spojený 

s harfistkou Roxanou Hädler a houslistou Lubošem Dudkem. V říjnu pak proběhl 

koncert v Českém muzeu hudby. Představili se na něm houslista Luboš Dudek a violoncellista 

Eduard Šístek s interpretací skladeb autorů Mozarta, Martinů, Kodályho a Halvorssena. Ve 

středu 23. listopadu pak posluchače čekala Pocta C. Ph. E. Bachovi.  

 

V Pohádkovém lese Na Cibulce čarovala sněhová královna  

Dne 9. dubna byl lesopark Cibulka opět v zajetí dětí při každoroční akci Pohádkový les. 

Tentokrát s tématem po stopách sněhové královny na motivy známé pohádky H. Ch. 

Andersena.  

Na kilometrové trase parkem na děti čekali herci v překrásných kostýmech a u nich děti na 

jednotlivých stanovištích plnili zapeklité úkoly. Děti pomáhali zasytit hrachem starou vránu 
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a princi pochytali splašené koně. Čarodějnici nasbírali pavouky na polévku a hodné babičce 

pomohli rozpustit zakleté rampouchy.  

Trasa pohádkové cesty začínala u rozhledny nedaleko ulice U Lesíka a končila u Čínského 

pavilonu nad ulicí Nad Hliníkem. V cíli pak od kouzelné sněhové královny dostali všichni malí 

poutníci krásný dárek.  

Pohádkový les „Po stopách sněhové královny“ na Cibulce si i přes nepříznivé počasí nenechalo 

ujít 2500 lidí.  

 

Portheimka a poslední výstavy před rekonstrukcí 

Muzeum skla, které sídlilo v letohrádku Portheimka, po čtyřech letech ukončilo svoji činnost. 

Koncesní smlouva s radnicí Prahy 5 trvala tři roky a byla prodloužena o další rok. Její 

prodloužení už nebylo možné.  

Pátá městská část chce objekt letohrádku zrekonstruovat, například vybudovat vchod ze 

Štefanikovy ulice. Objekt sice vypadá zvnějšku dobře, ale v kritickém stavu jsou hlavně rozvody 

vody, elektřiny či odpadů. Oprava by měla začít na přelomu roku 2022 a 2023. Poté bude 
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objekt využíván pro výstavy, společenský život i jako reprezentační prostory pro potřeby 

městské části.  

Do rekonstrukce proběhli ještě dvě výstavy. Ta první byla na počest filmu Nebeští jezdci, a to 

jako vzpomínka na Jindřicha Poláka a 100. výročí narození autora knižní předlohy 

a spoluautora scénáře Richarda Husmana. Výstava probíhala během prázdnin.  

Historii filmu, jeho knižní předlohu i skutečné nebeské jezdce tak, jak je zachytil někdejší 

palubní střelec 311. bombardovací perutě RAF Richard Husman, představí autor výstavy, klub 

vojenské historie 276th Sqdn. (reenacted) RAF. Uvidíte na ní dokumenty z Husmanovy 

pozůstalosti, plakáty i další dokumenty spojené se vznikem a promítáním filmu nejen 

v Československu, různé jazykové knižní předlohy, ale také vybavení letců RAF, z nichž někteří 

se podíleli na filmu jako odborní poradci, stejně tak jako vzpomínku na Joy Kadečkovou, 

bývalou příslušnici WAAF, odbornou poradkyni filmu, vdovu po zalétávacím pilotovi. Autoři 

výstavy také opět představili veřejnosti některé z rekvizit tohoto filmu, uložené ve fundusu 

Ateliérů Barrandov.  

 

Druhá výstava zachytila dětský svět podle režiséra Jindřicha Poláka. Chobotničky z druhého 

patra nebo pan Tau jsou filmy, které stále oslovují malé i velké diváky. Připomenout si dílo 

jejich tvůrce režiséra a scénáristy Jindřichy Poláka bylo možno právě na této výstavě.  

„Díky Filmovému studiu Barrandov, které je partnerem této výstavy se otevírá nová spolupráce 

v prezentaci filmu a filmový průmysl k Praze 5 prostě patří. Blízký vztah Jindřicha Poláka 

k Smíchovu se odrážel v jeho filmové a televizní tvorbě a jsem rád, že můžeme dětem ukázat 

významnou osobnost,“ říká místostarosta MČ Praha 5 Lukáš Herold.  
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Právě československá a po revoluci česká kinematografie vždy vynikala ve světové dětské 

filmové tvorbě, ke které Jindřich Polák bezesporu patřil. Držitel několika prestižních ocenění 

se představuje dětem očima dcery Kateřiny Polákové, která je zároveň kurátorkou výstavy. 

Vůbec poprvé je k vidění originál zmenšenina figurky pana Tau, která se objevuje ve filmech 

a seriálu, kostýmy z filmu Kačenka a strašidla a nechybí ani populární chobotničky. Klasik 

českého filmu, režisér a scénárista Jindřich Polák zemřel před 19 lety dne 22. srpna 2003 

v Praze ve věku osmasedmdesáti let. 

 

Poctivá fota Ivana Oskara Kuptíka 

Duben v Galerii Prádelna při Komunitním centru Prádelna v Holečkově ulici patřil opět 

fotografii. Svoji tvorbu zde představil zkušený fotograf Ivan Oskar Kuptík, který působil coby 

redaktor novin Naše Praha. 

Ivan Oskar Kuptík (*1952) prošel několika redakcemi. Asi nejdelší čas strávil jako píšící 

redaktor ve Večerní Praze (později Večerník Praha), kde dělal dlouhá léta krimi rubriku. Večerní 

Praha byla pro něj i fotografickou školou, protože viděl při práci skutečné mistry – Stanislava 

Terebu, Václava Jirsu a později další a další. Sám na to vzpomíná: „Stanislav Tereba s sebou 

nosil permanentně svoji Leicu, ať šel s manželkou do divadla nebo na večeři do restaurace. To 

mi bylo prvním poučením.  

Další poučení získal například od Václava Jirsy, který vynikal v žánru, který se dnes už v tisku 

nepraktikuje – fotofejetonu. Příběh na třech čtyřech fotkách vlastně jen s titulkem. Prostě na 

fotku si musíte počkat, což byl pro věčně spěchajícího redaktora krimi rubriky zásadní objev.  

Sám tvrdí, že nesahá těmto lidem ani po kotníky, ale má rád Prahu a fotí ji 50 let a občas se 

něco povede. Tak jedna fotka za rok. Výstava v Galerii Prádelna představila výběr z Kuptíkovy 

bohaté tvorby, tudíž si přišel na své každý. Výstavu autor zahájil v pátek 8. dubna 2022 v 17 

hodin.  

Pro Oskara Kuptíka to byla jeho poslední výstava, které se mohl účastnit. Zemřel po těžké 

nemoci dne 8. prosince 2022.   
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Praha 5 ve spolupráci s Litevským velvyslanectvím uskutečnili projekt ke 

150. letům narození českého velikána Ludvíka Očenáška 

Městská část Praha 5 ve spolupráci s Litevským velvyslanectvím společně vytvořili unikátní 

vzdělávací projekt, zaměřený na osobnost Ludvíka Očenáška, jehož pamětní deska se nachází 

na budově Litevského velvyslanectví, přes ulici od bývalé usedlosti Demartinka. Celý projekt 

začal výstavou. Výstava má připomenout životní příběh tohoto vlastence, vynálezce 

a podnikatele, který se v čase první světové války připojil k domácímu odboji a   za povstání 

proti okupačním jednotkám v květnu 1945 se účastnil bojů na barikádách. Svými vynálezy 

se pak navždy zapsal do dějin domácí vědy a techniky. Ludvík Očenášek na území nynějšího 

velvyslanectví instaloval tajnou telefonní stanici, díky které mohl odposlouchávat rozhovory 

na tajné lince Vídeň – Berlín. Zprávy pak předával odbojové organizaci Maffie pod vedením    

T. G. Masaryka. Kromě osobní statečnosti vynikl Očenášek na poli vědy výzkumem raketových 

pohonů a byl mimo jiné i nadšeným sokolem. 

 

Primárními účastníky projektu jsou žáci druhého stupně základních škol. Jejich cílem je pod 

vedením svých pedagogů prozkoumat jednotlivé oblasti života Ludvíka Očenáška. Mimo 

získávání faktických znalostí a zvyšování povědomí o této osobnosti, je základním stavebním 

kamenem projektu přesah, který tato vzdělávací aktivita nabízí zúčastněným školám, a to 

především směrem k budování klíčových kompetencí žáků, rozšiřování jejich lidských 
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schopností a dovedností. Dále se do projektu pomocí různých aktivit povedlo zapojit i kulturní 

centra pro seniory sídlící na území městské části. 

Historii a příběh světového konstruktéra, vynálezce a hrdiny válečného odboje Ludvíka 

Očenáška představuje putovní výstava komiksů, která odstartovala mezi 16. až 23. květnem 

2022 před kostelem svatého Václava na Smíchově.  

Součástí projektu bylo i slavnostní představení prací žáků základních škol z Prahy 5 a seniorů. 

„Ve společných týmech se vydali po stopách hrdiny, aby svým vlastním způsobem zpracovali 

život Očenáška z různých úhlů pohledu. A odvedli skutečně poctivou badatelskou činnost,“ 

uvedla Renáta Zajíčková, starostka MČ Praha 5.  

 

 

MČ Praha 5 společně s MČ Praha 2 a TCP a.s. pořádali Den dětí na pražských 

náplavkách 

Společný Den dětí uspořádaly radnice Prahy 5 a Prahy 2 na náplavkách svých městských částí. 

Děti našly plno zábavy na obou březích Vltavy, v Praze 5 a Praze 2. 

K nalezení byly klasické dětské akce jako workshopy, malování na obličej, divadelní 

představení, žonglování, aktivity, hry, staročeský kolotoč a střelnici.  
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 Akce se konala pod záštitou starostky MČ Praha 2 Ing. Alexandry Udženiji, pod záštitou 

místostarosty MČ Praha 5 Bc. Lukáše Herolda a pod záštitou Mgr. Jan Chabra radního hlavního 

města Prahy.  

 

 

Praha 5 podpořila festival Americké jaro 

Pětka významně podpořila 17. ročník mezinárodního hudebního festivalu Americké jaro, který 

byl zahájený 10. května 2022 koncertem amerického klavíristy a skladatele Uri Caine. I letos 

nabízel festival originální dramaturgii plnou jedinečných koncertů klasické i jazzové hudby 

v Praze i regionech. Kromě Uriho Cainea vystoupil také klavírista Kenny Broberg, klavírista 

a skladatel Kenny Werner a zpěvačka Chandrika Tandon, klarinetové trio ve složení Michael 

Rusinek, Ayane Kozasa a Steven Lin v projektu Curtis on Tour. Dále na festivalu vystoupil 
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cenou Grammy oceněný soubor Attacca Quartet s jedinečným programem, jehož kurátorem 

je světoznámý hudební skladatel John Adams. 

Dne 24. května v Jazz Docku na Praze 5 se poprvé představila českému publiku zpěvačka 

nominovaná na Grammy Sara Gazarek. Vystoupila s projektem Thirsty Ghost, na kterém 

odhalila další stránku své osobnosti. Jedná se o emocionálně zralé a komplexní dílo. Za svoji 

kariéru Gazarek vydala pět alb, která se dočkala uznání kritiky, a vybudovala si oddanou 

fanouškovskou základnu po celém světě. 

Dne 9. června taktéž v Jazz Docku uzavřel festival filipínsko-americký saxofonista a skladatel 

Jon Irabagon. Absolvent jazzových studií na Juilliard School se ve svém díle snaží vystihnout 

identitu často marginalizovaných menšin a zároveň nechává promlouvat vlastní hudební řeč. 

Na festivalu představí projekt Rebellion(s), ve kterém s ním účinkují saxofonista Sylvain Rifflet, 

kontrabasista Sebastian Boisseau a bubeník Christoph Lavargne. Rebellion(s) je inspirován 

společensky angažovanými projevy osobností, jako jsou André Malraux, Paul Robeson a Greta 

Thunberg. 

 

Bratři Formanové opět uspořádali Festival Aréna na náplavce 

Pátý ročník open air festivalu Arena Divadla bratří Formanů se uskutečnil od 21. června do     

2. července 2022 opět na náplavce na Smíchově. Pro diváky byly tradičně připravena 

představení ve stanech či pod širým nebem v parku na Hořejším nábřeží, na samotné náplavce 

i na divadelní lodi Tajemství.  

Přímo na náplavce přistála vesmírná loď kosmonauta Juriho a na lodi Tajemství se představil 

Bonaventure Gacon, člen populárního Cirque Trottola, se svým osobitým a trochu 

kontroverzním představením Par le Boudu. V parku pak diváci viděli evropskou novinku Oraison 

od souboru Rasposo a nejnovější představení belgického souboru Circus Ronaldo s názvem 

Sono io?. Pod širým nebem vystoupil soubor Les P’tits Bras a uvedl své dílo Bruits de Coulisses. 

Během festivalu byly otevřeny umělecké dílny a atrakce pro malé i velké, a i letos byl vstup do 

areálu festivalu zdarma. 

Ze svého tradičního kotviště na Rašínově nábřeží se Loď Tajemství přesunula na náplavku 

na Smíchově. Festival zahájili společně s Petrem Formanem starostka Renáta Zajíčková 

a místostarosta Lukáš Herold, který převzal nad festivalem záštitu.  
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Petra Lanžhotská představila „Cesty“ 

Dlouho připravovaná a kvůli pandemii odložená výstava v Galerii Prádelna při stejnojmenném 

komunitním centru v Holečkově ulici v květnu představila tvorbu Petry Lanžhotské. Jednotícím 

motivem jejich obrazů jsou cesty – lesem, krajinou, zahradami či podél vodních ploch.  

Pradědeček Lanžhotské byl akademický malíř Karel Fišera, který se učil u Aloise Kalvody, a ona 

tak rozhodně nezapře svůj vztah k umění. Navštěvovala malířské kurzy v Ateliéru Kaštan 

u Jitky Hilské a také soukromé lekce u Alexandra Pavlova, kde se naučila techniky 

hyperrealistického portrétu, lazury, techniku starých mistrů nebo suchého štětce. Kromě toho 

ráda zkouší rozličné postupy a techniky – tužka, pastel, perokresba, rozlévaná tuš, olej, akryl, 

akvarel. Na každé oceňuje něco jiného, ale nejvíce jí k srdci přirostl olej a akvarel.  

Již téměř třicet let Petra Lanžhotská vykonává profesi kosmetičky a provozuje vlastní 

kosmetický salon na Kavalírce, který zároveň slouží jako „výstavní síň“ jejích prací. Práce ji 

naplňuje, neboť také vyžaduje kreativní myšlení, zručnost a smysl pro krásu. Ve výtvarné 

tvorbě představují autorčin vzor impresionisté, častým motivem jejich obrazů jsou právě cesty, 

voda, ale velmi ráda tvoří i portréty, protože právě obličeje ji provází celou profesní cestou.  

Výstavu autorka sama nazvala „Cesty“, neboť kromě častého motivu jejích děl symbolizuje 

expozice i osobní cestu za autorčiným snem – prostřednictvím výstavy se podělit s ostatními 
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o své vnímání světa. Jelikož ze všech obrazů vychází pozitivní energie a vyvolávají příjemné 

pocity, je to určitě cesta dobrým směrem.  

 

Street Art Festival se přesunul z Itálie do Prahy 

Českou metropoli zpestřil letos v září Street art for freedom Festival a hostila ho pátá městská 

část. Přehlídka se v květnu uskutečnila již v italské Pistoii. Po dvou letech pandemie 

a globálních krizí zvolili pořadatelé jako téma svobodu a důležitost její ochrany v současné 

společnosti.  

Celkem osm umělců mělo čtyři dny na to, aby vytvořili nástěnné malby. Italové je pak po dva 

týdny mohli obdivovat na náměstí Piazza del Duomo.  

Street Art Festival se koná díky přátelskému paktu mezi Pistoií a Prahou 5. Jednotlivá města 

se snaží zapojit obyvatele z města druhého a sjednotit umění dvou zemí stejnou myšlenkou. 

Zářijovou výstavu uspořádal Nadační fond Eleutheria spolu s městem Pistoia a městskou částí 

Praha 5.  
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Každý umělec měl k dispozici prostor šest krát tři metry se dvěma různými plátny. Poté mohl 

tři až čtyři dny tvořit nástěnné malby před zraky občanů. Jednotlivé umělce vybírala odborná 

komise složená z kurátorů výstavy.  

Mezi deseti umělci jsou: Maxim, Jan Břenek, David Strauzz, IamRushDog, Jakub Uksa, Eliseo, 

Gojo, Giusy Guerriero, Korvo a Sowet. Někteří z nich jsou navzdory svému nízkému věku již 

ve světě streetartu uznávanými umělci. Jiní na sebe teprve upozorňují. Odborná komise 

se však shoduje na vysoké kvalitě všech zúčastněných umělců.  

 

Výstavy UNESCO představili na Smíchově i české rodáky 

Dvě výstavy kulturního dědictví UNESCO Rakouska obohatili veřejná prostranství Prahy 5. První 

expozice s názvem Slavní čeští Rakušané představili padesátku významných rakouských 

osobností, které mají český původ nebo vztah k českému prostředí. Putovní výstavu mohli 

zájemci zhlédnout v parku Portheimka a nabídli například panely s pražskými rodáky, 

spisovatelem Franzem Kafkou, Maxem Brodem nebo Rainerem Mariou Rilkem.  

 

Druhá exteriérová výstava s názvem UNESCO Rakouska byla umístěna před kostelem sv. 

Václava. Uvedla 38 rakouských položek zapsaných na seznam světového dědictví a její součástí 
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byla i výstava faksimile tzv. Putingerovy mapy, která je zapsána na světový seznam Paměť 

světa UNESCO. Projekt se pořádá ve všech krajích České republiky a díky dohodě s Prahou 5 

může ukázat svou část i na Smíchově. Spolupracovala na něm také Městská knihovna Smíchov 

a Spolek Malostranský hřbitov.  

Obě akce nabídla i bohatý doprovodný program jako ochutnávku rakouských vín, přednášku 

spolku Malostranské hřbitovy o Salcburku a dalších tématech, přednášku profesora Milana 

Hlavačky v Městské knihovně Smíchov na téma Nekropole rakouských podnikatelů v Čechách.  

 

Střelecký ostrov patřil po dvou letech United Islands 

Po dvouleté covidové pauze přilákal United Islands of Europe – Freedom Edition desítky tisíc 

lidí a vydařilo se i počasí. Mezinárodní hudební multižánrový festival se konal 10. a 11. června 

2022 v okolí Střeleckého ostrova. Pestrý program nabídl až 50 koncertů a 70 interpretů. 

Hudební přehlídka letos představila také východoevropskou hudební scénu a podpořila tak 

umělce ze zemí východní Evropy, jako je Ukrajina, Bělorusko, Rumunsko, Litva a Polsko. 

Dramaturgie Freedom Edition vsadila na méně známé umělce a čerstvé objevy.  

Nejvíce posluchače podle pořadatelů zlákali čeští zástupci R&B 7krát3, zpěvačka a raperka 

Annet X nebo slovenská umělkyně Katarzia. Velký úspěch slavil ale i utajovaný koncert rapové 

skupiny 58G na Kampě. Mezi zahraničními účinkujícími vystoupili i tři vyhledávaní headlineři: 

irská kapela s poctivým rockovým zvukem Thumper, irský rap JyellowL a duo Tebi Rex.  

United Islands of Europe nabídl i bohatý nehudební program, ve kterém reflektoval aktuální 

společenská témata, tentokrát životní prostředí, a jako první festival v ČR otevřel problematiku 

sexuálního obtěžování.  

 

Na Smíchovském nádraží proběhl Landscape festival 

Smíchovské nádraží se stalo součástí Landscape festivalu, akce, která se věnuje architektuře, 

krajině, veřejnému prostoru a umění. Letos se zaměřil na proměny lokalit čtyř pražských 

dopravních a infrastrukturních uzlů, kromě nádraží na Smíchově také Nákladového nádraží 

Žižkov, Nádraží Libeň a Palmovky, území mezi Florencí, Masarykovým nádražím a Krenovkou. 

Landscape festival s podtitulem Pražská nádraží ne/využitá začal letos 21. června a trval do 2. 

října 2022.  
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Landscape festival popisuje současnou situaci vybraných lokalit prizmatem festivalové 

akupunktury a nabízí návštěvníkům svůj pohled, ve spolupráci s majiteli pozemků či investory, 

urbanisty, architekty a umělci a politiky z velké Prahy i městských částí, kam daná území 

spadají.  

Na Smíchovském nádraží nabídli svá site-specific díla v rámci Landscape festivalu umělci 

v deseti instalacích, mimo jiné Kamil Mrva Architects se svojí Drobnou rozhlednou, Petra 

Vlachynská s Vrcholovkou, Miloš Šejn se Suitou Smíchovské nádraží a k vidění byla i socha 

Naštvaný a překvapený Víta Čechmánka.  

 

Ve dnech 7. – 9. 6. 2022 proběhl Malý varhanní festival 

Pod záštitou místostarosty Lukáše Herolda a za podpory městské části Praha 5 se uskutečnil 

varhanní festival v kostele Nejsvětější Trojice (Smíchov, stanice tramvaje Bertramka). 

V průběhu zahrál Varhan Orchestrovič Bauer a jeho hosté. 
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Zpěvomat na Praze 5   

Zastavit se v prostředí rušné ulice, poslechnout si živý zpěv přítomných anebo se k nim i přidat. 

Takový je princip Zpěvomatu. V Praze se objevil začátkem června už podesáté. Jedním z míst 

byla i křižovatka u Anděla. Zpěváci vystupovali pod vedením Lenny Yellow, členky Yellow 

Sisters, herečky a zpěvačky Evy Vrbkové i slovenských hostů z vokální skupiny Neha! 

 

Dokument Planeta Praha mapuje zvířata metropole 

Pro seznámení se zvířecími obyvateli české metropole může veřejnost od 4. srpna 2022 

v kinech zhlédnout film Planeta Praha. Celovečerní populárně-naučný dokument je výsledkem 

dvouletého pozorování životů mnoha rozmanitých živočichů. Jejich domovy se staly Petřín, 

Karlův most nebo park Stromovka a další místa hlavního města.  

Planeta Praha představí i zástupce rostlinné říše nebo exotických hub. Hlavním tématem je ale 

říše živočichů a díky tomu, že filmaři natáčeli po celý rok, mohou diváci nahlédnout do celého 

životního cyklu zvířat. Uvidí například myšici křovinnou, která má doupě kousek od hrobu 

Franze Kafky na Novém židovském hřbitově, nebo souboj muflonů žijících u Thomayerovy 
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nemocnice v Krči. Za filmovou podívanou stojí zkušený štáb režiséra Jana Hoška, producenta 

Radima Procházky a kameramana Jiřího Petra.  

„Těší nás, že se Pětka a smíchovské nádraží s Petřínskými sady staly součástí filmu. Je to 

důkazem toho, že zde nepanuje pouze ruch velkoměsta, který ovládá člověk, ale mají zde své 

tradiční místo i zvířata,“ říká místostarosta Prahy 5 Lukáš Herold za městskou část, která tvorbu 

filmu podpořila.  

Film Planeta Praha je pokračováním úspěšného dokumentu Planeta Česko, který získal řadu 

ocenění a nominaci na Cenu pro nejlepší dokumentární film pro děti a mládež. Dokument 

Planeta Praha je produkován společností Kuli Film s Českou televizí a i/o postem.  

 

Literatura pod širým nebem v parku Portheimka 

Park před letohrádkem Portheimka na Smíchově ožil i během letošního pozdního léta 

ozvěnami současné české literatury. Pražský literární dům zde pořádal již třetí ročník série 

literárních večerů a hovorů Literatura pod širým nebem, v rámci níž se každý zářijový týden 

představil jeden spisovatel či spisovatelka.  

 

Ivan Fíla publiku představil svoji novou sbírku povídek Stromy do nebe, jejíž protagonista 

putuje napříc prostorem i časem a setkává se mimo jiné i s Franzem Kafkou. O týden později 

mohli diváci vidět vystudovaného fyzika, úspěšného spisovatele, předsedu Svazu českých 

knihkupců a nakladatelů, majitele nakladatelství Práh, Martina Vopěnku, autora mimo jiné také 
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nedávno zfilmovaného thrilleru pro děti a mládež Spící město. Další týden vystoupila legenda, 

oblíbený herec, režisér, vypravěč a spisovatel Arnošt Goldflam, který četl ze své čerstvě 

dopsané knihy Praha strašidelná. Sérii autorských čtení pak zakončila novelistka Jakuba 

Katalpa, držitelka mnoha literárních ocenění a nominací, mj. na Magnesii Literu za román 

Němci (2012). Předčítala ze svého aktuálního románu Zuzanin dech o lásce a bolesti ve stínu 

událostí první poloviny dvacátého století. 

 

Letní kino Kinská – zahrada českého filmu 

Nezávislá filmová scéna, česká produkce a dokumentární snímky drží už třetí rok programovou 

linii letního kina Kinská na Petříně. A letos v létě tomu nebylo jinak. Nabídku navíc zpestřila 

výstava Národního muzea nazvaná ZeMě, k níž v rámci doprovodného programu uvedla Kinská 

každý měsíc jeden snímek na téma ochrany životního prostředí.  

Kino s nejvyšším stropem a nejlepší klimatizací v centru Prahy, i tak by se mohlo popsat letní 

kino, které se nachází na úpatí petřínského kopce za Národopisným muzeem v Kinského 

zahradě, jen pár minut od Švandova divadla. Díky svému místu dává návštěvníkům možnost 

zůstat v centru velkoměsta, ale přesto být v přírodě. Letní kino nabízí pravidelné projekce 

filmů, které často uvádí i s anglickými titulky, aby českou kinematografii mohli zhlédnout 

i zahraniční turisté.   

Kino rovněž připravilo třídenní přehlídku Slepé skvrny, která byla inspirována knihou sociologa 

Daniela Prokopa a jejíž další ročník se uskuteční letos v září. Filmovou nabídku doplnil hudební 

program a diskuse se zajímavými hosty z uměleckého, vědeckého či publicistického světa.  

 

Vítězný komiks vytvořila Simona Pavlásková 

Městská část Praha 5 u příležitosti 150 let od narození českého vědce a konstruktéra Ludvíka 

Očenáška vyhlásila soutěž o nejlepší komiksovou adaptaci příběhu vztahujícího se k jeho 

pamětní desce umístěné na rohu ulic Pod Klikovkou a U Demartinky.  

Na začátku 1. světové války je T. G. Masaryk nucen opustit Česko, které je v té době součástí 

Rakousko-Uherska, a uchýlit se do exilu ve Švýcarsku, kde za pomoci mnoha dalších vlastenců 

sjednocuje zahraniční odboj, který usiluje o vznik samostatného Československa, centralizuje 

armádu a vede politická jednání se státy bojujícími proti Rakousko-Uhersku. Jedním z hlavních 

představitelů domácího odboje byl Josef Scheiner. Ludvík Očenášek podporuje domácí odboj, 



182 
 

v roce 1915 Scheinerovi předává plán svého vzdušného torpéda, který se dostává až 

k Masarykovi. Ten ho dává francouzské vládě, která jej okamžitě začne vyrábět.  

V roce 1918 český domácí odboj pověřuje Ludvíka Očenáška nalezením vládní telefonní linky 

Vídeň–Berlín, pomocí které se Rakousko-Uhersko domlouvá se svým největším spojencem, 

Německem. Ludvík Očenášek úkol přijímá a pouští se do těžkého hledání, kdy mezi 8214 

linkami, ke kterým patří 16 428 kabelů, v té době vedených vzduchem, musí najít ten jeden 

správný. „To se mu nakonec podaří a zřídí odposlouchávací stanici napojenou na vládní linku 

v zahradě Demartinka naproti Litevskému velvyslanectví. Tím se nesporně zapsal do dějin 

Prahy 5,“ uvedla Monika Jirásková, koordinátorka projektu.  

Soutěž probíhala ve dvou kategoriích – školní týmy a jednotlivci. Účastníci mohli použít 

libovolnou výtvarnou techniku nebo komiks vytvořit celý pomocí počítačových programů. 

V první kategorii nakonec zvítězili žáci ZUŠ Šimáčkova pod vedením Veroniky Zavřelové. 

V kategorii jednotlivců uspěla grafička Simona Pavlásková, která již od narození v Praze 5 také 

žije.  

 

Kantorkovy vtipy baví i po letech 

Stalo se již tradicí, že říjen patří v Galerii Prádelna při stejnojmenném komunitním centru 

kresleným vtipům a karikaturám známého výtvarníka Pavla Kantorka. Nejinak tomu bylo 

i letos, kdy začátkem října začala výstava „Babí léto s humorem 5“.  

Tu opět připravil Spolek InGarden ve spolupráci s komunitním centrem Prádelna a za finanční 

podpory radnice Prahy 5. Expozice představila v podobě 40 velkoformátových tisků průřez 

autorovou tvorbou a nabídla tak vtipy známější i méně známé, některé dokonce nikdy dříve 

nepublikované. Součástí výstavy byl také životopisný panel o autorovi s kontaktními údaji na 

spolek InGarden, který je výhradním zástupcem autorských práv Pavla Kantorka v České 

republice a jeho tvorbu přibližuje pomocí výstav, prodejem tisků a dalších předmětů spojených 

s autorovou tvorbou.  

Novinkou byla letos vernisáž výstavy, na které byl promítán rozhovor s Pavlem Kantorkem. 

Ozvláštněním zahájení byla také „roletka“ s vtipem v životní velikosti, kterou je možné využít 

pro fotografování přímo ve vtipu Pavla Kantorka.  

Autor dával svým postavičkám koček a psů v kreslených vtipech lidské vlastnosti a často za ně 

schovával i politické narážky, vždy však uměl skvěle pootočit perspektivu běžných situací, což 
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divákovi umožňuje na chvíli opustit tíhu každodennosti a od srdce se jí zasmát. Jeho karikatury 

zachycující absurdní situace s naprostou samozřejmostí tak mají nadčasovou platnost.  

 

Děti si vytvořili halloweenské dekorace 

Dne 26. října 2022 připravilo Komunitní centrum Prádelna výtvarnou dílnu pro děti a žáky 

základních škol na téma Halloween. Účastníci se ponořili do tajemného světa duchů, 

strašidýlek, čarodějů a čarodějnic a vytvořili si dekorace především z recyklovaných materiálů. 

Workshop se nesl v atmosféře oblíbených hravých dílen, kde je primární samotný proces tvorby 

a pro dětské účastníky i samotný výrobek, jejž si mohou odnést.  

Svátek Halloween patří mezi nejmladší „svátky“ v Česku, a ačkoli si mnozí myslí, že přišel 

z Ameriky, není tomu tak. Jeho kořeny totiž pocházejí už od Keltů. Poslední říjnový den byl 

hranicí mezi dvěma hlavními periodami (létem a zimou) a zároveň den, který Keltové vnímali 

jako pomezí, kdy se stírá hranice mezi světem živých a mrtvých. Stavěli proto oltáře, které 

obsahovaly ptačí pera, zvířecí lebky a podobné atributy, jež měly za účel navázat spojení 

s mrtvými, pro něž se pak pořádaly uctívací obřady. Svátek se v keltštině nazýval Samhain. 

Mnohé z původních rituálů se dochovaly dodnes. Lidé například stále staví před svými domy 

malé oltáře, ovšem k jejich stavbě jsou používány vyřezávané dýně, místo ohňů se zapalují 

svíčky. Halloween je svátek zesnulých, proto k němu neodmyslitelně patří duchové, kteří se 

v tento den vracejí domů.  

Název vznikl zkrácením anglického „All Hallows’ Eve“, tedy „Předvečer Všech svatých“, tudíž je 

evidentní, že souvisí s oslavou Památky zesnulých, která připadá na 2. listopadu. Právě v tento 

den lidé vzpomínají na své blízké, kteří již nejsou s nimi, hroby prochází velkým úklidem 

a shromažďují se na nich čerstvé květiny, nové svíce i osobní předměty. Poselství Halloweenu 

i Dušiček je tak stejné, byť halloweenské oslavy mají silně komerční ráz. Nicméně u dětí je 

tento svátek stále oblíbenější a přípravy na něj v podobě vytváření kostýmů a dekorací 

představují kreativně strávený čas.  

 

Fascinace Řeckem Vojtěcha Otčenáška 

Vojtěch Otčenášek byl dalším výtvarníkem, který zavítal se svými obrazy do galerie Konírna 

v Raudnitzově domě. Vystudoval obor restaurátorství a konzervátorství v Praze. Ve své tvorbě 

vždy rád zobrazoval světy fantazie a také posunutou realitu. Příkladem takové tvorby je jeho 
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kolekce obrazů pod názvem „Mechabrouci“, kteří jsou podle slov autora vzpomínkou na dětství, 

kdy brouky vnímal jako odvážné rytíře či lezoucí tanky.  

S oblibou se věnuje knižní ilustraci, která probouzí jeho obrazovou představivost. Rád 

spolupracuje se spisovatelkou Martinou Drijverovou a ilustruje její knihy. Věnuje se 

příležitostně i vlastním knihám, které píše i ilustruje. Třeba knihu „Chrlič“, kde socha 

z katedrály sv. Víta za záhadných okolností obživne a je průvodcem po legendách staré Prahy, 

či historický horor „Alchymistův učeň“ nebo knihu „Tauros“ odehrávající se na starověké Krétě.  

Na výstavě koláží „Řecké hry“ byla patrná autorova fascinace příběhy o Daidalovi a Ikarovi, 

Faethonovi, Midasovi, ale i postavami, jako byla kouzelnice Kirké, Sfinga kladoucí hádanky 

nebo děsivý lidožravý Kyklop. Součástí výstavy byly i trojrozměrné koláže. Výstava se konala 

v říjnu 2022. 

 

Nástěnné obrazy „muraly“ kultivují Prahu 5 

Praha 5 dala prostor uznávanému street art umělci Davidovi Strauzzovi. V ulici Elišky Peškové 

a na náměstí 14. října tak pod záštitou místostarosty Lukáše Herolda vznikly zajímavé 

velkoformátové pouliční obrazy, které ozvláštnily veřejný prostor. 

David Strauzz je kanadský umělec žijící v Praze 5. „Na malby jsem používal spreje, ale i fasádní 

latex nebo latex, který čistí vzduch. Jde o úplně novou technologii,“ uvedl výtvarník.  

Tématem jeho nových muralů jsou reálné osobnosti, které bylo možné v Praze 5 v minulosti 

potkat. U parku Portheimka jsou například vyobrazeni Karel Čapek a Olga Scheinpflugová, 

protože spisovatel a dramatik čekával na svou budoucí ženu před Švandovým divadlem. V ulici 

Elišky Peškové zase David Strauzz ztvárnil na stěnu dosud opuštěného domu, který městská 

část celkově rekonstruuje a vzniknou tu nové byty a komunitní centrum, osobnosti divadelního 

světa a manžele Elišku Peškovou a Pavla Švandu.  

Praha 5 počítá s tím, že se v budoucnu bude v ulicích městské části objevovat další umění.  

 

Festival 4 + 4 dny v pohybu zaplnil Erpet Smíchov 

Už posedmadvacáté otevřel opuštěnou pražskou budovu festival současného umění 4 + 4 dny 

v pohybu. Tentokrát ve dnech 5.–16. října 2022 v bývalém sportovním centru Erpet Smíchov. 

Představení a performance probíhali také v Divadle Archa a Jízdárně Savarin. „Být někdo jiný, 
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někde jinde, někdy jindy“ bylo letošním festivalovým tématem, reflektujícím současný stav 

světa s humorem i návody, jak krizi řešit.   

Erpet, dříve Sportovní hala TJ Tatry Smíchov, byl postaven ve stylu pozdní moderny roku 1980 

dle projektu architekta Zdeňka Staška. Festival obsadí nejen vnitřek budovy, ale také venkovní 

prostory sportoviště, ať už hřiště, nebo bazény.   

Velkorysé prostory zaplnila výstava současného umění nabízející návštěvníkům díla šesti 

desítek českých umělců, jako je Tomáš Svoboda, Alena Kotzmannová, Aleš Novák, Michal 

Pěchouček, Milan Mikuláštík, Markéta Othová, Eva Koťátková, Tomáš Vaněk, umělecká skupina 

Rafani a mnoho dalších. Kurátorkami letošní výstavy byli Gabriela Kotíková a Denisa Václavová.  

Festival 4 + 4 dny v pohybu je již od roku 2009 součástí mezinárodního networku In Situ, 

jehož současný projekt (UN) COMMON SPACES zahrnuje spolupráci devatenácti festivalů z celé 

Evropy a podporu dvaceti nových projektů určených pro veřejný prostor.  

 

Mystika Miroslava Pangráce 

Listopad v Galerii Prádelna patřil Miroslavu Pangrácovi ml., který patří mezi etablované české 

výtvarníky. V Prádelně nevystavoval poprvé. Výstavu nazvanou lakonicky „Obrazy a koláže“ 

zahájil osobně autor 2. listopadu 2022. 

Autor je syn sochaře Miroslava Pangráce. Od útlého věku je sžit s otcovým ateliérem, kde 

v pozdějším věku získává zkušenosti ve výtvarném umění.  

Mezi používané výtvarné techniky patří jak olejové a akrylové barvy, tak i koláže. Struktury, 

linie, obrazy inspirované hieroglyfy, symboly života i smrti především zaujmou fascinující až 

mystickou hrou barev a vznikají často momentální představou, vnuknutím.  

 

Sexteto Pražského filmového orchestru se neslo obřadní síní v duchu vánoční 

atmosféry 

K Vánocům patří pohádky a filmy, které nás doprovází již od útlého dětství. Obřadní síň MČ 

Prahy 5 na třetí adventní neděli v roce 2022 přivítala Sexteto Pražského filmového orchestru 

v čele s Jiřím Koryntou. 
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“Advent je obdobím k zamyšlení i rozjímání a filmová hudba je to pravé. Film a Praha 5 jsou 

spolu velmi pevně spojeni, a právě filmová hudba je kouzelná, hravá a někdy i emotivní 

a emoce patří neodmyslitelně k Vánocům”, dodává Štepán Rattay radní pro kulturu MČ Prahy 

5, který se koncertu věnovanému nejen seniorům zúčastnil. 

 

V neděli 11. prosince Sexteto Pražského filmového orchestru zahrálo nejoblíbenější vánoční 

hitovky, například píseň autorů Suchého a Šlitra “Purpura“, která neodmyslitelně patří 

k českým Vánocům nebo píseň “Bílé Vánoce” v podání Martina Vinše a vzpomínku na Karla 

Svobodu „Jdi za štěstím.“ Ze zahraničních autorů zazněly skladby od autorů Glena Millera „I 

know Why“, Antonia Vivaldiho “Zima” a “Walking in a Winter Wonderland“ Felixe Bernarda 

a řady dalších. 

 

Surrealistická díla Romana Nováka v Galerii Prádelna 

Poslední výstava roku 2022 v Holečkově ulici přinesla přehlídku aktuální tvorby Romana 

Nováka pod názvem „Untitled“.  

Roman Novák je autorem autodidaktem s velkým rozpětím výtvarných stylů i technik. K tvorbě 

přistupuje bez velkých příprav, ovšem s velkou potřebou tvořit. Jeho styl práce by se dal bez 
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nadsázky označit za zběsilé hledání tvarů kypícím myšlenkám a pocitům. Podoby, náměty 

i děje obrazů ho takřka přepadají přímo v průběhu tvorby a nedají mu pokoj až do chvíle, kdy 

je zhmotní a je s výsledkem – v daný okamžik – alespoň relativně spokojený. Je to 

experimentátor, který ve své tvorbě využívá různých, mnohdy nalezených nebo jinak 

druhotných materiálů. Je schopen vytvořit plastiku skloubením daňčího paroží, pingpongového 

míčku, pařátků vyrobených z kdovíčeho, obalit bublinkovou fólií a umístit na vlastnoručně 

vyrobený sokl s nohami od štaflí. V tomto surrealistickém duchu probíhá celý proces jeho 

tvorby a podobně postupuje i s malbou. Většinou maluje akrylovými barvami, mnohdy však 

dílo obohatí nánosem zcela jiného druhu barev nebo laku. V jeho dílech je něco naléhavého 

až nutkavého, samotný proces tvorby se autorovi stává téměř obsesí.  

V malbě se v poslední době vrací k tvoření přes jakýsi intuitivně vytvořený rastr připomínající 

shluk šablon, ze kterých vytahuje jednotlivé obrazce metodou ne nepodobnou vybarvování 

předtištěných obrázků, kdy však z původního „rastru“ vyrůstají přidáním dalších prvků úplně 

nové postavy, květiny, zvířata, předměty apod. To vše doplněné amorfními, téměř pohyblivými 

útvary. Finální podoba má po tomto uměleckém zásahu charakter jakýchsi propojených znaků 

až symbolů s trochou strašidelných prvků. Takřka nikdy zde však nechybí pousmání nad lidskou 

existencí, zemským pinožením, okořeněné lehkou, nedrásavou, přesto však patrnou sebeironií.  

Prosincová výstava představila výběr z jeho nejnovější malířské tvorby vzniklé za použití výše 

zmiňovaného rastru a byla doplněna několika kartonážemi a staršími plastikami v podobném 

duchu. 
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